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BLIŽNJE VOLITVE 
IN MI

Pred nami so že skoraj bližnje vo li
tve, ki bodo 13. junija letos. Slovenske volivce v deželi 
Furlaniji-Julijski krajini čaka dvojna izbira. Gre tako za 
obnovitev evropskega parlamenta in za izvolitev župa
nov in občinskih svetov predvsem v naših slovenskih 
oziroma mešanih občinah na Tržaškem, Goriškem in v 
videmski pokrajini. Najpomembnejše so te volitve v 
treh slovenskih občinah na Tržaškem (Zgonik, Repen- 
tabor, Dolina) in treh občinah na Goriškem (Števerjan, 
Sovodnje, Doberdob). Poleg teh bodo občinske in tudi 
pokrajinske volitve v videmski pokrajini. Župane in sve
tovalce bodo pa tudi vo lili v nekaterih občinah Beneške 
Slovenije.

Politično pomembne so najprej evropske volitve. 
Večkrat smo o teh sicer že pisali, zato danes le nekaj be
sed. To so pete neposredne volitve za parlament v Stras
bourgu in zanj bodo volile desetine in desetine m ilijo 
nov volivcev petnajstih držav, ki sestavljajo Evropsko 
unijo. Evropski parlament je danes najvišja voljena ev
ropska ustanova, ki pa bo morala še pridobiti določene 
pristojnosti, ki jih danes še nima (zakonodajna idr.). 
Kakšen pomen imajo za nas te volitve?

Od leta 1979 dalje smo slovenski volivci v Ita liji 
skupno z drugimi pripadniki narodnih manjšin in avto
nomističnih gibanj v Ita liji aktivno sodelovali p ri grad
nji te nove politčne Evrope, ki se je danes preobliko
vala iz Evropske gospodarske skupnosti v Evropsko 
unijo in tako postala vedno bolj politično angažiran 
dejavnik v mednarodni po litik i. Slovenska manjšina v 
Ita liji je takrat - in nato še na vseh drugih podobnih 
volitvah - hotela dokazati, da je enakopravna v priza
devanjih za širšo evropsko integracijo z drugim i part
nerji. To je posebno razumela Slovenska skupnost, ki 
se je takrat odločno postavila v vrsto z drugim i manj
šinskimi strankami, zlasti z Union Valdotaine iz Ao
ste. Tudi kasneje je bila vedno med protagonisti tega 
povezovanja, ki ga je začel prav pokojni po litik  Bruno 
Salvadori. Kasneje je stopila v to koalicijo še sardinska 
akcijska stranka in leta 1984 so združene manjšinske si
le prvič izvolile svojega evropskega poslanca. Tako tudi 
leta 1989.

Danes so razmere drugačne. Vedno pa je v evrope- 
istični p o litik i SSk prisotna manjšinska solidarnost. Za 
te volitve se je slovenska stranka, kot znano, povezala 
z Južnotirolsko ljudsko stranko (SVP) in s tem potrdila 
že davno tradicijo medsebojnega sodelovanja sloven
ske lipove vejice in južnotirolske planike. Prepričani 
smo, da bodo naši volivci tudi letos 13. junija enotno 
podprli slovenskega kandidata na tej listi, priznanega 
zgodovinarja in kulturnega delavca prof. Jožeta Pirjevca. 
Tako bo glas slovenske narodne skupnosti v naši deže
li skupno s številno južnotirolsko skupnostjo ponesel 
manjšinski glas Evropi narodov naproti.

N ič manj pomembne pa so junijske volitve za izbi
ro novih upraviteljev v že prej omenjenih slovenskih 
občinah, zlasti na Tržaškem in Goriškem. / s t r a n  2

ANDREJ BRATUŽ

B A L K A N S K A  K R I Z A

JE BEOGRAD ODPRL
ZELENO LUČ?

Ta teden se je začel v zna
menju optim izm a. Predsed
stvo Zvezne republike Jugo
slavije je sporočilo, da spre
jema načela, ki so jih  bili do
ločili predstavniki sedmih in
dustrijsko najbolj razvitih d r
žav in Rusije (G 8) za rešitev 
kosovske krize. Beograd po
udarja, da bi resolucija Var

nostnega sveta Združenih 
narodov lahko omogočila, 
da bi kriza z vojaškega pre
šla na politično področje. V 
zahodnih krogih so to izja
vo vzeli na znanje, čeprav so 
brž pripom nili, da bi moral 
M iloševič konkretno poka
zati, da je voljan sprejeti na
čela, ki so jih  določili pred-

DRAGO LEGISA

stavniki najbolj razvitih d r
žav, z Rusijo vred, in nato 
dosledno izvajati črko in duh 
resolucije Varnostnega sve
ta. To v bistvu pomeni, da je 
pripravljen umakniti srbske 
vojaške enote s Kosova in 
prekiniti tamkajšnje nasilje.

E V R O P S K E  V O L I T V E

SLOVENSKA POT V EVROPO

Brihodnjega 13. junija bo
do tudi evropske volitve. Na
ša dežela spada v severo-vz- 
hodno okrožje, ki zaobjema 
Em ilio-Rom agno, Veneto, 
Tridentinsko-Južno Tirolsko 
ter Furlanijo-Julijsko krajino. 
Kandidatnih lis tje  kar 22. Po
sebnost predstavlja vo liln i 
nastopjužnotiro lske ljudske 
stranke kot stranke nemške 
manjšine (Sudtiroler Volks- 
partei), ki ima za znak trad i
cionalno planiko in je  skle
nila vo lilno povezavo s Pro
d ijevim i Demokrati. Takšno 
povezavo omogoča zakon za 
evropski parlament z name
nom, da se narod no-jezikov- 
nim  manjšinam omogoči iz
volitev predstavnika, a s po
gojem, da se stranka jezikov
ne manjšine predhodno po
veže s kako vsedržavno stran
ko in njen kandidat prejme 
vsaj 50 tisoč osebnih prefe
renc. Na tej osnovi jeJužno- 
tiro lska ljudska stranka na 
vseh prejšnjih evropskih vo
litvah brez težav izvolila svo
jega evropskega poslanca. 
Doslej se je SVP povezovala 
s Krščansko demokracijo, po 
razpadu slednje pa se je to 
krat povezala z novoustanov
ljenim gibanjem Dem okra
tov, ki ga vodi Romano Pro

di, sedaj predsednik evropske 
komisije (vlade).

Kaj pa Slovenci v Italiji? Žal 
moramo ugotoviti, da Sloven
ci v Italiji tudi ob teh volitvah 
spet razkazujemo svojo poli
tično razdrobljenost. Sloven
ski kadidati so, recimo, na li
stah kar treh vsedržavnih 
strank (Volčič na listi Levih de
mokratov, Zorzini-Spetič na 
listi Italijanskih komunistov, 
Canciani in Primožič na listi 
Stranke komunistične preno
ve), kakor da bi bilo na sto ti
soče slovenskih volivcev!

Stranka Slovenske skup
nosti se je  dosledno z nače
lom manjšinske solidarnosti 
odločila sodelovati na listi o- 
menjene Južnotirolske ljud
ske stranke (SVP), ki bo goto
vo izvolila svojega zastopni
ka v evropski parlament; le
ta bo, kakor že doslej, zasto
pal tudi interese in zahteve 
slovenske manjšine v Italiji. 
Kandidat Slovenske skupno
sti je prof. Jože Prijevec, nje
govo geslo paSlovenska p o t 
v Evropo.

-  AT

NO VI  GORIŠKI NADŠKOF
I z  Vatikana je  p riš la  novica, da je  sveti oče 

Janez Pavel I I .  imenoval novega goriškega  
nadškofa in m etropolita. Ta je  msgr. Dino  

DAntoni, dosedanji generaln i v ika r v Chioggi.
Novi nadškof je  bil rojen leta 1936 v Chioggi 

(znanem  ribiškem mestu)  in v svojem duhovni
škem poklicu je  p re h o d il veliko p o ti od rib iške

ga kaplana do p ro fesorja  in vicerektorja  
v tamkajšnjem semenišču, kanonika in škofove
ga v ikarja . Dosegel je  tud i doktorat iz  cerkve

nega p ra v a  na Lateranski un iverzi v Rimu.
N i še znano, k d a j in kje bo škofovsko 

posvečenje novega goriškega nadpastirja .
Dosedanji g o rišk i nadškof p . Anton Vital 

Bommarco je  sedaj p ostal apostolski adm ini
s tra to r goriške nadškofije.

V torek je bil v Bonnu po
memben sestanek. Nemški 
kancler Schroder se je srečal 
s trojko, ki ima nalogo, da pri
pelje pogajanja z Beogra
dom  do konca. To tro jko  se
stavljajo ruski odposlanec 
Č ernom ird in , finsk i p red
sednik Ahtisaari in ameriški 
podtajnik Talbott. Če bo na 
srečanju doseženo popolno 
soglasje med zahodnim i in 
ruskim i stališči, kar zadeva 
stvarno reševanje kosovske 
krize, je za sredo predvide
no novo potovanje V iktorja 
Č ernom ird ina  v Beograd. 
Tokrat naj bi bil prisoten tudi 
M a rtti Ahtisaari, ki je  po
oblaščenec Evropske zveze.

Potek dogodkov s poseb
no pozornostjo spremlja tu 
di italijanska d iplom acija s 
predsednikom vlade D'Ale- 
mo in zunanjim  m inistrom  
D inijem  načelu. "Če bo srb
ski voditelj pokazal," je  izja
vil D ini, "trdno in resno vo
ljo, da zares sprejema zaho
dne pogoje, bi lahko čimprej 
sklicali sejo zunanjih m in i
strov G 8 in tako odstranili 
zadnje zadržke o resoluciji 
Varnostnega sveta." Pristavil 
je, kako bi Italija želela, da 
bi se umikanje srbskih voja
ških enot s Kosova začelo ta
koj, in sicer pred izglasova
njem resolucije Varnostne
ga sveta. To bi namreč lahko 
odprlo  pot prekin itv i letal
skih napadov. Seveda pa se 
mora zahod ravnati na te
melju stvarnih dejstev. Tudi 
francoski zunanji m in is te r 
Vedrine je pozitivno ocenil 
M ilo š e v ič e v o  na jnove jše  
stališče, čeprav meni, da je 
previdnost v tem  trenutku 
zelo na mestu. "Ne moremo 
pa," je dejal "zanemariti p ri
ložnosti, ki bi lahko pripelja
la do m iru .11

Če bo torej jugoslovanski 
predsednik dokazal, da res 
sprejema zahteve svojih so
besednikov, bi se lahko takoj 
zbrali na posebni seji zunanji 
ministri sedmih industrijsko 
najbolj razvitih držav in Rusi
je ter globlje proučili potek in 
zaključke četrtkovega obiska
v jugoslovanski prestolnici. 
— —  STRAN 2
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Naše bralce in  ljud i dobre vo lje  poziva
mo, naj po svojih močeh pomagajo trpe
č im  in  p reg an jan im  s Kosova.

POMAGAJMO TRPEČIM  
IN PREGANJANIM!

m Vida Valenčič 
ATOMSKI SPOPADI

Andrej Bratuž
FULVIU T O M IZ Z I V SPOMIN

Drago Legiša /  intervju 
JOŽE PIRJEVEC

P jT | i |  Dijaki srednje šole Fran Levstik na Proseku
CELODNEVNI POUK V OČEH DIJAKOV

Tomaž Simčič
PO LJUDSKEM M ISIJO NU V TRSTU

1 1 7 1  Občinske volitve /  pogovor
JULIJAN OŽBOT, K ANDIDAT SSk

pi Drago Legiša
POMEMBNA KNJIGA KROŽKA V. ŠČEK

Jurij Paljk 
O PO Č ITNICA H

Peter Szabo 
POLOVIČKE

Igor Cotič /  pogovor 
MATEJ ČERNIČ

R l
Darove v  denarju  sprejem a tudi naša u- 
prava, k i bo poskrbela, da bodo prispev
ke nem udom a preje le  p risto jne ustano
ve in  dobrodelne organizacije.

N O V I  GLAS
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T RE N J A  P O D  H I M A L A J O

ATOMSKI SPOPADI
SP O R O Č ILO  
ROJAKOM  
V SEVERNI  
ITALIJI

Deželno vodstvo naše 
narodnostne stranke Slo
venske skupnosti poziva 
rojake, ki živijo v severni 
Italiji, da na evropskih vo
litvah 13. junija 1999 s svo
jim glasom podprejo priza
devanja Slovencev in osta
lih narodnih manjšin v Ita
liji za enakopravnost, na
rodne pravice in sožitje.

Slovenska skupnost je  
sklenila volilno zavezni
štvo z Južnotirolsko ljudsko 
stranko (Sudtiroler Volk- 
spartei - SV P), tako da je 
na drugem mestu liste SVP 
slovenski kandidat, zgodo
vinar in javni delavec prof. 
Jože Pirjevec iz Trsta. Pod
prejo ga lahko vsi volivci v 
severovzhodnem okrožju, 
ki obsega dežele Furlanijo- 
Julijsko krajino, Veneto, Tri- 
dentinsko-Južno Tirolsko in 
Emilio-Romagno, če pre
križajo znak SVP - planiko
- in zapišejo preferenco: 
Pirjevec. Lista SVP nasto
pa samostojno, vendar je  
na podlagi tistih določil ita
lijanskega zakona o voli
tvah v evropski parlament, 
ki skušajo olajšati zastop
stvo narodnih manjšin, po
vezana z  listo Demokra
tov, ki jo vodi bivši mini
strski predsednik in sedanji 
predsednik Evropske komi
sije Romano Prodi.

V severozahodnem vo
lilnem okrožju pa je na po
doben način povezana z  
Demokrati še lista francos
ke, okcitanske in franko- 
provansalske manjšine iz 
Doline Aoste in Piemonta. 
Njen znak je nekoliko pre
oblikovani lev - simbol 
stranke Union Valdotaine
- z napisom v italijanščini 
in francoščini Federalismo 
in Europa - Federalisme en 
Europe. Glavni kandidat pa 
je poslanec v rimskem par
lamentu Luciano Caveri, 
torej velik prijatelj naše 
manjšine in Slovenske sku
pnosti, ki je med drugim 
podpisnik predloga zaščit
nega zakona in popravkov 
SSk k Masellijevemu bese
dilu. Caveri si gotovo za
služi preferenco naših ro
jakov, ki imajo volilno pra
vico v Lombardiji, Piemon
tu, Dolini Aoste in Liguriji.

S 1. STRANI

JE BEOGRAD  
ODPRL. . .

V p rim e ru  poz itivnega  
razpleta dogodkov bi Varno
stni svet Združenih narodov 
lahko še konec tega tedna iz
glasoval resolucijo, ki smo jo 
že večkrat omenili v  tem član
ku. Politični opazovalci sogla
šajo, da je v tem trenutku še 
najbolj kočljivo vprašanje za
pored ja  dogodkov. Rusija 
meni, da je  treba letalske na
pade prekiniti pred izglaso
vanjem resulucije, NATO pa 
poudarja, da se morajo naj
prej s Kosova umakniti srb
ske enote. M orda bodo našli 
kompromisno rešitev: do za
četka umikanja in do preki
nitve letalskih napadov naj bi 
prišlo hkrati.

Ta teden so v ZDA obha
jali "spominski dan". Na ve
likem vojaškem pokopališču 
Arlington, kjer ležijo ostanki 
250.000 ameriških vojakov, 
je  bila posebna spominska 
slovesnost, na kateri je  med 
drugimi spregovoril predsed
nik Clinton. Glavni del svo
jega govora je posvetil krizi 
na Balkanu in tamkajšnji voj
ni. "Kosovo je majhna deže
la," je  dejal, "a je  tudi velika 
preizkušnja, da se prepriča
mo, če zares verjamemo v 
veljavnost nekaterih vrednot. 
Svojim otrokom  želim o za
pustiti svet, na katerem lju
dje ne bodo žrtve množične
ga pobijanja in izgonov iz 
svojih dom ov zaradi svoje 
narodnosti in zaradi svoje ve
re. To, kar danes delamo, bo 
v prihodnosti reševalo življe
nje tudi Amerikancem in bo 
našim o trokom  zagotovilo  
boljši svet."

S L O V E N S K A  S K U P N O S T  
O P O Z O R IL A  C IA M P IJ A  

NA  NAŠE P O TR E B E  
Slovenska skupnost je če

stitala dr. Carlu Azegliu Ciam- 
piju ob njegovi izvolitvi za 
predsednika republike Italije 
in ga ob tej priložnosti opo
zorila na še nerešen problem 
zaščitnega zakona za našo 
manjšino. Predsednik Ciam- 
pi se je z brzojavko zahvalil 
deželnemu tajniku Slovenske 
skupnosti dr. Andreju Berdo
nu za prejete čestitke.

u  a sh m irjevnašem  po
rabniškem Zahodu sinonim 
za izredno mehko, predvsem 
pa... izredno drago volno. 
Ravno tako drag pa je m ir v 
himalajskem predelu, ki nosi 
to  ime. Kashmir je  že deset
letja sporna točka med dve
ma državama, kar seveda ni 
nikakršna novost na svetov
ni šahovnici. To pa takoj po
stane, čim pom islimo, da sta 
ti dve državi tudi na spisku 
posestnikov atomske bom 
be. Indija in Pakistan sta se 
za Kashmir spopadli že leta 
'47 in '65, pred komaj deve
tim i leti pa je Indija s silo za
trla indipendentistično giba
nje na svojih tleh, katerega 
je podpiral sosednji Pakistan. 
Vse kaže, da bo nova vojna 
izbruhn ila  vsak hip. Indija 
obtožuje sosednjo državo, 
da je  organizirala skrit po-

S 1. STRANI

BLIŽNJE
VOLITVE IN Ml

Gre predvsem za ohrani
tev teh uprav v slovenskih 
demokratičnih rokah. M ne
nja smo, da ima tu zlasti slo
venska stranka vse potreb
ne rekvizite s svojim i kandi
datnim i listami za župane in 
svetovalce, da se predstavi 
našim volivcem  in od njih 
pričakuje vo liln i glas. To je 
že dokazala povsod, kjer je  
upravlja la (ali še upravlja) 
slovenske občine. Zato smo 
prepričani, da bodo sloven
ski volivci v teh omenjenih 
občinah dali svoj glas našim 
županskim  kandidatom, ki 
so za Goriško Hadrijan Cor- 
si (Števerjan), Julijan O žbot 
(Sovodnje) in M artina Pahor 
(Doberdob) oziroma na Trža
škem Joško Gruden (Zgo
nik), Andrej Škabar (Repen- 
tabor) in Boris Pangerc (D o
lina) na skupni listi ter s tem 
seveda vsem kand ida tom  
svetovalcem na listi, ki jo 
predstavlja jo. S tem  bodo 
vse omenjene uprave goto
vo lahko zaživele novo živ
ljenje na svojem domačem 
upravnem področju in to  v 
korist vseh občanov pa tudi 
celotne naše narodne skup
nosti.

N O V I

GLAS
U R E D N I Š T V O  

I N  U P R A V A :

341 70  G O R I C A ,  R I V A  P I A Z Z U T T A  18 

TEL 0 4 8 1  5 3 3  17 7  
FAX 0 4 8 1  5 3 6 9 7 8  

E - M A I L  n o v i g l a s @ t m e d i a . i t

341  33 TRST,  U L I C A  D O N I Z E T T I  3 

TEL 0 4 0  3 6 5 4 7 3  
FAX 0 4 0  7 7 5 4 1  9 

E - M A I L  n g l a s t s @ t i n . i t

GLAVNI UREDNIK: ANDREI BRATUŽ 

ODGOVORNI UREDNIK: DRAGO IEGIŠA

IZDAJATELJ: ZADRUGA GORIŠKA MOHORJEVA, PREDSEDNIK DR. DAMJAN PAULIN 

REGISTRIRAN NA SODIŠČU V  GORICI 28.1.1949 POD ZAPOREDNO ŠTEVILKO 5 

TISK: TISKARNA BUDIN /  GORICA

NOVI GLAS JE ČLAN ZDRUŽENJA PERIODIČNEGA TISKA V ITALIJI - USPI 

IN ZVEZE KATOLIŠKIH TEDNIKOV V ITALIJI - FISC

LETNA NAROČNINA: ITALIJA in SLOVENIJA 70.000, p ( ^

INOZEMSTVO 110.000 LIR, ZRAČNA POŠTA 140.000 LIR 

POŠTNI TEKOČI RAČUN: 10647493 

CENA OGLASOV: PO DOGOVORU

hod islamskih gverilcev z na
menom , da bi ind ijski del 
Kashmirja pridružili Pakista
nu; sama Indija se po svoje 
igra čudne igrice, saj javno 
zatrjuje nekaj, kar ne odgo
varja resnici. Ta ogromna dr
žava, ki postaja vedno bolj 
politično nestabilna, že več 
kot teden dni obstreljuje hi- 
malajsko področje Kashmir- 

| ja, poleg tega pa je na te gore 
odposlala tudi številno ko
pensko silo. V javnosti pa še 

: vedno zatrjuje, da se vojska 
umika. Ravno tako nestabil
na je tudi njena soseda, tako 
da ni čudno, da so bila celo 
izrečena ugibanja o dejan- 

! skem skupnem zakrivanju 
lastnih notranjih  po litičn ih  
nihanj.

Ravno tako neuspešno je 
bilo  dosedanje posredova
nje Združenih narodov, kar 
očitno nakazuje, da je d ip lo 
matska rešitev te zagate še 
daleč. Delitev ozemlja med 
obe sosedi žal ni pomenila 
trajne rešitve: Indija in Paki
stan se še vedno kregata za 

j enovitost Kashmirja in torej 
za pravico do (lastne seve
da) posesti. Področje je  pre
dvsem notranje vsestransko 
de ljeno: med dvana jstim i 
m ilijon i prebivalcev močno 
prevladujejo muslimani, po
leg njih pa živijo tu še močne 
organizirane skupnosti h in 
dujcev in budistov; potego
vanje Indije in Pakistana za 

| nadvlado nad celotnim  oze- 
I m ljem pa ni po godu števil
nim  islam skim  separatisti- 

i čnim  gibanjem, ki so se rodi-

VIDA VALENČIČ

la v 80. letih. Do tedaj je  mu
slimanski del podpiral pred- 
vsem združenje celega Kash
mirja pod pakistansko vlado, 
za kar tudi danes Indija ob- 

1 tožuje (z besedo in orožjem) 
svojo sosedo.

Današnja slika je  še to liko 
bolj zapletena; poleg sepa
ratističnih gibanj, kot je kash- 
m irsko osvobodilno gibanje 
Kashmir Liberation Front, in 
drugih nacionalističnih sku
pin, so se kashmirskim m u
slimanom pridružili še šte
v iln i zunanji m uslim anski 
gverilci, med katerim i naj bi 
vod ilno vlogo imeli afgani
stanski Talibani. Ti naj bi bili 
tudi med vodiln im i možm i, 
ki so vdrli v indijski del Kash
mirja, da bi ga 'osvobodili" 
indijske nadvlade. M oč Tali
banov je znana, kot so zna
ne tudi njihove poti do naba
ve orožja iz Združenih držav 
Amerike.

Kako se bo ta klobčič raz
pletel, je  zelo težko predvi
deti. Slednji zlahka in dobe
sedno eksplodira, zato sta ti 
dve azijski državi pod stal
no svetovno monitoražo. La
ni sta se Indija in Pakistan 
merila v neumnih jedrskih 
treningih, tokrat pa se spet 
kregata za sosedov travnik, 
ki je, kot pravijo Italijani, ve
dno bolj zelen od lastnega. 
Tudi ko gre za himalajsko 
gorovje. Tokrat pa je kosil- 

; nica le prenevarna.

PREDSEDNI KOV
O P T I M I Z E M

KUČAN 
SPREJEL 
ZASTOPNIKE 
SLOVENCEV 
V ITALIJI

V torek, 1. t.m., je sloven
ski predsednik Milan Kučan 
sprejel v Ljubljani predstav
ništvo Slovencev v Italiji in se 
z njimi pogovarjal o zaščit
nem zakonu za slovensko 
manjšino, katerega predlog je 
sedaj v obravnavi v rimskem 
parlamentu. Srečanja s pred
sednikom republike Slovenije 
so se udeležili deželni tajnik 
Slovenske skupnosti Andrej 
Berdon, zastopnik Slovencev 
v videmski pokrajini Viljem 
Černo, Igor Dolenc je bil v 
delegaciji za leve demokra
te, Sergij Pahor za Svet slo
venskih organizacij ter Rudi 
Pavšič kot predsednik SKGZ. 
Milana Kučana so spremljali 
sekretar na ministrstvu za zu
nanje zadeve republike Slo
venije Franco Juri, generalni 
konzul iz Trsta Vlasta Valen
čič Pelikan ter sekretarka za 
Slovence v zamejstvu in po 
svetu Romana Logar s sode
lavci. Predsednik Kučan je o 
predlaganem zaščitnem za
konu dejal, da se zaveda, da 
predlagani osnutek za zaščit
ni zakon ni idealna rešitev za 
slovensko manjšino, a je vse
eno dobro izhodišče za na
daljnjo dograditev pravne za
ščite Slovencev v Italiji. Pred
sednik Kučan je še dejal, 
se je tudi sam pridružil tistim, 
ki upajo, da bo zaščitni zakon 
za slovensko manjšino v Ita
liji sprejet že letos v mesecu 
juliju, kot napovedujejo op
timisti.

P O V E J M O  N A G L A S

L JANEZ POVSE

DRAGOCENOST MIRU  
IN KAKO GA KREPITI

Po dveh mesecih vojne na ozem lju Zvez
ne republike Jugoslavije je  več ko t utemelje
no, če v to liko večji meri razmišljamo o miru. 
Pogostoma se zdi m ir nekaj samo po  sebi u- 
mevnega, ko t na p rim er zdravje, k i se ga g lo 
blje zavemo, kadar ga nim am o. Zanimiva je  
omenjena človekova lastnost, da občuti dra
gocenost določene dobrine, kadar m u je  od
tegnjena. Lahko b i celo rekli, da smo malo 
nadarjeni za srečo, ki jo  mnogokrat odkrijemo  
šele, ko se nam umakne. In dejstvo je, da je  
m ir najbolj dragocena dobrina, kar j ih  im a
mo. M ir ko t sožitje s seboj in drugim i, m ir 
kot sožitje znotraj naroda in m ed narodi. M ir 
kot tista vsesplošna spokojnost, k i je  božji 
dar in je  še najbolj podobna izvoru življenja, 
njegovi nežnosti in nastajanju, njegovi m iro
ljubnosti in s tem upanju, ki nam prihaja na
proti. M ir v bližn ji in daljn i okolici, ko se je  
mogoče sporazumeti, ko je  mogoče razu
m eti sebe in drugega, ko je  mogoče uresničiti 
srečno sobivanje. M ir, ki je  druga beseda za 
ljubezen, ta pa je  nasprotje mržnje, sovraštva 
in nasilja, ki ves čas prežijo, da b i nas vključili 
v svoje rušilne načrte.

Kako torej ohraniti m ir in ga celo krepiti, 
kako preprečiti katastrofe in tragedije, ki jih  
prinaša tud i sedanja vojna na Balkanu in še 
kje drugje? Verjetno tako, da bolje spozna
m o njegovo resnično naravo kakor tud i da 
bolje spoznamo naravo vojne oziorma so
vraštva, ki vojno pravilom a poraja. M ir pred

vsem ni trden, kadar v posamezniku ali v 
narodu pričenjajo prevladovati razlogi, k i da
je jo  enemu večje pravice v odnosu do d ru 
gih. Kadar sta določen posameznik ali na
rod prepričana, da jim a  za vsako ceno p ri
pada, kar ima trenutno v lasti nekdo drug. 
Kadar določen posameznik ali narod m isli
ta, da potrebujeta več, ko t potrebuje jo d ru 
gi, in da jim a  zato preprosto pripada več, 
kot pripada drugim. Res, usoda m iru  ni odvi
sna le od  narodov, ampak tud i od  posamez
nikov. Kadar določen posameznik uveljavlja 
svoje tako imenovane pravice v odnosu do  
drugih, se m ir v tem najožjem krogu zamaje, 
sproži se borba, ki se včasih ne zaustavi pred  
ničimer. Prav tako je  v odnosih m ed narodi, 
le da je  borba m ed narodi nekaj, kar n i skri
to ali opaženo zgolj v ozkem krogu, pač pa 
zajema veliko število ljudi, lahko tudi več na
rodov. In nihče, nihče nima človeške pravi
ce, da je  več od  drugih, predvsem pa da je  
pripravljen to svoje prepričanje in tovrstno 
pravico uveljaviti s silo, za vsako ceno, s pre
varo, z zahrbtnim  načrtom. Verjetno je  nekje 
tukaj meja, ko je  m ir porušen, ko kdorsibo- 
di, ki je  prepričan  v svoje posebne pravice, 
sklene zasesti željn i prostor na račun ostalih 
s silo. Če se takšnemu ravnanju ko t posa
m ezniki ali narod zoperstavimo, smo v b i
stvu ohranili m ir, dobrino, brez katere nobe
na druga dobrina ne m ore srečno živeti.
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STRAH PRED 
TERORIZMOM  
PRI NAS

SVOJO USODO  
V LASTNE ROKE!

Prav gotovo ni naključje, da je 
24. marca letos, prib ližno  v tistih 
večernih urah, ko so prva letala A t
lantske zveze poletela iz oporišča 
v Avianu proti ZR Jugoslaviji, ne
znanec naslovil na uredništvo dnev
nika La Repubblica v Rimu sporo
čilo, da so Rdeče brigade - Vojsku
joča se kom unistična partija (BR- 
PCC) obnovile  svoje teroristično 
delovanje. Za sporočilo se je ne
znanec poslužil računalnika, ki je 
javnosti proti plačilu na razpolago 
v keglišču (bowling) v  drevoredu 
Palmanova v V idm u. Sporočilo je 
b ilo poslano po elektronski pošti 
in je govorilo o "obnovitvi oborože
nega boja". Glavni stan zveze NA
TO v Bruslju hrani poseben dosje
o prim erih nasilnih dejanj v obdo
bju dveh mesecev, začenši s prvi
mi letalskimi napadi na ZR Jugo
slavijo, zlasti na Srbijo in Kosovo.
V tem obdobju so zabeležili 52 pri
merov nasilja. Gre za požig avto
mobilov, za pretepanje častnikov, 
za šikaniranje vojakov na ulicah in 
cestah. "Od 24. marca dalje je v 
Italiji dejansko v teku lov na ame
riškega vojaka," je  napisal neki ita
lijanski dnevnik. Vojaki zveze NA
TO, bivajoči na obm očju Aviana, 
praviloma ne zapuščajo stanovanja 
ali oporišča v uniform ah, temveč 
nosijo civilne obleke in uporabljajo 
avtom obile z italijanskim i eviden
čnim i tablicami. Po dolgih letih so 
se tud i ob neki državni cesti na Tr
žaškem spet pojavili napisi, kot 
npr. Jankee go hom e  ali celo USA 
go hom e  (slednji napis smo dolgo 
videvali v Štivanu).

Sile javnega reda zato že tretji 
mesec v Furlaniji strogo nadzoru
je jo kar 1 70 večjih ali manjših vasi, 
naselij in seveda obe večji mesti, 
kot sta Videm in Pordenon, se pra
vi celotno področje, na katerem je

nastanjenih 12 tisoč Amerikancev, 
katerih oporišče je  Aviano. Prav v 
teh dneh so oblasti zaostrile nad
zorstvo, ker je  za nedeljo, 6. junija, 
napovedana množična manifesta
cija v neposredni bližini oporišča 
zveze NATO v Avianu.

Sociolog Bruno Tellia trdi, da go
tovo obstaja neka zveza med se
danjim i pojavi in tis tim i iz t.i. "svin
čenih let", gre sicer za "nadaljeva
nje politične linije, četudi ne m o
remo trd iti, da je  povezava mehan
ska". "Uporablja pa se enaka govo
rica, kar bi kazalo, da ima kultura 
terorizm a svoje notranje transm i- 
sijske mehanizme, iz česar lahko 
sklepamo, da obstajajo tudi v Fur
laniji socializacijske strukture, ki 
te ro rize m  podp ira jo ." 'Z a to  ne 
smemo trd iti,'1 zaključuje Tellia, "da 
v Furlaniji tega pojava ni, ker nam 
je tako pogodu, ali pa pojav ozna
čiti za m ladinsko neugodje. Tero
rizem je del kulture te dežele in bi 
zato naredili največjo napako, če 
bi ga podcenjevali."

Psiholog Severino De Pieri, sa
lezijanec in eden najboljših s tro
kovnjakov za proučevanje m ladin
skih pojavov, pravi, da mladi lah
ko zgrešeno reagirajo, če ni odgo
vorov na n jihove problem e; med 
tem i reakcijam i pa je lahko tudi 
terorizem . Zakoren in jenost rde
čih brigad v današnji m ladini pa 
je verjetno zelo različna od tiste 
pred 20 leti. Tedaj je bil terorizem 
povezan z natančnim po litičn im  
načrtom, medtem ko je danes le v 
tesni zvezi z željo ali voljo mladih, 
da zrušijo nekaj, kar jih  stalno va
ra, kot npr. politika. Zato mladi - 
poudarja De Pieri - "ne verjamejo 
po litik i; tiste redke, ki ji verjame
jo, pa spravljajo na napačne poti 
bolne ideologije".
— — —  DL

KRATKE

■  OCALAN PRESENEČA
Abdulah Očalan je  po 130 dneh 

samice stopil pred dnevi v sodno 
dvorano. Preden se je  začela obrav
nava, je turški sodni zbor prosil za 
besedo. Njegova izvajanja pomeni
jo veliko presenečenje. Stranko kur
dskih delavcev (Pkk) je pozval, naj 
položi orožje. Sam se hoče zavze
mati za m ir in bratstvo, kar naj se 
uresniči znotraj republike Turčije. To 
je glavni razlog, zaradi katerega mo
ra ostati pri življenju. Pristavil je, ka
ko hoče biti v službi države in kako 
deli trpljenje s svojci padlih. Grčija, 
Rusija in Italija niso spoštovale do
ločil mednarodnega prava. Pouda
ril je dalje, da ni bil deležen nobe
ne oblike pritiska. Vprašanja Kur
dov ne more rešiti ustanovitev po
sebne države, kot tudi ni rešitve v 
federaciji ali avtonomiji. "Moj prej
šnji politični p rogram je bil utvara: 
tudi znanstveno moremo dokaza
ti, da kurdske države ne moremo 
ustanoviti. To tudi ni potrebno. Vse 
se lahko reši v okviru sedanje repu
blike Turčije," je dejal Očalan.

Predstavnik Kurdskega inštituta 
v Parizu Kendal Nezan je v zvezi z 
izjavami Abdulaha Očalana dejal, 
kako je jasno, da "hoče Ankara poli
tično in fizično uničiti simbol kurd
skega odpora".

■  GUVERNERJEVO POROČILO
Guverner Banke Italije Antonio 

Fazio je v svojem rednem letnem 
poročilu obravnaval nekatera zelo 
kočljiva vprašanja, ki zadevajo tre
nutno družbeno in gospodarsko 
stanje v državi. Osrednjo vlado je 
pozval, naj skuša s prim ernim i u- 
krepi izboljšati nizko gospodarsko 
rast in vsaj om iliti brezposelnost, ki 
vzbuja zaskrbljenost zlasti na Jugu. 
Po njegovem se je treba spopasti s 
strukturnim i vozli italijanskega go
spodarstva. Pri tem prihajajo v po
štev visoki javni izdatki, zlasti na 
področju pokojnin, odločno previ
soki davki, togost delovanja trga, ki 
mora postati bolj fleksibilen.

Italija vse to lahko naredi, a mora 
biti enotna pri svojih izbirah, kot je 
bila enotna pri izvolitvi predsednika 
republike Ciampija. Ta namig ni bil 
prav nič pogodu glavnemu tajniku 
levih demokratov Veltroniju, ki je 
takoj pojasnil, da je odločno proti 
skupnemu odločanju na gospodar
skem področju. Predsednik vlade 
pa je zadnja izvajanja guvernerja Fa- 
zia nekako preslišal in dejal, da bo 
novi gospodarski in finančni načrt 
vseboval ustrezne ukrepe za izbolj
šanje gospodarske rasti. Pristavil je, 
da obstajajo pogoji za izboljšanje 
gospodarske rasti že letos.

Z g o d o v in arja  in vseučiliškega pro fesorja  d r. Jožeta  
P irjevca  gotovo ni tre b a  posebej p red stav lja ti našim  

b ra lcem , saj je  s pisano in govo rjen o  besedo že  dolgo  
priso ten  v naši slovenski zam ejski stvarnosti. Z a  pogovor 

smo ga zapros ili predvsem  za to , ker vem o, da je  sprejel 
k a n d id a tu ro  za  skorajšnje v o litv e  v evropski p a rlam en t.

N asto p il bo na listi Južnotiro lske ljudske stranke kot 
k an d id a t Slovenske skupnosti, in sicer na drugem  m estu. 

N osilec  liste je  dosedanji evropski poslanec, Južni T iro le c  
d r. M ic h l Ebner, p rija te lj in za g o vo rn ik  naših m anjšinskih  

p rav ic . V  evropskem  p arlam en tu  je  m ed d ru g im  vodil 
kom is ijo , ki je  b ila  za d o lže n a , da sprem lja  evropski 

in tegracijsk i proces v S loven iji, to  je  n jeno  postopno  
vk lju čevan je  v Evropsko zvezo .

P ro f. Pirjevec, z a k a j  
in  čemu vaša kan d id a tu ra , 

k i gotovo pom eni tud i vstop 
v aktivno p o lit ik o ?

Naša zamejska skupnost se je 
v zadnjih letih znašla v gluhi lozi, 
ki jo  pogojujeta zaton ideologij in 
novo razmerje med Ljubljano in Ri
mom, v katerem je manjšina v b i
stvu moteč element. Zdelo se mi 
je potrebno, da na te razmere od
govorim  tudi z vo liln im  nastopom. 
M oj slogan je, da j im  je  treba po
slati sporočilo: še smo živi in brca
mo (kakor bi rekli Angleži).

K a j je  z a  vas p o litika , 
še posebej p o litik a  
v naši stvarnosti?

Politiko razumem kot zavzetost za 
skupnost, v kateri živim. V tem smi
slu, mislim, sem že dolgo aktiven.

Mislite, da je  evropski 
p arlam en t p rim e rn a  tribuna  

tu d i z a  obravnavanje  
problem ov, k i so naši 

m anjšini še posebej 
p r i  srcu?

Evropski parlament je  v zadnjih 
letih pokazal dosti zanimanja za 
manjšinska vprašanja in upraviče
no, saj ta neposredno zadevajo kar 
40 m ilijonov državljanov EU. Dej
stvo, da je v zadnjem času celo 
Francija podpisala deklaracijo o 
manjšinah, ki jo je  izdelal parla
ment, se mi zdi pom em bno tudi 
na simbolni ravni, saj kaže, da je 
konec obdobja, ki se je začelo pred 
dvesto leti s francosko revolucijo. 
Takrat se je uveljavil jakobinski 
koncept centralizirane in enona-

cionalne države, v kateri so zago
tovljene državljanske pravice po
samezniku, ne pa skupnostim, no
silkam posebnih interesov. Ta kon
cept je danes v krizi, saj postaja 
vedno bolj jasno, da ni prave de
mokracije, če ni upoštevanja vseh 
večplastnosti socialnega in ku ltu r
nega življenja, v katere smo vpeti. 
Skratka, gre za pomemben c iv ili
zacijski skok, h kateremu smo p ri
morski Slovenci s svojim  bojem za 
obstanek tudi na evropski ravni že 
marsikaj prispevali. Pomislimo sa
mo na misel in delo Josipa V ilfa
na, ki je  bil v tridesetih letih p ionir 
manjšinske tematike na kongresih, 
organiziranih pri Društvu narodov 
v Ženevi. To izkušnjo bi morali u- 
veljaviti tudi znotraj parlamenta v 
Strasbourgu.

K ako  si kot zgodovinar 
ra z lag a le  dejstvo, da  

im ajo  naši sodržavljan i 
ita lijanske narodnosti tako  

m alo p osluha  z a  m anjšinske  
zadeve, z la s ti z a  naše 

probleme?
Italijansko državo so politik i in 

misleci, ki so dali vsebino njenemu 
Risorgimentu, oblikovali po fran
coskem vzorcu, o katerem smo že 
rekli, da nima posluha za manjšine. 
Poleg tega gre za polotok: večina 
njegovih prebivalcev iz geografskih 
razlogov nima stika z drugače go
vorečim i sosedi. O d tod provin 
cialna miselnost in prepričanje, da 
se ves svet vrti okrog domačega 
zvonika, ter nezmožnost razume
ti etnične in jezikovne drugačnosti.
V naših krajih, kjer so razmere spe-

DRAGO LEGISA

cifične, saj se Slovenci in Italijani 
že stoletja srečujemo v istem pro
storu, pa je k temu še dodati obču
tek kulturne in socialne večvredno
sti ter odklonilen odnos do naše 
"kmečke" kulture. Ta se zdi nevar
na, ker njeni nosilci nismo priprav
ljeni na asim ilacijo, s tem pa po
stavljamo pod vprašaj "mestno", 
"dvatisočletno" ku lturo in z njo po
vezane socialne razlike. Vse tri 
kom ponente še danes pogojujejo 
po litiko  italijanske države in d ru
žbe do naše stvarnosti in ne dovo
ljujejo, da bi prišlo do dostojnega 
dialoga med večino in manjšino.

M islile , da bo v Z d ru žen i 
E vrop i stanje v tem  

pogledu boljše?
Prepričan sem, da se Italija lahko 

izmota iz civilne zaostalosti, samo 
če jo  bo k temu prisilila EU s svojo 
"kontinentalno", od protestantske 
etike pogojeno miselnostjo.

K ako  gledate na sklep 
Slovenske skupnosti

o volilnem zavezništvu  
z ju ž n o tiro ls k o  

ljudsko stranko?  
Odobravam ga, to liko  bolj, ker 

nam je južnotiro lska ljudska stran
ka z uspehi, ki jih  je dosegla v o- 
brambi svojih ljudi, lahko za vz
gled, kako se tej stvari streže.

Gotovo vam je  znano, 
da so p r im o rs k i Slovenci 
in is trsk i H rva tje  p o  p rv i  

svetovni vojni, in sicer leta  
1924, že im eli podobno  

volilno zavezništvo  
z  Južn im i Tiro lci. Se tore j 
z d a j zgodovina ponavlja?  

Razmere so seveda različne, saj 
danes nismo pod tako hudim  uda
rom, kot smo bili v  času fašistične
ga terorja. Vsekakor je jasno, da 
m oramo zamejski Slovenci v ev
ropskem kontekstu iskati zavezni
štvo s tis tim i, ki lahko naše pro
bleme najbolje razumejo in, če ne 
drugega zaradi solidarnosti, se zav
zemajo za njihovo ugodno rešitev. 

K a te r i razlog  b i p re d 
vsem navedel našemu 

volivcu a li volivki, k i b i vas 
vprašal, z a k a j je  modro, da  
takšno zavezništvo p o d p re  

na volitvah 13. ju n ija ?  
Vprašanje, na katerega je treba 

odgovoriti, je  naslednje: katere so 
naše prioritete, tukaj in zdaj? Fto- 
čemo zasledovati visoke cilje ideo
logij, ki jih  je zgodovinska izkušnja 
že zavrgla, se hočemo udinjati kot 
poslušni vazali strankam večine v 
upanju, da nam bodo dovolile go
voriti po svoje, obenem pa zahte
vale, da m islim o po njihovo, ali pa 
hočemo vzeti svojo usodo v lastne 
roke in jo  po svojih močeh ob liko
vati. Kaj je  v tem trenutku pom em 
bnejše: naše ideološko prepriča
nje ali naša narodnostna zavest in 
boj za obstanek ter razvoj sloven
ske zamejske skupnosti? Ce z veli
kim  Tomašem G. Masarykom m i
slimo, da je  treba s skrom nim , a 
vsakodnevnim  delom  predvsem 
reševati probleme stvarnosti, kate
re del smo, potem bom o glasovali 
za našo listo.

ČETRTEK  
3 .  J U N IJ A  
1 9 9 9
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KRISTJANI IN DRUŽBA

BIBLI ČNA RAZMI ŠLJANJA

O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V  L I T U R G I Č N E M  L E T U  A

Č E T R T E K  
3. J U N I J A  
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ZV ON E STRUBELJ I
Ž L A H T E N  IZBOR BOŽJE BESEDE, 
N ED EL JK  ZA NEDELJO

PRAZNIK SV. RESNJEGA 
TELESA IN KRVI

Gospod te je branil z mano, k i je nisi poznal in je niso 
poznali tvo ji očetje; pokazati t i  je hotel, da človek ne 
živi samo od kruha, kajti človek živi od vsega, kar prihaja 
iz Gospodovih ust. (...) Kjer n i vode, t i  je Gospod toč il 
vodo iz kremenaste skale. (5 M ojz 8,3.15)

M ar blagoslovljeni kelih, k i ga blagoslavljamo, n i 
udeležba pri Kristusovi krvi? M ar kruh, k i ga lomimo, ni 
udeležba pri Kristusovem telesni Ker je en kruh, smo mi, 
ki nas je veliko, eno telo, ker smo vsi deležni enega kruha. 
(1 Kor 10,16-17)

Jezus je rekel Judom: 'Jaz sem živ i kruh, k i sem prišel 
iz nebes. Če kdo je od tega kruha, bo živel vekomaj. 
Kruh pa, k j ga bom dal jaz, je moje meso za življenje 
sveta. (...) Če ne jeste mesa Sina človekovega in ne pijete 
njegove krvi, nimate življenja v sebi. Kdor je moje meso 
in pije mojo kri, ima večno življenje in jaz ga bom obu
d il poslednji dan." (Janez 6, 51. 53-55)

EVHARISTIJA  K O T M ANA IN  Ž IVA  VO D A
V  PUŠČAVI N A ŠIH  D N I

Ž iv im o v družbi preobilja, kjer je kruh skorajda iz
gubil svoj simbolni pomen. Kako naj našim otrokom  še 
dopovemo, da bi po ljub ili košček kruha, ki je padel na 
da, tako kot so nas še pred kratkim  učili naši starši? 
K o liko  odvečne hrane je v naših h lad iln ik ih  in kako 
polne in preobložene so naše trgovine s hrano! Med 
smetmi, k i jih  odvažajo iz naših mest in vasi, je vse več 
hrane, ki je ne uspemo použiti. Začenjamo se dušiti od 
preobilja. Polna smetišča hrane so postala žalosten ko
mentar naše zahodne civilizacije.

Zd i se, da je odlomek, ki ga beremo kot prvo berilo 
na praznik Telovega, nastal v obdobju, ko je izraelsko 
ljudstvo že b ilo  nastanjeno v obljubljeni deželi in ko je 
že doseglo blagostanje. Avtor svetega teksta je v Mojze
sova usta položil tele svarilne besede: "Ko boš jedel do 
sitega, zidal lepe hiše in v njih prebival, ko se ti bo 
množilo govedo in drobnica, množilo srebro in zlato in 
vse tvoje imetje, glej, da se tvoje srce ne prevzame in ne 
pozabiš Gospoda, svojega Boga..." (5 M ojz 10, 12-14). 
Tekst se nadaljuje z zgoraj navedenimi besedami spomi
na: Gospod te je izpeljal iz egiptovske dežele, iz hiše 
sužnosti, te v puščavi hranil z mano in ti točil vodo iz 
kremenaste skale. A li ni ta Mojzesov opomin vedno 
aktualen? K o liko r bolj se veča materialno blagostanje, 
to liko  težje je prepoznavati Boga kot gospodarja vsega 
in kot človekovega zaveznika in sopotnika. Tako lahko 
se zgodi, da se, kot pravi Mojzes, človekovo srce v obi
lici zlata in srebra prevzame. K o liko r bolj raste blago
stanje, to liko  bolj se veča duhovna puščava, to liko  bolj 
raste človekova duhovna žeja in lakota. Kakšno zanimi
vo prepletanje obilja in pomanjkanja! Prerok Amos je 
svojemu ljudstvu, ki je živelo v preobilju, drzno napove
dal Gospodov sklep: "Glejte, pridejo dnevi, ko bom po
slal v deželo lakoto, ne lakote po kruhu in ne žeje po 
vodi, temveč po poslušanju Gospodove besede." (Amos 
8, 11). Upam si trd iti, da je ta Amosova napoved resnična 
in aktualna tudi za naš čas. Koliko znakov duhovne lakote 
in žeje je v naših izpraznjenih, pregorelih in iztrošenih 
življenjih! Zares, Bog po blagostanju in preobjedenosti, 
pošilja lakoto in žejo človekovega duha. Evharistija je 
za kristjana pot izhoda iz te krize.

Apostol Pavel v drugem berilu z nekaj kratkim i bese
dami sporoča, da nam Kristus po kelihu na oltarju po
sreduje svoje življenje. Kristjani, ki se zbirajo pri evha
ristiji, prejemajo v Kristusu božjo ljubezen in božjo sla
vo, zato so kakor eno duhovno telo, ožarjeno s K ristu
sovim vstajenjem.

Le ena je prava izbira za Jezusovega učenca: izbira 
življenja. S to vodilno idejo evangelist Janez v sklepu 
Jezusovega govora v Kafarnaumu poudarja pomen evha
ristije za življenje Cerkve in vsakega kristjana. "Kruh, 
ki ga jaz dajem, je moje meso za življenje sveta." Biblisti 
menijo, da je bila to posvetilna form ula pri evharistiji v 
krščanskih skupnostih, ki jih je ustanovil apostol Janez. 
Hrana za življenje sveta, živi kruh, ki je prišel iz nebes, 
hrana in poroštvo večnega življenja: Jezus Kristus v po
dobi kruha in vina.

Evharistija je živi izvir božjega življenja v vsej zgodovi
ni krščanstva. Danes, spričo preobilja in človekove ma
terialne zasičenosti, je tudi stalen izziv za solidarnost in 
klic k duhovnemu ravnotežju zahodnega človeka.

M E D Š K O F I J S K O  R O M A N J E  N A  S V E T O  G O R O

OTROCI ISTEGA OČETA PRED MARIJO
Verniki z območja sosed

njih obmejnih cerkvenih sku
pnosti so se zbrali v nedeljo, 
30. maja, na Sveti gori, da bi 
v treh jezikih, ki se govorijo v 
koprski škofiji in goriški nad
škofiji, p rosili svetogorsko 
Kraljico za dar m iru in sloge.

Medškofijsko romanje na 
zadnjo nedeljo meseca maja, 
ki je letos potekalo pod ges
lom  Otroci istega Očeta pred  
Marijo , je  postalo zlasti v zad
njih letih prav priljubljena tra
dicija. Že pred štiro uro po
poldne je številne vernike va
bilo na goro veselo pritrkova- 
nje in baziliko je kmalu napol
nilo kakih tisoč romarjev, ki 
so prispeli na Skalnico peš ali 
so se pripeljali. Pri svečani ev
haristični daritvi, ki s ta jo  vo
dila koprski škof Metod Pirih 
in goriški nadškof Anton Vi- 
tal Bom m arco,je sodelovalo 
več kot trideset duhovnikov 
z ene in druge strani meje. U- 
vodni pozdrav v našem času 
posebno potrebnega m iru je 
prinesel koprski škof, ki seje 
zahvalil goriškemu za njego
vo ljubezen do romarskega 
svetišča in za vse dobro, ki ga 
je v teh letih storil za koprsko 
škofijo. Ko si je zaželel mirmed 
verniki dveh škofij, ni mogel 
m im o molitve za m ir v krajih, 
kjer terja vojna vsak dan nove 
žrtve in podžiga nova sovraš
tva. Goriški nadškof je na za
četku slavja prosil za to, da bi 
v spoštovanju različnih darov
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Pozdrav miru škofa Piriha in nadškofa Bommarca ter drugih somaševalcev

znali ostati združeni v veri in 
ljubezni kot člani ene družine.

V prvem berilu v sloven
ščini smo prisluhnili Besedi, 
ki nam je govorila o M ojze
sovem srečanju z Bogom; 
drugo berilo v furlanščini pa 
nas je pozvalo k življenju v m i
ru in složnosti. Tudi zgodba
o modrem Nikodemu iz e- 
vangeljskega odlomka je p ri
sotne lahko uvedla v pogla
bljanje lika Očeta. To je tudi 
poudaril v svoji hom iliji škof 
Pirih, ki je  podčrtal, da se ge
slo letošnjega romanja na po
seben način sklada s tretjim  
in zadnjim letom priprave na

jubile j leta 2000, ki je  posve
čeno Bogu O četu. "Vedno 
znova odkrivamo nove razse
žnosti božjega očetovstva..." 
Bodisi Mojzes kot Nikodem 
sta bila verna, domača z Bo
gom, in vendar je bilo razo
detje neskončno prizaneslji
vega in odpuščajočega Boga 
in njegove nepreračunljive 
ljubezni zanju povsem novo, 
nepričakovano, presenetljivo. 
To se lahko zgodi tudi nam. 
Božja beseda nam zaradi m i
lostnega trenutka lahko "po
vsem na novo in nepričako
vano odkrije podobo nebeš
kega Očeta," ki nas vedno

F O R U M  Z A  K U L T U R O  /  P R E D A V A N J E

U V O D  V  K R Š Č A N S K O  
F I L O Z O F I J O  GLASBE

Študijsko raziskovalni fo 
rum za kulturo je priredil v pe
tek, 28. maja, v komorni dvo
rani Kulturnega centra Lojze 
Bratuž v Gorici zahteven ve
čer za sladokusce m uzikolo
gije in filozofije, prežet z glo
boko kultivirano duhovnost
jo. V sodelovanju s centrom 
Bratuž, Slovenskim centrom 
za glasbeno vzgojo Emil Ko
mel in ku ltu rn im  centrom  
Stella Matutina je Forum po
vabil glasbenika, muzikologa 
in filozofa mlajšega rodu slo
venskih akademskih docen
tov Borisa Šinigoja, da bi p ri
sotne uvedel v krščansko fi
lozofijo glasbe.

Na začetku je gost zaigral 
renesančno skladbo na lut
njo, ki je pri Grkih sploh velja
la za simbol glasbe. Izhodi
šče predavanja mu je bila m i
sel, da je vsaka filozofija na 
neki način religiozna, saj pred
postavlja vsaka filozofska drža 
neki vzgib, ki vodi do srečanja 
s filozofijo. "Da bi mogli pre
pevati z umom, mora v nas 
najprej zapeti duh." Ko se go
vori o krščanski filozofiji in 
glasbi, skoraj ni mogoče m i
mo t.i. patristike, časa cerkve
nih očetov, ki so se močno o- 
pirali na grško filozofijo; ta je 
namreč nudila izgrajen način 
m išljen ja za posredovanje 
novih sporočil. V grškem sve

tu je bila glasba povezana z 
aritmetiko in astronomijo - že 
tu lahko zapazimo neko pre- 

j sežno povezavo med glasbo 
i in vesoljem -, sploh pa so se 
grški antični misleci po pla- 
tonsko-pitagorejskem izroči
lu izpraševali o glasbi: kako 
je z njo v vesolju, v duši in v 
odnosih med toni? M očno je 
zaznati predvsem iskanje od
nosa s skrivnostnim vesoljem 
in njegovo harmonijo. Sam 
Platon je o harmoniji pravil, 
da je to dar muz, ki vodi v no
tranjo urejenost in ubranost; 
harmonija ni dana samo za 
razvedrilo, ampak zaradi več- 
negat ki je onkraj zvoka in gla
sbil. Šinigoj je še govoril o o r
glah kot simbolu vesoljne har
monije, o stvarjenju sveta kot 
harmoničnem aktu, zlasti pa
o glasbi, ki za filozofe ni samo 
zvočna harm onija , ampak 
zlasti razsežnost njene bitno- 
sti in odnos z urejenostjo ve
soljstva; glasba se torej nika
kor ne izčrpa v praksi oz. izve
dbi skladbe. Zanimiva je tudi 
prodorna misel Aristotela, ki 
pripisuje glasbi poleg metafi
zične razsežnosti tudi izrazi
to katartično moč. Ko je govo- 
ril Šinigoj o nebeški glasbi in 
kozmični liturgiji, je citiral še 
misli apologeta Atenagorasa, 
Boetiusa, Ignacija Antiohijske
ga itd. Prek njih je prišel do

Jezusovega bogočloveškega 
lika kot temelja krščanske fi
lozofije. Jezus je "učitelj vseh 
učiteljev, pesnik vseh pesni
kov, glasbenik vseh glasbe
nikov." V skladu s tem pome
ni harmonija brezgrajno živ
ljenje v edinosti; ljudje, ki za
radi božanstva v sebi želijo 
postati temu podobni, naj v 
soglasni ljubezni prepevajo 
vsak svojo melodijo, ki je del 
velike simfonije - Kristusa.

Na koncu dolgega preda
vanja je gost večera še enkrat 
vzel v roke dragoceni instru
ment in izvabil iz njega ubra
ne melodije. Tokrat je  zvok 
lutnje razkrival prisotnim no
ve smisle in pomene, iskanje 
urejenih razmerij s sabo in 
stvarstvom. In zazvenel je še 
bolj polno in skrivnostno kot 
na začetku.

znova nagovarja in obdarja. 
In ko t sinovi istega Očeta 
smo si med sabo bratje in se
stre. Prevečkrat žal gledamo 
navzdol, zaskrbljeni za tvar- 
ne dobrine; ko kaj potrebuje
mo, se kdaj pa kdaj z očmi ob
račamo proti nebu. Najtežje 
je gledati naravnost, proti lju
dem, ki nas obkrožajo, in nji
hovim potrebam. Na različ
nosti v mozaiku kultur mora
mo gledati z veseljem, kajti te 
prinašajo vzajemno bogate
nje; drža odprtosti naj se ute
lesi v vsakdanjem življenju. 
Prav Marija, svetogorska Kra
ljica miru, naj nam izprosi m i
lost, da bomo znali, zazrti v 
njeno lepoto, takole živeti in 
zreti lepoto drugega v spoš
tovanju, edinosti in miru.

S krajšo hom ilijo  je prisot
ne nagovoril tudi goriški nad
škof Bommarco, ki seje usta
vil zlasti pri pomenu praznika 
Sv. Trojice, ki smo ga obhajali 
prejšnjo nedeljo, in pri odno
su med Marijo in Bogom. "Sv. 
Trojica je  najsvetlejši vzor za 
odnose med ljudmi. Od treh 
božjih oseb se moramo nau
čiti se spoštovati, sprejemati, 
ljubiti." Močne besede, ki so 
gotovo resnične in jih verniki 
verjetno premalo jem ljem o 
zares. In prav pričakovanje 
na veliki jubilej leta 2000 nas 
mora v zadnjem letu druge
ga tisočletja pripraviti na ta 
izredni dogodek, ki naj bo čas 
odprtosti, srečanja s Kristu
som in ljudmi.

Slovesno somaševanje je 
lepo spremljalo ljudsko petje 
v slovenščini, italijanščini in 
furlanščini, ki ga je z oltarja 
vodil štandreški župnik Kar
lo Bolčina. Po maši so prisot
ni v zbranosti krenili do spo
menika Concordia et pax na 
severni steni bazilike, kjer sta 
škofa občuteno zm olila  za 
m ilost bratstva na naši zem 
lji. "Daj graditeljem miru, da 
bodo vztrajali v svojem skle
pu." Na koncu je koprski škof 
M etod Pirih ob 460-letnici 
svetišča na Sveti gori še po
svetil pet novih zvonov, ki 
bodo odslej bili ure na zvo
niku in tudi tako vabili ver
nike, naj gledajo proti nebu. 
To bo v njih oblikovalo in o- 
krepilo miru in sloge poln po
gled naravnost" - do ljudi.

■ DD
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PO  L J U D S K E M  M I S I J O N U  V T R S T U

VABILO K P O G U M U  IN ZAUPANJU
V BOŽJO BESEDO

TOMAŽ SIMCIC

Za slovensko versko sku
pnost v Trstu je bil letošnji maj 
še posebno bogat. Izpeljana 
je bila namreč velikopotezna 
pobuda, ljudski m isijon za 
slovenske vernike v mestu. 
Pobuda je izšla od Slovenske
ga pastoral nega središča v Tr
stu, zlasti od njegovega pred
stojnika, g. Marija Gerdola, 
vendar so bile k sodelovanju 
povabljene tudi druge sloven
ske župnijske skupnosti, saj 
je bil m isijon namenjen na 
splošno vsem slovenskim  
vernikom v mestu, in ne le 
članom tistih župnij, ki spa
dajo v neposreden delokrog 
Slovenskega pastoralnega 
središča. Tako so se v tednu 
od 16. do 23. maja zvrstila 
razna bogoslužna slavja, m o
litvena srečanja, kateheze, 
predavanja, osebni pogovori, 
obiski bolnikov in ostarelih itd.

Namen ljudskega misijona 
je bila duhovna priprava na 
jubilejno leto ob 2000-letnici 
Kristusovega rojstva v skladu 
s priporočili papeža Janeza 
Pavla II. o verski poglobitvi, 
razmisleku o naših nedosta- 
kih in pomanjkljivostih ter o 

novi evangelizaciji. To delo je 
bilo zaupano štirim  sloven
skim m inoritom , katerim so 
stale ob strani tri šolske ses
tre in seveda tudi tukajšnji 
dušni pastirji. S tem se je  še 
utrdilo sodelovanje med Slo
venskim pastoralnim sredi
ščem v Trstu in patri m inoriti, 
saj je bil v zadnjih desetih le
tih to  že tretji tržaški misijon, 
ki so ga vodili.

M islim, da je težko ali celo 
neprimerno ob koncu doga
janja, kakršen je misijon, raz
mišljati v kategorijah "uspeš
nosti11. Duhovni prem iki se 
namreč izmikajo kakršnemu
koli zunanjemu preverjanju, 
kakršnikoli statistiki. Seveda, 
na nekaterih srečanjih je  bila 
udeležba polnoštevilna, na 
drugih skromnejša, vendar to 
za sam pomen te ali one po
bude ne more biti merodaj
no. Možna so le bolj ali manj 
subjektivna opažanja, ki bi jih 
strnil v štiri točke:

1) Nedavni misijon je zna
menje, kakšen naj bo smisel 
praznovanja bližajočega se ju 
bilejnega leta: ne iskanje sen
zacionalnosti in dvomljivega 
milenarizma, ampak notranja 
prenova in verska poglobitev.

2) Skupni imenovalec m i
sijonskega dogajanja je  bilo 
oznanjevanje evangelija v 
smislu noveevangelizacije, na 
nujnost katere že dolgo opo
zarja cerkveno učiteljstvo. To 
oznanjevanje je bilo v krščan
skem pomenu besede vese
lo, daleč od objokovanja “do
brih starih časov", ki se pač 
ne bodo vrnili. Ni bilo usmer
jeno v običajno iskanje napak 
vsekularizirani družbi, ampak 
v predstavitev edinstvenosti 
poti, ki jo  je  pred 2000 leti

. začrtal Jezus Kristus. Vpraša
nje je seveda, ali je to  ozna

njevanje seglo tudi do tako 
imenovanih "oddaljenih", ne
dvomno pa je utrdilo zavest, 
da je  vnovično oznanjevanje 
poglavitno poslanstvo kristja
nov v novem tisočletju.

3) M isijon je utrdil sloven
stvo v Trstu, ker je omogočil, 
da so se en teden slovenski 
ljudje, ki živijo v mestu, med 
seboj srečevali, in obenem z 
besedo patrov minoritov iz ra- 

i znih predelov Slovenije ojačil 
povezanost zamejskega pro
stora z matično domovino. 
Pomenil pa je tudi korak na
prej na poti sodelovanja med 
slovenskimi in italijanskim i 
verniki. Treba je namreč opo
zoriti na prisotnost sloven
skih plakatov po vseh mestnih 
župnijah, na pozornost, ki so 
jo  tej pobudi posvetili italijan- 

i ska katoliška radijska postaja,

tednik in tudi glasilo italijan
ske škofovske konference, in 
tudi na občutljivost nekaterih 
italijanskih dušnih pastirjev. 
Zato lahko rečemo, da seje ce
lotna tržaška Cerkev zavzela za 
uspeh pobude Slovenskega 
pastoralnega središča in s tem 
doprinesla stvarno pričevanje
o tisti edinosti, ki naj bi bila 
razpoznavno znamenje sleher
ne krščanske skupnosti.

4) Posebno težo je s svojo 
navzočnostjo dal misijonu tr
žaški škof, msgr. Evgen Ravi- 
gnani. Njegovo vabilo k pogu
mu in zaupanju v božjo bese
do ter odvračanje od zbega
nosti in malodušja sta bila ne
nadomestljiva popotnica tej 
pomembni pobudi, pa tudi za 
nadaljnjo usmeritev slovenske 
krščanske skupnosti v Trstu.

N O V O  PRI M O H O R J E V I  D R U Ž B I  IZ CELJA

Z G O D O V I N A  KATOLIŠKE 
CERKVE

JURIJ PALJK

Tak je naslov izjemne knji
ge, ki jo  je te dni poslala na 
slovenski knjižni trg M ohor
jeva družba iz Celja in obse
ga zajetnih 630 strani večjega 
formata. Zgodovina katoliške 
Cerkve je slovenska dopolnje
na izdaja avtrijskega origina
la, ki je izšel pred leti na avs
trijskem Štajerskem pri zalo
žbi Verlag Styria in je sad dela 
avtrijskih zgodovinarjev in te
ologov iz Gradca. To so: Jo- 
set' Lenzenvveger, Peter Stock- 
meier, Johannes B. Bauer, Karl 
Amon, Rudolf Zinnhobler. Za 
slovenski prevod, ki sta ga o- 
pravila Marko Urbanija in Jo
že Lebar, in za slovensko iz
dajo pa je  izredno zaslužen 
Metod Benedik, tako da ga 
upravičeno im am o tud i za 
soavtorja omenjene zgodovi
ne. Prav Benedik je napisal tu
di spremno besedo k sloven
ski izdaji, v kateri pove, kako 
je knjiga nastajala in kaj vse 
so v slovenski Zgodovini kato

liške Cerkve tudi dodali, saj je 
bil namen Mohorjeve družbe 
iz Celja predvsem ta, da bi tu
di v slovenskem jeziku lahko 
bralci imeli možnost vzeti v 
roke tak priročnik zgodovine 
Cerkve, kakršnega doslej še 
niso imeli, zato tudi poseben 
ozir na zgodovino slovenske 
Cerkve. Pisci so po izobrazbi 
zgodovinarji in teologi hkrati 
in so se pri pisanju dela držali 
pravil znanstvenega zgodovi
nopisja in so si prizadevali, da 
bi delo čimbolj približali ob- 

i jektivni resnici. Prav zato je  v 
delu tudi podrobno prikaza
no vse tisto, kar velja za Cer
kev kot njena temna zgodo
vina, senčna plat, se pravi, da 
se avtorji niso izognili osvet
ljevati vseh tistih dogodkov, 
ki sejih je Cerkev kasneje sra
movala. Avtorji so skušali s 
podajanjem zgodovine kato
liške Cerkve priti do resnice, 
do "sola et plena veritas" (sa
mo resnica je popolna resni
ca), ker se prav Cerkvi še da
nes velikokrat očita, da se no

če soočati s svojo ne vedno 
čisto preteklostjo.

Pa vendar bo bralec spoz
nal že ob površnem prelista
vanju knjige, da tako znani in 
sloviti "temni srednji vek" le ni 
bil tako temen in temačen, 
kot se prerado prikazuje, ko 
se s pavšalnimi, nekritičnim i 
in nedokumentiranimi teza
mi skuša razvrednotiti delo 

j Cerkve v srednjem veku. Bra
lec se bo zavedel, kako res je, 
da je  Cerkev vedno potrebna 
prenove ali, kot se po latinsko 
reče: "Ecclesia semper refor- 
manda". Avtorji pravijo, da se 
moramo tega dejstva zaveda
ti, ko primerjamo evangelij z 
življenjem Cerkve, z njeno 
zgodovino, ki s o jo in jo p iš e 
mo verniki, grešniki in spet 
ljudje, ki smo vsi po vrsti 
zmotljivi. Avtorji Zgodovine 
katoliške Cerkve gredo še dlje,

! saj pravijo, da brez zgodovi
ne Cerkve dogmatika in mo
ralka ostaneta jalovi, "kajti nju
ne izjave in odgovori so odvi
sni od zgodovinskih  oko 
liščin." Vsekakor izjemna knji
ga, po kateri bo segel vsakdo,

I ki se nerad zadovolji s polo
vičnim i odgovori!

S L O V E N S K I  IN B A V A R S KI V E R N I K I

R O M A N J E  H K R S T N E M U  
K A M N U

V soboto, 29. maja, je bilo 
na otoku mož naChiemskem 
jezeru na Bavarskem veliko 
mednarodno srečanje sloven
ske in bavarske Cerkve. V pri
pravi na veliki jubilej odrešenja 
leta 2000 je priredila Cerkev 
na Slovenskem veliko romanje 
h krstnemu kamnu slovenske
ga naroda. Ker se gaje udele- 
Z'ja tudi bavarska Cerkev, je 
bilo to srečanje dveh Cerkva 
°b  kamnu skupne vere.
. Na otoku na Chiemskem 
jezeru je bil eden najstarejših 
benediktinskih samostanov, 

je bil pom em bno središče

za Bavarce in za Slovence. 
Tam sta bila okoli leta 745 
krščena slovenska kneza Go
razd in Hotimir. O  tem do
godku poroča spis Spreobr
njenje Bavarcev in Karantan
cev iz leta 871.

Zamisel za slovensko ro
manje na ta kraj je  zrasla med 
slovenskimi duhovniki in na
šimi rojaki v Nemčiji ob pape
ževem obisku v Sloveniji, ko 
smo se spominjali 1250-let- 
nice pokristjanjevanja. V letu 
priprave na praznovanje veli
kega jubileja 2000 je prim er
na priložnost, da se Slovenci

zahvalimo za dar vere, ki sta 
ga naša prednika Gorazd in 
Hotim ir sprejela na istem kra
ju. Njun krst je  odprl vrata 
pokristjanjevanju in v politi- 
čnem smislu preživetju naro
da ter vključitvi v krščansko 

I Evropo. Vsega tega so se ro 
marji spominjali, ko so romali 
pro ti Chiem skem u jezeru, 
kjer je  bila balgoslovitev spo
minske ploščez napisom: Krst 
knezov Gorazda in Hotim irja  
pred letom  750 na tem kraju 

' je začetek pokristjanjevanja slo
venskega naroda. Slovenci v 
zahvalo za dar vere.

■ Slovenskega romanja so 
se udeležili vsi slovenski škof
je na čelu z ljubljanskim nad- 

| škofom dr. Francem Rode
tom. Bavarsko romanje je vo

dil munchenski nadškof in 
kardinal dr. Friederich VVetter. 
Slovesnost se je začela ob 12. 
uri z blagoslovitvijo spomin
ske plošče, nadaljevala s slo
vesnim somaševanjem ško
fov in duhovnikov. Mašo je 
vodil kardinal VVetter, mašni 
nagovor je imel nadškof Ro
de. Bogoslužje je  bilo v slo
venskem in nemškem jeziku. 
Po maši je  bila še versko- 
kulturna prireditev. Sloven
ski slavnostni govorn ik je  bil 
akademik Alojz Rebula, nem- 

| ški pa prelat dr. Lothar VVald- 
muller.

Iz Slovenije se je romanja 
udeležilo okoli 1500 romar
jev, iz zamejstva in zdomstva 
pa kakih petsto.

SVETNIK TEDNA
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SILVESTER CUK
BONIFACIJ, ŠKOF 

IN MUČENEC
Ime Bonifacij pomeni "dobrotnik","človek, k i dela do

bro". In ta pomen je potrdil današnjigodovnik sv. Bonifa
cij, apostol Nemčije. Tej deželi v srcu Evrope je pred sko
raj tisoč petsto leti izkazal izredno dobroto kot oznanjeva
lec Kristusovega evangelija, vesele novice o neločljivi po
vezanosti med Bogom in človekom, ustvarjenem po božji 
podobi.

Njegova domovina je bila Anglija. Rodil se je okoli leta 
673 blizu samostana Exeter v zahodnem delu tedanjega 
kraljestva Wessex. Pri krstu je dobil ime Vinfrid in že v 
otroških letih je vstopil v samostan, kjer se je poglobil v 
študij in b il tudi sam nekaj časa učitelj gramatike v samo
stanski šoli. Ko se je bližal štiridesetemu letu, je v sebi 
začutil klic za misijonsko delo na evropski celini. Leta 716 
je zapustil otok in šel po stopinjah svojega prijatelja Vili- 
brorda, k i je b il škof v mestu Utrecht v današnji Nizo
zemski. Vinfrid je želel delovati kot misijonar med Sasi in 
drugimi rodovi na nemškem ozemlju. Prvi poskus mu je 
spodletel in moral se je vrn iti v domovino. Leta 718 je 
dokončno zapustil Anglijo in odšel najprej v Rim, kjer je od 
papeža dobil vsa pooblastila za oznanjevanje evangelija. V  
znamenje svoje povezanosti z rimsko Cerkvijo si je tedaj 
vzel ime Bonifacij - po rimskem mučencu Bonifaciju. Že na 
poti iz Rima proti severu je skušal za krščanstvo pridobiti 
Bavarce. M is lil je ostati kar med tem ljudstvom na jugu 
Nemčije, toda Vilibrordga je prosil, naj mu pride pomagat 
na sever. Res sta vneta duhovnika v kratkem času dosegla 
lepe uspeha. Vilibrord je hotel Bonifacija postaviti za svojega 
naslednika na škofovskem sedežu v Utrechtu, Bonifacij pa 
je to ponudbo vljudno in odločno odklonil. Skušal je ures
n ič iti svojo davno željo, da ponese evangelij germanskim 
rodovom na ozemlju današnje Nemčije.

Odšel je v pokrajino Hesen, kjer je spreobrnil mnogo 
ljudi in ustanovil samostan. O tem nepričakovanem uspe
hu je poročal papežu, ko ga je obiskal v Rimu, kot sta se 
bila dogovorila ob svojem prvem srečanju. Papež ga je po
svetil v škofa in mu naročil, naj organizira cerkveno življenje 
na področju nemško govorečih rodov. To papeževo naročilo 
je terjalo mnogo truda in potrpežljivosti. Bonifacij je skušal 
vernike povezovati v trdne enote in je odločno nastopal 
zoper zakoreninjene navade in razvade. Dokler je pridigal 
poganom, je imel mnogo prijateljev, občudovalcev in zago
vornikov, ko pa je začel delati red v sami krščanski skupno
sti ter je grajal samovoljo plemičev in škofov, pa je naletel 
na oster odpor. Bonifacija je vse to bolelo, vendar je pri 
delu prenovitve vztrajal.

Bonifacijevo misijonsko delo je naletelo na nasproto
vanje nekaterih frankovskih krogov, tako da ga je prenehal 
podpirati tudi vladar Pipin. Ta neuspeh Bonifacija n i potrl. 
Iz Mainza, kamor se je b il umaknil, je pogosto odhajal v 
samostansko tišino v kraju Fulda, kjer se je z domotožjem 
spominjal let, preživetih v samostanu. Želel je, da bi samo
stan Fulda, k i ga je ustanovil leta 744, postal središče duho
vnega in kulturnega življenja. Dosegel je, da je bila Fulda 
neposredno podrejena Petrovemu nasledniku v Rimu.

Leta 753 je osemdesetletni Bonifacij, ki mu je nakdanji 
učitelj Vilibrord zaupal skrb za svoje misijonsko delo v 
okolici Utrechta, še enkrat odšel tja. Njegov prihod je 
razveselil številne dobre vernike, zbudil pa je tudi sovraštvo 
redkih preostalih poganov. Ko je šel Bonifacij v spremstvu 
nekaterih učencev birmovat novospreobmjence, ga je na
padla skupina poganov. Pobili so ga z mečem. Preden je 
izdihnil, je vernike še zadnjič spodbudil, naj ostanejo zve
sti Kristusu. Njegovo truplo so zmagoslavno prepeljali v 
Fuldo, kjer je danes sedež nemške škofovske konference.

S L O V E N S K I V O J A K I NA  R O M A N J I) V  I-U R D U
Od 26. do 30. maja je  potekalo v Lurdu 41. mednarodno 

vojaško romanje, ki se ga je  udeležila delegacija slovenske 
vojske. Pod vodstvom pomočnika načelnika Glavnega štaba 
brigadirja Viktorja Kranjca se je pet vojakov na služenju roka 
in več starešin slovenske vojske udeležilo pastoralnih srečanj 
ter molitev v baziliki sv. Pija X. in v cerkvi sv. Bernardke, med
narodnega srečanja mladih v vojaškem oporišču v Lurdu in 
drugih pri reditev v tem kraju. Dodajamo, da je slovenska de
legacija izkoristila romanje tudi za mnoga srečanja in spoz
navanja s predstavniki vojsk iz drugih držav, ki imajo iz duho
vne oskrbe vojakov večje izkušnje. Za izvedbo verskega pro
grama in duhovno oskrbo slovenske delegacije - v njej je bil 
tudi dr. Drago Čepar z ministrstva za obrambo - je poskrbel 
duhovnik ljubljanske nadškofije kaplan Igor Luzar.

Č E T R T E K  
3. J U N I J A  
1999
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AKTUALNI PRIROČNIKI
Krožek za družbena vprašanja 

Virgil Šček je izdal v sedmih letih kar 
štiriindvajset t.i. "belih priročnikov", 
ki obravnavajo izsledke raziskav o 
manjšinski družbeno-politični stvar
nosti včeraj in danes. V petek, 28. 
maja, je urednik zbirke in časnikar 
Ivo Jevnikar predstavil v prostorih ga
lerije Ars v Katoliški knjigarni na Trav
niku v Gorici zadnje tri priročnike, in 
sicer številke 25, 26 in 27.

Večerje uvedla prof. Lojzka Bra
tuž, kije na kratko predstavila goste 
večera. Zraven urednika sta namreč 
sedeli še najboljša poznavalka naše 
polpretekle zgodovine Milica Kacin 
VVohinz, članica znane italijansko- 
slovenske medvladne komisije, in

6 publicistka ter raziskovalka Vida Va
lenčič, "od katere si lahko še veliko

 .............  pričakujemo". Prav slednja je kot ose-
č e t r t e k  ba, ki soj i  manjšine evropskih naro-

3' ,Ui 9 9 9  d ° v posebno pri srcu, prva predsta
vila svojo kri\\qo Evropa narodov. Ta
koj je pojasnila, da ne gre za znan
stven prikaz s podatki in zakoni; gre 
za poljudno branje, svež in živ opis 
konkretnih osebnih izkušenj, ki jih je 
doživela v mozaiku narodov brez dr
žave, narodnih manjšin in jezikov
nih otokov v zahodni Evropi. Rada

paktudi za zgodovino Italijanov, saj 
so tudi naši poslanci sodelovali pri 
italijanskih zakonodajnih procesih. Iz 
vprašanj in interpelacij izhaja, da so 
se predstavniki naše manjšine zav
zemali v prvi vrsti za konkretne go
spodarske in družbene probleme; še 
zlasti so bili glasni in vztrajni, ko sta 
bila ogrožena naš jezik ali šola.

Časnikar in javni delavec Ivo Jev
nikar je na koncu predstavil še publi
kacijo, katere urednikjeon sam, Slo
venija in manjšine. Gre za izbor naj
pomembnejših zakonskih in deloma 
pravosodnih določil, ki v Sloveniji u- 
rejajo pravice, kijih ustava in meddr
žavne pogodbe priznavajo italijan
ski in madžarski narodni skupnosti v 
Sloveniji. Poglabljanje manjšinskih 
vprašanj z našo terminologijo je v ča
su razprav in polemik okrog zaščitne
ga zakona za našo manjšino nadvse 
poučno. Znano je namreč, da je vSIo- 
veniji, ki urejuje stanje manjšin sproti 
v posameznem novem zakonskem 
predpisu, varstvo manjšin urejeno 
nadpovprečno dobro.

V razpravi po predstavitvi priročni
kov, ki imajo tudi tokrat veliko doku
mentarno vrednost, so prisotni radi 
stopili v pogovor z avtorji publikacij; 
še zlasti sta jih  izzvali prisotnost dr. 
VVohinčeve in njeno sodelovanje v 
medvladni komisiji zgodovinarjev.

.................... DD

pripoveduje o zanimivostih malošte
vilnih narodnostnih skupnosti, ki sa
mo še potrujejo, da zamejci nismo v 
Evropi nikakršen unicum. Naj še po
vemo, daje Evropa narodov dopol
njena in razširjena izdaja pri Novem 
glasu objavljenega niza prispevkov 
naše dragocene sodelavke.

Zgodovinarka Milica Kacin VVo
hinz je predstavila publikacijo Z.awen- 
čič, Podgornik in Stanger v parlamen

tu, ki ji je napisala tehtno uvodno štu
dijo. S to publikacijo končuje krožek 
Virgil Šček objavo poslanskih govo
rov, vprašanj in predlogov resolucij 
politikov, ki so med vojnama zasto
pali našo manjšino v italijanskem par
lamentu. Strokovnjakinja je pouda
rila, da je ostalo v Sloveniji o dejav
nosti slovenskih poslancev v 20. le
tih prav malo; in pravzaprav gre ne 
samo za zgodovino Slovencev, am-

" S L O V E N I J A  I N  M A N J Š I N E "  / M A N J Š I N S K A  Z A K O N O D A J A  V N A Š I  M A T I C I

SLOVENIJA JE LAHKO 
PONOSNA

DRAGO LEGISA

Prejšnji teden je tržaški pokrajin
ski svet z večino glasov zavrnil reso
lucijo levosredinskih svetovalcev, ki 
je med drugim obvezovala predsed
nika pokrajine Renza Codarina, da 
posreduje, naj bi italijanski parla
ment pospešil postopek za odobri
tev zakona o zaščiti slovenske manj
šine. Že omenjeni predsednik je pred 
glasovanjem izjavil, da sicer “podpi
ra proces zbliževanja med različni
mi komponentami naše družbe, a 
na osnovi recipročnosti in postop
nosti, pri čemer pa seje spet treba 
sklicevati na vprašanje imetja, ki so 
ga Italijani pustili v Istri".

Prav istega dne, ko smo takšna 
izvajanja brali v tržaškem italijanskem 
dnevniku, smo dobili v roke knjigo 
z naslovom Slovenija in manjšine, 
katere avtorje  Ivo Jevnikar(na sliki) 
in jo je izdal Krožek za družbena vpra
šanja Virgil Šček. Avtor je z veliko 
natančnostjo in velikim posluhom 
za manjšinsko stvarnost zbral in pre
gledno ter smotrno uredil obilo dra
gocenega gradiva. Gre, kot sam pi
še, za "najpomembnejša zakonska 
določila, ki v republiki Sloveniji ure
jajo pravice, k ijih  ustava in meddr
žavne pogodbe priznavajo italijan
ski in madžarski narodni skupnosti". 
Krožku Virgil Šček iz Trsta pa je tre
ba prav zares čestitati, saj je izdal 
pomembno in dragoceno knjigo za 
našo slovensko manjšino v Italiji.

Naj takoj pripomnimo, da bi knji
go morali po našem čimprej izdati 
v italijanskem prevodu in tako dali 
možnost, da bi čimveč Italijanov po- 
bliže spoznalo, kako je republika 
Slovenija poskrbela in tako rekoč 
dnevno skrbi za varstvo italijanske 
in madžarske manjšine na svojem 
ozemlju. Široka italijanska javnost je 
v tem pogledu v popolni temi, saj jo 
že leta in leta preplavljajo eni in isti 
stereotipi, kot so fojbe, eksodus in 
podobni tragični dogodki.

Daleč od nas, da bi tragične med
vojne in povojne dogodke zanikali 
ali jih skušali opravičevati. Naša ob
sodba je bila in je jasna ter odločna, 
kot so za nas tudi jasne odgovorno
sti. Kar pa moramo na italijanski stra
ni odločno odklanjati, je dejstvo, da 
je za uradno Italijo omenjena trag i
čna preteklost dejansko bila in je še 
vedno pretveza, da se položaj naše 
manjšine ni uredil in da so medna
rodne obveze ali obljube dejansko 
ostale le prazne besede in da se še 
ni prešlo k dejanjem, četudi je od 
konca druge svetovne vojne že po
teklo več kot pol stoletja. Da to ustre
za resnici, potrjujejo tudi besede, ki 
jih  je pred dnevi - kot smo povedali 
na začetku - izustil predsednik trža
ške pokrajine Renzo Codarin, in za
vrnitev resolucije levosredinskih sve
tovalcev, ki je zadevala zaščitni za
kon. Vse to  potrjuje, kolikšen je še 
vedno vpliv zgoraj omenjenih ste
reotipov.

Iz gradiva, ki ga objavlja Jevni- 
karjeva knjiga Slovenija in manjšine, 
pa je razvidno, da je Slovenija na
ravnost vzorno uredila položaj ita li
janske in madžarske manjšine. Zato 
se čudimo, da te svoje "prednosti" 
ni bolje uveljavila v mednarodnem 
svetu, zlasti v tistih krogih Evropske 
zveze, ki so za takšna vprašanja še 
posebej občutljivi. Ti krogi pa so vi
devali le eno "plat medalje", kot zgo
vorno dokazuje t.i. Solanov kompro
mis, ki zadeva nepremičnine ozi
roma sklepanje kupoprodajnih po
godb, do katerih imajo pravico tudi 
državljani, dejansko Italijani, ki so se 
izselili iz Istre ter optirali za italijan
sko državljanstvo.

Sloveniji se torej ni treba bati širo
ke in poglobljene razprave o tako 
kočljivem vprašanju, kot je varstvo 
manjšinskih skupnosti. Poskrbeti pa 
je treba, da gradivo, kakršnega vse
buje zadnja Jevnikarjeva knjiga, pri
de v roke čim širšemu krogu ljudi.

ANDREJ KOSIČ BO 
RAZSTAVLJAL \  
KANALU OB SOCI

V Galeriji Rika Debenjaka v Kanalu 
ob Soči bodo jutri, 4. junija, ob 18.30 
odprli razstavo likovnih del Andreja 
Kosiča, znanega in plodovitega gori- 
škega slikarja, ki mu je akvarel najbolj 
priljubljeno izrazno sredstvo.

Ob razstavi v Kanalu ob Soči je 
tamkajšnje Prosvetno društvo Soča 
izdalo posebno zloženko o goriškem 
slikarju. Umetnostna zgodovinarka in 
direktorica Pilonove galerije v Ajdov
ščini Irene Mislej je Andreja Kosiča 
predstavila v sestavku z naslovom Člo
vek, podoba in narava. Zapisala je tudi 
naslednje misli: "Kosičeve podobe 
nam odpirajo svet, ki ga sicer pozna
mo, a to  napravijo tako poetično in 
nevsiljivo, da zbujajo skoraj pozablje
ne spomine. Obujajo vse tisto, kar nas 
veže na resničnost naravne lepote. In 
to nas lahko naredi boljše." Razstava 
del slikarja Andreja Kosiča v Kanalu 
bo odprta do vključno 25. junija.

SLOVENSKO 
STALNO 
GLEDALIŠČE 
GOSTOVALO 
V BIH
Slovensko stalno gledališče iz Tr

sta seje pravkar mudilo na štiridnev
nem gostovanju v Bosni in Herce
govini, in sicer v Sarajevu in Tuzli. 
SSG seje tako vrnilo v deželo, v ka
teri je še pred desetimi leti redno go
stovalo s svojimi predstavami. Voj
na, ki je v preteklih letih prizadela 
Bosno in Hrvaško, je pretrgala stike 
s tamkajšnjimi kulturnimi ustanova
mi, s tem gostovanjem pa se le-ti ob
navljajo.

Tržaški gledališčniki so se v Sara
jevu in Tuzli mudili na povabilo tam 
kajšnjega slovenskega kulturnega 
društva Cankar, ki je že sedmo leto 
zapored organiziralo Cankarjeve dne
ve od 9. maja do 1. junija. Ob tej pri
ložnosti so se tržaški gledališčniki 
srečali s predstavniki profesionalnih 
gledališč v Sarajevu in Tuzli ter z nji
mi navezali pomembne stike nadalj
nje za medsebojno sodelovanje in 
izmenjavo predstav. Med drugim so 
navezali tudi stike z odgovornimi e- 
nega izmed najpomembnejših gle
daliških festivalov.

SSG je v Sarajevu in Tuzli gosto
valo s predstavo Butalci Frana M il
činskega v režiji Jaše Jamnika. V pred
stavi so igrali Vojko Belšak, Stojan 
Colja, Aleš Kolar in Danijel Malalan. 
Člane ansambla so spremljali še rav
natelj SSG Marko Sosič, član uprav
nega sveta, novinar in pesnik Marij 
Čuk, organizatorka in odgovorna za 
stike z javnostjo Valentina Repini, 
kostumografinja Marija Vidau ter o- 
drska delavca Diego Sedmak in Pe
ter Korošic.

Tržaški gledališčniki so bili med 
drugim počaščeni s sprejemom na 
slovenski in italijanski ambasadi. 0- 
meniti pa je treba, da so gostovanje 
podprli podjetji "Maxfer" in "Koim- 
pex", Zadružna kraška banka Sovo- 
dnje ob Soči in Doberdob ter Tržaška 
knjigarna.

POLOVIČKE
Tarnanje nad dobrimi starimi časi 

ne vodi nikamor. Vendar je  včasih 
udobno. Včasih je  dobro pom isliti 
na dobre stare čase, ko so stvari še 
bile cele, ko je  vino še bilo popolno
ma naravno, ko so obleke še bile iz 
čiste volne. Zdaj pa so stvari vedno 
bolj na pol. Pol iz sintetike, po l iz 
volne, po l iz grozdja, po l iz arome, 
po l naravno, po l umetno. In kako bi 
se dalo živeti v napol sezidani hiši, 
ki ima stene, toda nima oken, vrat in 
strehe? To ni hiša. In prav tako po l 
fakultete še ni diploma. Če stvari os
tajajo narejene na pol, je  bolje, ko 
jih  sploh ne b i bilo. Polovična oblju
ba pomeni le še večje razočaranje, 
saj v človeku vzbudi upanje, potem  
pa ga podre. In vendar imamo da
nes veliko polovičnih umetnikov, pol- 
pisateljev, polslikarjev, polizveden- 
cev, polgenijev.

Podobno hudo je, če kdo skuša 
uveljaviti taka polovična pravila v 
morali. Na Madžarskem temu pra
vijo ciganska morala. Če ukradeš do 
dveh kilogramov sadja, to še, po nji
hovem mnenju, ne velja za krajo. To 
je  polkraja, oziroma n i kraja. Če pa 
ukradeš več, no, potem si pa tat. To 
naj bi bilo, kot če bi skoraj ujel zajca. 
Napol si ga že ujel, toda nimaš ga. 
Rezultat je  isti, če ne še slabši, kot če 
se sploh ne bi lo til lova. Tako si nam
reč utrujen, izčrpan, zajca pa še ved
no nimaš.

Zaradi tega se ne morem strinjati 
z mislijo, da je  slab m ir boljši od do
bre vojne, da je  polovičen m irovni 
sporazum boljši od popolnega spo
pada. Natova akcija na Balkanu je  
bila napačno zasnovana; izkazala se 
je  za ne preveč uspešno, vsaj ne v 
tako kratkem času, kot so upali. Kru
ta je  in neprijetna. Lahko b i j i  očitali 
še mnogo več, toda rad b i se zami
slil, kaj b i bilo, ko bi jo  nekje na po
lovici ustavili.

Miloševič bi ostal na oblasti, Srbi
ja  b i ostala z diktatorjem in brez os
novnih sredstev za preživljanje. Mor
da b i uresničili le štiri od sedmih 
točk: begunci pa se ne b i vrnili, var
nosti ne b i mogli zagotoviti in b i dr
žave še naprej živele v revščini. Ko 
bi se Nato ustavil nekje na pol, b i 
stanje bilo še hujše, ko t če akcije 
sploh ne bi bilo. Posredovanje bi tako 
posta lo popolnom a nesmiselno, 
kruto, morilsko, zverinsko in še kaj. 
Kdor torej prehitro zahteva m irov
na pogajanja s človekom, ki ne poz
na dialoga in pogajanja, kdor zahte
va ustavitev napadov na človeka in 
njegove ljudi, k i ne poznajo ničesar 
razen vojne, ta zahteva polovično 
rešitev. To pomeni zahtevati sprejetje 
sedanjega stanja, ki je  bo lj ko t p o 
razno.

Morda pa je  za to kriv sam M ilo
ševič, ki se sam drži pravila po lo 
vično narejenih stvari in ni skušal po
b iti vseh, prav vseh Hrvatov, Bosan
cev, Albancev itd. Sploh pa se n i dr
znil prenesti spopada v Evropo, kot 
je  to naredil Hitler. In tako se mnogi 
na Zahodu ne zavedajo, kako neva
ren je  on in koliko bo lj nevarna je  
bolezen srbskega morilskega nacio
nalizma, ki se je  razpasla po Srbiji. 
Hitler in nacizem sta stvari pripeljala 
do skrajnosti, do konca in vsem je  
bilo jasno, za kaj gre. Vsem je  bilo 
takrat jasno, da je  treba tisto norost 
ustaviti za vsako ceno. Danes pa so 
žrtve te norosti vendarle omejene in 
se mnogi ne zavedajo, kako hud je  
ta pojav.

Pa vendarle je  zanimivo, kako je  
po l hudobije že hudobno, medtem 
ko po l dobrote še ni dobro. Pol umo
ra je  že skoraj umor in je  že hudodel
stvo. Polovična pomoč človeku, po
trebnemu pomoči, pa je skoraj kot nič. 
Tako "skoraj mir1' ni nič, medtem ko 
je  polovična vojna že preveliko zlo.

PETER SZABO



FULVIU 
TOMIZZI 
V SPOMIN

Ves italijanski tisk se je ob smrti tr- 
žaško-istrskega pisatelja Fulvia To- 
mizze na široko razpisal o njegovem 
literarnem delu. V glavnem so se og
lašali pisatelji ali kulturniki (npr. v 
dnevniku II P/cco/oClaudio Magris, v
II CiornaleCarlo Sgorlon itd.). Vsi so 
skušali podčrtati nekatere pisateljeve 
značilne poteze, ki so ga naredile svo
jevrstnega pisatelja med vsemi števil
nimi italijanskimi literarnimi kolegi. 
Sgorlon npr. poudarja, da sta za To- 
mizzo značilni dve duši (italijanska in 
slovanska), kar se sicer tudi jasno kaže 
v njegovem delu. Ni moj namen se 
razpisovati o pisateljevem literarnem 
delu, to naj naredijo drugi. Rad bi le v 
spomin na njegov lik zapisal nekaj ob 
robu Tomizzovega odnosa do sloven
ske stvarnosti.

Fulvio Tomizza je bil Istran, potem 
v glavnem po bivanju Tržačan (čeprav 
ga neka uradna literatura pravzaprav 
ne šteje toliko med izrazito tržaške 
avtorje kot toliko drugih), sam pa je 
nekam zagledan v svet ob meji in 
zazrt v življenje in bližnjo polpreteklo 
zgodovino ljudi ob meji. In prav v tem 
okviru lahko beležimo Tomizzovo li
terarno, a tudi predvsem humano za
nimanje za slovenske ljudi, njih uso
do in boje zlasti v težkem predvojnem 
ali tudi kasnejšem vojnem obdobju. 
Spomnimo se samo na njegove znane 
romane, ki govorijo o pesniku Stanku 
Vuku in njegovi ženi Danici, na lik 
mlade žene Franziske, Slovenke, ki 
se po poroki preseli v notranjost Itali
je, da omenim le tovrstna najbolj zna
na dela. Prav na straneh teh romanov 
je pisatelj razodel svoje globoko zani
manje in občudovanje našega sveta.

Pred leti sem ga v imenu Sveta slo
venskih organizacij povabil kot pre
davatelja na simpozij o Evropi ob pre
hodu v tretje tisočletje, ki je bil v Gori
ci. V zelo prijaznem pismu se je Ful- 
vio Tomizza z obžalovanjem opravičil, 
da ga v tistem napovedanem času ne 
ho tu. Ko je zaželel organizatorjem 
jn samemu simpoziju veliko uspeha, 
je še dodal lepe in pomenljive vrsti
ce, ki jih tu navajam. Tako piše: "Na
ravno, da predstavljajo problemi slo
venske manjšine v Italiji in čustva, ki 
jih imamo do nje, konstantno temo mo
jih predavanj in literarnih večerov, ki 
jih imam v raznih državnih in tujih kul
turnih središčih." Besede, ki ne potre
bujejo komentarja in kažejo na pisa
teljev pristop do naše stvarnosti, kot 
ga lahko najdemo pri malokaterem ve
likem kulturniku večinskega naroda.

Veliki filozof racionalizma Descar
tes je lepo zapisal, da pomeni branje 
knjige nekak dialog z njenim avtor
jem. Misel je duhovita in tudi sama po 
sebi zgovorna. Nekaj podobnega je v 
nekem radijskem intervjuju dejal tudi 
Tomizza, ki pa je rekel, da mu knjiga 
Pomeni pogovor avtorja s svojimi bral
ci. Vsekakor je gotovo tak dialog pisa- 
telj-bralci nekaj zelo plodovitega in 
ustvarjalnega za vse. In Tomizzove 
knjige bodo nedvomno ohranile tak 
'dealen dialog tudi naprej v času.

ANDREJ BRATUŽ

N O V A  Z B I R K A  PE S M I  I V A N A  T A V Č A R J A

KO BISERE V PČEH 
ROJEVAŠ

N O V A  R E V I J A  Z A  U Č I T E L J E ,  V Z G O J I T E L J E  I N  STARŠE

VZGOJA

t

JURIJ PALJK

Ko bisere v očeh rojevaš je zgovo
ren naslov pesniške zbirke tržaškega 
pesnika Ivana Tavčarja, kije izšla pred 
kratkim pri Založbi 2000 pri Društvu 
2000 v Ljubljani. Zbirki je spremno 
besedo napisal Denis Poniž, med
tem ko je knjigo lepih pesmi ime
nitno opremil Jurij Kocbek, tako da 
je knjiga prijetna že na pogled in 
predvsem tiskana na za otip  izjem
no ugoden papir. Ta opazka zato, 
ker je lepo, če je poezija tiskana na 
za roke prijeten in lep papir.

Veseli smo, da ima končno tudi 
osrednja Slovenija možnost pobliže 
spoznati Ivana Tavčarja, ki je doslej 
izdal že več pesniških zbirk, nekaj v 
italijanščini, pred dvema letoma pa 
pri tržaški Mladiki zbirko Ta mala 
zemska večnost, ki je pri bralcih na
letela na ugoden odmev, Ivanu Tav
čarju pa popravila krivico, saj ga v slo
venskem jeziku še nismo poznali.

Zbirka poezij Ko bisere v očeh ro
jevaš je antologijske narave, kot knji
gi na rob piše slovenski literarni kri
tik  Denis Poniž, ki ga slovenskemu 
bralstvu ustrezno predstavi in pravi, 
da "sodi - to  mu priznava tudi ita
lijanska slovstvena kritika - med naj
značilnejše in najbolj p ro filirane 
pesnike v Trstu". Predvsem pa ga Po
niž predstavlja kot Srednjeevropej- 
ca, ki je dvojezičen in v obeh jezikih
- v slovenskem in italijanskem - išče 
svojo poetiko, pravzaprav dve za 
dve vzporedni poetiki. V knjigi je 
Tavčar zbral še neobjavljene pesmi 
in jih uvrstil v pet sklopov, postaj, 
kot te cikluse imenuje Poniž. Za kro
niko povejmo še, da je Ivan Tavčar 
že vrsto let reden sodelavec Revije 
2000, v kateri objavlja svoje izpo
vedne pesmi.

Z veseljem smo prebrali zbirko, o 
kateri lahko rečemo, da je neko lo
gično nadaljevanje dosedanjega 
pesnikovega snovanja. Drugače tudi 
ne more biti, saj je Ivan Tavčar v svo
jem bistvu predvsem globok človek.

ki skuša najti skozi liriko pot do so
človeka. Če vemo, da se pesnik ni nik
dar skrival za nobeno modno in ne
moderno teorijo, ampak je vedno 
rad kar s prstom kazal na svoje kr
ščanske korenine, potem bomo rekli, 
da je tudi zbirka Ko bisere v očeh 
rojevaš nadaljevanje njegovega bi
vanjskega iskanja vtem  norem času, 
kot v pesmi Ta čas ni naš imenuje 
družbo, v kateri živimo. Intima, doži
vetja, predvsem pa globlje zaziranje 
vase in v sočloveka, to  so tri bistvene 
sestavine Tavčarjeve poezije, ki se zli
vajo v nenehno iskanje večnosti in 
Večnega, skrajnega in Dokončnega.

Če k temu dodamo še človeško do
broto, toplino in iskreno zaljublje
nost v človeka, kajti za pravo ljube
zen gre, potem imamo v rokah zbir
ko za večere, ki nas bo nagovarjala 
tudi s čistim in zavedno preprostim 
slovenskim jezikom. Pesniku beseda 
še veliko pomeni in to z veseljem 
sprejemamo, kot tudi njegovo nave
zanost na dom, svoje in predvsem pa 
na sočloveka, ki ga ima srčno rad.

To je knjiga za podoživete in mir
ne trenutke, ki jih ne moti hrup in 
niti porazni molk naših dni!

HARJET DORNIK

Z mesecem aprilom  se je 
v slovenskem m atičnem  pro 
storu pojavila nova revija za 
vzgojo mlajšega rodu.

Iz uvodnika p. Silva Šinkovca zve
mo, da je Vzgoja zrasla iz skromnih 
korenin Iskanj, ki so rabila članom 
Društva katoliških pedagogov Slo
venije za notranje obveščanje. Uči
telji so si v njih izmenjavali izkušnje, 
mnenja in stališča. Potem pa je na 
teh rodovitnih tleh vzklila nova, šir
še zasnovana revija. Izhajala bo šti
rikrat letno, vsaka številka pa bo ob
ravnavala svojo temo: prva, kaj je vz
goja, druga mladinske subkulture, 
sledeče pa praznovanje, vrednote in 
druge teme.

“Vzgojo pričenjamo izdajati v za
gonu, veselju in upanju, ker verja
memo v človeka, njegovo dostojan
stvo, svobodo in ustvarjalnost, ker 
vemo, da vsak človek lahko postaja 
plemenit, če ima ob sebi plemenite 
sopotnike. Verjamemo v človeka, v 
možnost njegovega razvoja in ta
lente, kijih ima. Upamo, da bo Vzgo
ja  nagovorila vzgojitelje vseh vrst, ki 
se iz dneva v dan trudijo biti pristni 
in prepričevalni - pravi partnerji v 
dialogu z novo generacijo," piše re
viji na pot Silvo Šinkovec.

Ustanovitelja in izdajatelja revije 
sta omenjeno Društvo katoliških pe
dagogov Slovenije in Družba Jezu
sova. Svet revije in uredniški odbor 
sestavljajo pedagogi in izobraženci, 
ki so na tem področju že dolgo de
javni tudi kot predavatelji in posre
dujejo svoje znanje in izkušnje ši
rom po Sloveniji in tudi pri nas.

Prva številka prinaša izjave o vz
goji 2. vatikanskega koncila in UNE
SCA, sledijo prispevki o pedagogiki 
danes, o lomu tradicionalnega v vz
goji in o odločilni vlogi učitelja, ki v 
tem očarljivem poklicu nenehno iš
če ravnovesje, razpet med priljublje
nostjo in odgovornostjo. Revija piše

■VZGOJAI

še o sodobnih vzgojnih dilemah v 
slovenskem šolstvu in podaja po
gled nazaj, v Slomškovo pedagogi
ko, ter se dotakne ključnih vidikov 
za matično družbo: starševstva - dol
žnosti in pravic staršev in demokra
cije kot načinu življenja. Drugi pri
spevki govorijo o verski vzgoji in od
ločitvi za vzgojo v mladinski pasto
rali, o aktualnosti vzgoje za medije 
in o medijski vzgoji v srednjem šol
stvu ter o tih ih mirovnikih. V reviji 
dobimo tudi predlog za učno pri
pravo dveh razrednih ur na temo sa
mospoštovanje in samopodoba, na 
zadnji strani pa še oceno treh stro
kovnih del s tega področja.

Revija se napoveduje kot nedvo
mno kakovosten prispevek šolstvu 
na slovenskih tleh, ki mora ubrati 
nova razvojna pota in se vsaj v neka
terih vidikih preobraziti, če se želi 
priklopiti na evropski vlak. Upati je, 
da bo revija s svojo prvo številko šla 
v cvet in da ne bo kmalu usahnila, 
kot se je že zgodilo z drugim alter
nativnim tiskom v Sloveniji. Privlačna 
pa je tudi za pedagoge in starše to 
stran meje, za katere so trenutki pre
verjanja in poglabljanja v tej povr
šinski in strogo tempirani družbi ne- 
obhodno potrebni.

USPEH I ZBOROV  
AVE IN TOMSIC

V bavarskem mestecu Marktober- 
dorf je b ilo o d  20. do 25. maja šesto 
Mednarodno tekmovanje komornih 
zborov, v okviru katerega so poteka
li tudi razni koncerti in zborovske de
lavnice. Da je bilo tekmovanje na vi
soki kakovostni ravni, priča podatek, 
da seje prijavilo kar 118 komornih 
zborov iz vseh koncev sveta, med te
mi pa jih je strokovna komisija izbra
la le šestnajst: šest ženskih in deset 
mešanih. Tako smo lahko prisluhnili 
zborom iz Rusije, Kube, Argentine, 
ZDA, Švedske, Japonske itd. Tekmo
vanja seje udeležil tudi komorni zbor 
AVE iz Ljubljane, ki ga »'jui Andraž 
Hauptman. Ocenjevala komisija ga 
je uvrsktila med "zelo dobre zbore" 
in mu podelila še posedno priznanje 
za najboljšo izvedbo sodobne sklad
be, ki je bila prvič izvedena na tem 
tekmovanju. Ta je bila skladba Mo
zaiki Lojzeta Lebiča.

Od 20. do 24. maja pa je v Touru 
v Franciji potekalo 28. Mednarodno 
zborovsko tekmovanje Florilege vo- 
cal de Tours. Tekmovanja se je ude
ležil Akademski pevski zbor Tone 
Tomšič iz Ljubljane, ki ga vodi Stojan 
Kuret. V hudi konkurenci seje v ka
tegoriji mešanih zborov uvrstil na 
prvo mesto, v prostem programu pa 
na drugo mesto. Osvojil je šeGrand 
prix - veliko nagrado in si tako pri
boril pravico do nastopa na tekm o
vanju Grand prix Europe - velika na
grada Evrope, ki bo leta 2000 v 
španski Tolosi.

O G R O Ž E N E  Ž I V A L S K E  V RSTE V I T A L I J I

RDEČA KNJIGA WWF
Več kot petdeset strokovnjakov, ki 

jih je usklajevala Enota za biotske raz
nolikosti pri Svetovnem skladu za na
ravo - WWF, je sestavilo Rdečo knji
go najbolj ogroženih živalskih vrst v 
Italiji. V žalostno top lestvico ali rdeči 
seznam te knjige sodi deset vrst, ki 
jim  strokovnjaki sledijo s posebno 
pozornostjo, saj so v nevarnosti, da 
povsem izginejo iz italijanskih krajev.

Na samem vrhu seznama je sre
dozemska medvedjica. Ob sardinskih 
in sicilskih vodah živi manj kot deset 
primerkov tega tjulnja, čeprav ob
stajajo še primerna naravna obmo
čja, ki bi ga lahko gostila.

Precej narobe je z vidro (na sliki), 
kije še pred desetimi leti živahno pla
vala v marsikateri italijanski reki. Da
nes se je rečni habitat že tako spre
menil, da je v vseh italijanskih vodah 
teh simpatičnih in gibčnih živalic 
manj kot sto.

Z volkom gre zadnja leta bolje. 
Njegov areal je širok, od Aspromon- 
ta do skrajno zahodnih Alp je vsaj 
500 volkov, človek jih pretirano ne za
sleduje in živali so se prilagodile tu 
di življenju na bolj obljudenih ob
močjih.

Rjavi medved se je nekoliko raz
širil, zlasti v srednji Italiji, v Adamellu 
pa potrebuje populacija še nekaj pri
merkov, da bi se bolj utrdila.

Ris se sicer skriva in je težko viden, 
opazimo pa lahko sledove njegovih 
prehodov. Po teh sklepamo, da se 
množi v zahodnih pa tudi srednje- 
vzhodnih Alpah.

Resno ogrožena je avtohtona vr
sta italska srna, razširjena je le še v 
Kalabriji, Garganu in Castel Porzia- 
nu pri Rimu. Morda jo bodo rešili iz
ginotja pravkar ustanovljeni zaščitni 
parki.

Po Italiji gnezdi le dvajset parov 
mrharja. Štanje je za tega jastreba

boljše v Toskani, slabše na Siciliji. Bo- 
nellijev orel je ogrožen na obeh večjih 
italijanskih otokih. Čudovita ujeda tr
pi zaradi preozkega življenjskega 
prostora.

Rjavoperutega kosca ogroža kme
tijstvo, ki uničuje njegov naravni ha
bitat, travnike v predalpskem pasu.

Pantellerijskega goža, endemično 
vrsto na istoimenskem otoku, pa za
sledujejo domačini, ki ga obtožujejo, 
da pleni po kokošnjakih in zajčnicah. 
— " H D
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skupaj in s ie m e

V OSPREDJU MANJŠA JAVNA 
DELA IN KOMERCIALNO-  

OBRTNIŠKA CO N A

13. jun ija  bodo tudi volitve za obnovo občinskega 
sveta v Zgoniku. O b  tej priložnosti smo se na kratko  
p o g o v o rili z žu p a n s k im  k a n d id a to m  S lovenske  
skupnosti Jožkom Grudnom .

nekje prilagoditi razne va- 
| riante regulacijskih načrtov, 
da smo om ejili gradnje po 
te ritoriju , ki so se v sedem
desetih letih zelo razširile, 
naj omenim samo naselje Gi- 
randole.

K aterim  vprašanjem  
p a  bo m orala  bodoča 

občinska uprava  
posvečati posebno 

pozornost?
M islim , da bo treba po- 

\ svetiti posebno pozornost 
tistim  javnim delom, ki so bi
la do sedaj zanem arjena. 
Gre za bistveno manjša dela, 
ki so v veliki večini prim erov 
vzdrževalne narave. Smo na
mreč občina, ki verjetno slo
vi daleč naokoli po tem, da 
nima niti še enega zgrajene
ga pločnika in da ima torej 
take infrastrukture zelo sla
bo urejene. Važna točka je t i
sta, ki se tiče gospodarskega 
razvoja naše občine, to je  da
ti p rim arno pozornost ko- 
m ercialno-obrtniški coni pri 
Proseku.

Katere so glavne 
točke p ro g ram a Sloven

ske skupnosti?
Glavne točke program a 

SSk so program iranje te rito 
rija  s tem , da se prilagodi 
norm ativ novim  dejstvom , 
ko t je  kraški m edobčinski 
park. Le-tega bo morala ob
čina perim etrira ti, se pravi 
določiti meje in na njem us
tvarjati razvoj tega področja. 
Druga glavna točka je  kon
vencija s podjetjem  Acegas, 
ki je  že dvignila veliko prahu. 
Zgoniška občina bi namreč 
morala biti poskusni zajec, v 
ko likor bi morala prva odo
briti to  konvencijo. Vendar 
smo mi že v prejšnji mandat
ni dobi to preprečili in v sklo
pu nekega dogovora s sve
tovalci tudi iz drugih zainte
resiranih občin vk ljuč ili v to 
konvencijo 23 popravkov, od 
katerih gotovo tudi v p riho
dnji mandatni dobi ne bomo 
odstopali. Potem so še pro
blem i, ki so nastali s tem, da 
so prejšnje občinske uprave 
ustvarile velike in frastruktu
re v naši občini - tu bi lahko 
om enil enoteko ali balinišče 
v Samatorci. Nekatere, m i
slim, so v gradnji že od leta 
1986, ne ve se pa za njihovo 
točno namembnost. Tu gre 
torej za velika vzdrževalna 
denarna sredstva, ki jih bo 
treba v občinskem svetu go
tovo prilagoditi in uskladiti z 
občinskim  proračunom.

Kako bi ocenili
dosedanje delovanje 

občinske uprave?
M islim , da je dosedanje 

delovanje občinske uprave 
bilo pač tako, kot je delovanje 
vseh uprav, ki so bile izvolje
ne po večinskem sistemu. Te 
uprave so imele škarje in pla
tno v svojih rokah in so lahko 
prilagajale proračune in in
tervencije svojim  potrebam, 
v kolikor so se redkokdaj ozi
rale na kons truk tivne  p r i
pombe, ki so prihajale iz o- 
pozicije. Tu je šlo za m ilijard
na vlaganja, zaradi katerih 
bodo imele bodoče uprave 
samo breme in ne bodo ve
dele, kako z n jim i pravilno 
gospodariti. Zato je  bila na
loga opozic ije  v prejšnjem 
občinskem svetu s tega v i
dika zelo otežkočena, ven
dar smo uspeli vsaj z upravo

G R U D E N : P O S O D O B IT I 
K A TA S TR S K O

V R E D N O S T  Z E M L J IŠ Č
Županski kandidat na lis

ti Slovenske skupnosti za 
občino Zgonik, Jožko G ru
den, si prizadeva, da bi nova 
občinska uprava zahtevala 
čimprejšnjo posodobitev ka
tastrskih vrednosti zemljišč, 
ki danes oškoduje jo dom a
če prebivalstvo. Zaradi zme
de, ki vlada na tem  pod ro 
čju, morajo občani plačevati 
neprim erno višje pristojbine 
kot v sosednjih občinah. Slo
venska skupnost se bo za
vzem ala za u red itev  tega 
vprašanja in, če bo potrebno, 
bo pravočasno vložila  priz iv 
na merodajne urade, da se 
zaščitijo interesi domačinov, 
zlasti kar zadeva prvo sta
novanjsko hišo.

A N D R E J ŠK A B A R :
Z A D O V O L J S T V O  N A D
M L A D IM I K A N D ID A T I
Županski kandidat Slo

venske skupnosti za občino 
Repentabor, Andrej Škabar, 
je  izrazil svoje zadovoljstvo 
nad novim i m ladim i kandi
dati, ki se trudijo, da bi obča
ni soodločali pri važnejših 
upravnih odločitvah. Podčr
tal je  važnost sožitja, m ed
sebojnega poznavanja in o- 
hranjanja domače kulture. S 
skorajšnjo p rik ljuč itv ijo  Slo
venije Evropski uniji in od 
pravo sedanje državneineje 
bo nastal resen problem, ka
ko uporab iti p rostor seda
njega tovornega posta ja li
šča. Slovenska skupnost se 
bo zavzemala, da se opravi 
resna analiza s podporo do
m ačinov za novo nam em b
nost tega prostora, ki naj o- 
mogoči ohranjanje, če že ne 
povečanje delovnih mest.

'VSAK OBČAN SE LAHKO 
PREPOZNA V KATEREM OD  
KANDIDATOV NAŠE LISTE"

Tako je  b ilo  m ed d ru g im  rečeno  na predstav itv i liste S kupaj-lns iem e, ki je  
p oteka la  v p onedeljek , 3 1 . m aja  letos, v prostorih  K ultu rnega društva V alen tin  
V od n ik  v D o lin i.

Lista Skupaj-lnsieme je, kot 
znano, sad koalicije levosre
dinskih sil v dolinski občini, 
ki so le-to povečini upravljale 
že v prejšnji mandatni dobi. 
Sestavljajo jo  Slovenska skup
nost, Levi demokrati, Stranka 
komunistične prenove, Stran
ka slovenskih in italijanskih 
komunistov, Skupina za D ol
go Krono ter Zeleni in Ljud
ska stranka; slednji stranki sta 
bili v  prejšnji mandatni dobi 
v opoziciji. Koalicija na žu
pansko mesto ponovno kan
didira dosedanjega župana 
Borisa Pangerca, kandidati za 
občinski svet pa so Sandy 
Klun, Fulvia Premolin-Zeriul, 
M aurizio Sigoni, Igor Tul, Ta- 
nia Bait, Cristian Cociancich, 
M ichele Di Donato, Antonio 
Ghersinich, Nadia Hrovat-le- 
rin, Dario lerin, Sergio M ah
nič, Marisa M auri-G rilanc,

Barbara Mohorovicic, Tomaž 
Petaros in Mauro Zeriali.

Če pregledamo program 
koalicije, je že v začetnih toč
kah prisotno prizadevanje za 
sožitje med slovenskim in ita
lijanskim prebivalstvom v ob
čini, za pravičen zaščitni za
kon za slovensko manjšino v 
Italiji in za ohranjanje dobro
sosedskih odnosov z obm ej
nimi in drugimi občinami, kot 
so Kočevje, M ilje, Koper, Se
žana, Hrpelje-Kozina, Marza- 
botto in druge, s posebnim 
ozirom  na pobudo O dprte  
meje. Če se povrnemo k pri
sotnosti slovenskega in itali
janskega prebivalstva na o- 
zemlju občine, je v programu 
zapisano, da je to bogastvo, 
ki ga je  treba ohraniti in na
dalje ovrednotiti z raznim i 
pobudami, med drugim tudi 
s prirejanjem konferenc in se

minarjev o slovenski kulturi 
za občane italijanskega jezika 
ter z nadaljevanjem prirejanja 
tečajev slovenskega jezika.

Dalje se lista Skupaj-lnsie- 
me hoče v veliki meri posve
titi varstvu teritorija. Glede te
ga velja omeniti, da namera
va koalicija posvetiti poseb
no pozornost realizaciji M ed
občinskega kraškega parka 
ob istočasnem zagovarjanju 
zamisli o bodoči ustanovitvi 
Mednarodnega kraškega par
ka, v skladu s koristm i prebi
valstva na obeh straneh slo- 
vensko-italijanske meje. Bo
doča uprava namerava na
dalje še ovrednotiti in zaščititi 
Park Doline Glinščice, zašči
titi okolje pred onesnaževan
jem ter nadaljevati plodno in 
konstruktivno sodelovanje s 
srenjami in jusarskimi skup
nostmi.

V programu je posebna 
pozornost posvečena proble
mom kmetijstva, živinoreje 
ter gozdno-pašniških dejav
nosti, ovrednotenju tipičnih 
krajevnih pridelkov, proble
mom in promocijskim  pobu
dam za razvoj d ruž insk ih  
kmečkih podjetij. Nadaljeva
ti pa se mora konstruktiven 
dialog s krajevnimi stvarno
stmi na področju industrije, 
obrtništva in trgovine, turiz
ma in gostinstva, z name
nom da se ustvarijo nove mo
žnosti na področju zaposlo
vanja oziroma nova delovna 
mesta.

Koalicija se v svojem pro
gramu nadalje obvezuje za 
dokončno izpeljavo postopka 
v zvezi z variantami k regula
cijskemu načrtu, s posebno 
pozornostjo na urbanistično 
ureditev občinskega ozemlja.
V okviru javnih del pa bo po
treben tem eljit poseg na vo
dovodnem omrežju, postaviti 
bo treba nove javne luči ter 
poskrbeti za varnost in vzdr
ževanje obstoječih, dopolniti 
bo treba greznično omrežje.
V programu je tudi prisotna 
skrb za redno vzdrževanje in 
asfaltiranje cestnega om re
žja, za tem eljito prenovo poti 
v  nekaterih krajih in za izbolj
šanje povezav med zaselki. 
Glede ceste na Frankovcu je 
stališče koalicije to, da je tre
ba upoštevati voljo krajanov, 
koalicija pa nasprotuje name
stitvi skladišča utekočinjene
ga plina. K temu pa je treba 
še dodati prizadevanje za 
ojačenje storitev občinskih 
uradov in izboljšanje zunanje 
službe. Koalicija Skupaj-ln
sieme se nadalje zavzema za 
ohranitev in krepitev sodelo
vanja s šolami ter s kulturni
mi in športnimi društvi, ki de
lujejo v občini, občinski sta
tu t pa bo treba prilagoditi 
novim zahtevam in zakon
skim predpisom.

Vsekakor člani liste Sku- 
paj-lnsieme pozivajo upra
vičence k volilni udeležbi.

GLASBENA MATI CA

STOKA IN  
KRALJ PRI 
PREFEKTU

Vladni kom isar in tržaški 
prefekt dr. M iche le  De Feis 
je v petek, 28. maja letos, 
sprejel predsednika Glasbe
ne matice dr. Draga Štoko in 
ravna te lja  p ro f. Bogdana 
Kralja.

Po daljšem in pog lob lje
nem razgovoru o žgoči p ro 
blematiki naše osrednje kul
turne glasbene ustanove in 
o nujnosti njenega finančne
ga kritja  tudi v v id iku priča
kovane ustanovitve sam o
stojne sekcije slovenske gla
sbene šole, piše v tiskovnem 
poročilu , ki smo ga prejeli, 
je  v ladni kom isar De Feis 
zagotovil svoje takojšnje po
sredovanje pri osrednjih in 
krajevnih pris to jn ih  oblas
teh, da se vprašanje G M  po
z itivno  reši v korist ce lo tne
ga prebivalstva dežele Fur- 
lan ije-ju lijske krajine.

K ON C E RTNA P O BUDA

KONCERT
M L A D I H
GLASBE NIKO V

Koncertna pobuda/Rojan 
je v nedeljo, 30. maja, poskr
bela za zan im iv koncertn i 
popoldan. V rojanski župnij
ski cerkvi so nastopili mladi 
slovenski glasbeniki. O bčin
stvu so se predstavili organi
sti Primož Malavašič, Andrej 
Pegan in Stefano Bembi (le
ta je  nastopil tudi kot basist), 
sopranistki Tamara Stanese 
in Nataša Gregori ter v io lis t
ka Valentina Bembi. Izvedli 
so skladbe različnih avtorjev, 
med katerimi je bila tudi prva 
izvedba skladbe Andreja Pe
gana Blagoslov bratske sloge 
(psalm 133), ki so jo  izvedli 
avtor ter sopranistki Tamara 
Stanese in Nataša Gregori. 
Na koncertu pa je bila tudi 
izvedena skladba v počasti
tev 80-letnice slovenskega 
kap lana v R ojanu, msgr. 
Stanka Zorka.

P R O S V E T N O  D R U Š T V O  M A Č K O L J E

T U D I  LETOS JE PRAZNIK  
ČEŠENJ LEPO USPEL

Tudi letos je Prosvetno 
društvo M ačkolje  p rired ilo  
tradicionalni Praznik češenj, 
ki je bil že 37. po vrsti. Gre za 
zelo priljubljen praznik med 
tržaškim prebivalstvom, ki se 
ga vsako leto udeleži izredno 
veliko število ljudi.

Tako je bilo tudi letos. 37. 
Praznik češenj je potekal od 
petka, 28., do ponedeljka, 31. 
maja. Obiskovalcem so bile 
na voljo raznovrstne jedi in

domača kapljica pri dobro 
založenih kioskih, okusiti pa 
je bilo seveda mogoče tudi 
sladke češnje. V nedeljo, 30. 
maja, je bil v poznih popo l
danskih urah tud i ku ltu rn i 
program , ki ga j e  ob likova l 
pi-halni orkester s Proseka. 
Vsak večer pa je  bil ples ob 
zvok ih  ansam blov H appy 
day, Status sym bol in Za
mejski kvintet.
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S R E D N J A  Š O L A  FRA N  L E V S T I K  N A  P R O S E K U

CELODNEVNI POUK  
V OČEH DIJAKOV

Kmalu se bo zaključilo šolsko leto 1 9 9 8 /9 9 . Učenci in dijaki bodo odšli na 
zaslužene počitnice, razen tistih, seveda, ki se bodo m orali še nekaj časa učiti za 
zrelostne izpite. Tako bo tudi z dijaki nižje srednje šole Fran Levstik s Proseka, ki 
je zdaj združena z nižjo srednjo šolo Srečko Kosovel z Opčin in ki ima to značilnost, 
da na njej poteka celodnevni pouk. O  tem , kako poteka in kako je sprejet celo
dnevni pouk, pa boste zvedeli iz sledečih misli, ki so jih prispevali nekateri dijaki 
šole Fran Levstik in ki nam jih je prof. Rudica Požar ljubeznivo posredovala. Poleg 
tega so dijaki prispevali tudi nekaj risb, od katerih objavljam o eno.

TJAŠA KORELC:
"Iz Ljubljane sem se z dru

žino preselila na Kras. Že 
med počitnicami je  bilo tre
ba razmišljati o šoli. Zvedeli 
smo, da je na Proseku šola z 
dopoldanskim in celodnev
nim poukom. Odločila sem 
se za celodnevni pouk. To je 
bi la zame sicer novost in tež
ko sem si predstavljala, kako 
poteka pouk in kako mineva 
čas v šoli s celodnevnim po
ukom.

Ko sem prvi dan prišla v 
to šolo, sem si ogledala raz
red in druge prostore na šoli, 
ki so namenjeni za razne de
javnosti. V svetlem in pros
tornem razredu sem se prije
tno počutila, pogled skozi ok
no pa je vabil na šolski vrt in 
prostrano dvorišče. Pomisli
la sem, da je težko naleteti na 
tako šolo sredi Ljubljane ali 
katerega koli drugega mesta. 
Novi sošolci so me lepo spre
jeli, čeprav sem z ljubljanskim 
naglasom zavijala precej dru
gače, kot je v navadi na Kra
su, sami pa so od mene pov- 
ze li m a rs ika te ro  besedo. 
Kmalu pa so me tudi oni "po
tegnili" za seboj in danes bi bi
lo težko reči, da nisem prava 
Kraševka. Ves čas pa me je 
m učilo vprašanje, kako bo z 
italijanščino, saj se tega jezika 
nisem nikoli prej učila. Profe
sorica italijanščine Anamari
ja Svagelj je imela z menoj ve
liko potrpljenja, zlasti pri jezi
kovnih vajah med popoldan
skimi urami; sedaj pa že brez 
težav sledim pouku italijan
ščine."

ERIKA ŠUC:
"Že od prvega razreda sre

dnje šole sedim poleg Tjaše 
in Ljube Sancin. Tjaša mi po
maga, ko ne vem, kako se ka
ka beseda pravilno slovensko 
reče ali zapiše, Ljuba pa je 
pravi strokovnjak v matema
tiki. Vsekakor je v naši šoli pri
jetno; domačih nalog nima
mo, ker vse šolske obvezno
sti opravimo v popoldanskih 
urah. Lepo je, ko se pripravlja

mo na šolske prireditve, ki so 
na naši šoli že prava tradicija. 
Takrat združim o prije tno s 
koristnim, kot pravi naša raz
redničarka prof. Požar. Na 
šolskem odru pojemo in igra
mo ter si tako z umetniškim 
besedilom naših književnikov 
bogatimo materni jezik in utr
ju jem o narodno zavest."

LJUBA SANCIN:
' Sošolko Eriko občudujem, 

ker je postala vrhunska šport
nica in je  nanjo ponosna tudi 
naša profesorica telesne vz
goje Jadrana Gabrovec. Zelo 
se veselimo športnih iger, saj 
je telovadnica na naši šoli kot 
nalašč za uživanje v športu. 
Celodnevni pouk nudi precej 
časa za športne igre. Meni je 
najbolj pri srcu naravoslovje; 
imamo lepo opremljen priro- 
dopisni kabinet za vaje. Le ma
lo profesorjev pa stopi v to 
učilnico, najbrž zato, ker se 
bojijo okostnjaka ob vratih."

ALEXIA KOBAL:
"Mene bolj veseli zgodovi

na. Čas pri urah zgodovine 
mineva hitro, razlaga je teme
ljita, polna primerov. Učimo 
se na osnovi dokumentov, s 
pomočjo slik in zemljevidov; 
pouk popestrimo z zanim i
vim  branjem. Najlepše pa je 
to, da nam ni treba doma po
navljati, saj se skoraj vse na
učimo v šoli. Všeč mi je tudi 
angleščina. Skoda, da ni bil že 
prejšnja leta na šoli organizi
ran tečaj angleščine. Profe
sorji pravijo, da bo tečaj, tako 
kot letos, gotovo tudi nasle
dnje šolsko leto."

KATRIN ŠTOKA:
"Na naši šoli imamo čudo

v ito risalnico in profesorica 
Cecilija Černe je skoraj ves 
razred navdušila za svoj pre
dmet. V dijakih zna ustvariti 
sproščenost, kljub temu da je 
v razredu včasih pravi ž iv
žav, so ob koncu ure naši iz
delki tako lepi, da so kar za 
razstavo. Naša razredničarka 
se ustavi ob teh umetnijah, 
posebno če kdo lepo nariše 
kako žival. Takrat reče, da je

slika res lepa in dažival gleda 
kar po človeško."

TOMAŽ JAZBEC:
"Jaz nisem za vse predme

te strokovnjak, kot so moje 
sošolke, vendar se v razredu 
s celodnevnim poukom prije
tno počutim. Ko pridem do
mov, sem sproščen, ker je za 
mano pouk; domače naloge 
namreč napišemo v šoli. Naj
bolj me veseli tehnična vzgo
ja. Prof. Igor Petelin je za ta 
predmet navdušil skoraj cel 
razred."

UROŠ FABIANI:
"Tudi jaz mislim  tako kot 

Tomaž. Veliko je vredno, da 
nam ni treba doma pisati do
mačih nalog. Po pouku ima
mo ves prosti čas za razne de
javnosti. To je  zame pomem
bno, ker moram skoraj vsak 
dan na trening. Že več let i- 
gram namreč namizni tenis."

ALEKSI) BUDIN:
"Zadovoljen sem, da ho

dim v šolo s celodnevnim po
ukom. Zdi se mi, da so profe
sorji z dijaki manj strogi. Po
m agajo nam pri nalogah, 
hkrati pa nas navajajo na sa
mostojnost. Dobro, da je v 
razredih s celodnevnim po
ukom angleščina. Na naši šoli 
se dijaki v dopoldanskih raz
redih učijo nemščino, vendar 
lahko obiskujemo tudi tečaj 
angleščine. Profesorica mi pri 
vajah ve liko  pomaga. Ne 
vem, kaj bi bilo, če bi moral 
angleško nalogo pisati sam 
doma."

JERNEJ MILIČ:
"Najprej sem hodil v šolo 

z dopoldanskim poukom, a 
imel sem nekoliko težav pri 
nekaterih predmetih. Odločil 
sem se za celodnevni pouk. 
Profesorji so mi pomagali, da 
sem premostil težave in po
stal uspešen dijak. Letos bom 
šel na zimovanje; naša šola 
ga organizira skoraj vsako le
to. Med šolskim letom ima
mo tudi poučne ekskurzije in 
takrat je posebno zabavno, 
ker vedno kako nakuhamo..."

OBVESTILA

ŠE NAPREJ poteka pobuda slo
venskih duhovnikov za pomoč 
kosovskim beguncem. V ta na
men je bila pri Zadružni kraški 
banki odprta posebna hranilna 
knjižica, kjer zbiramo prispev
ke za begunce. Številka knjiži
ce je: D/R n. 76-610. Kdor želi, 
lahko svoj prispevek odda tudi 
v podružnicah Zadružne kraš- 
ke banke. Obrnete se lahko tu
di na vaše duhovnike. Za infor
macije se lahko obrnete na de
kana openske dekanije Zvone
ta Štrublja (tel. 040-211276).

SINDIKAT SLOVENSKE šole ob
vešča, da je tržaško šolsko skrb
ništvo 28. maja objavilo razpis 
natečajev po izpitih in naslovih 
za mesta učnega osebja v slo
venskih otroških vrtcih in na os
novnih šolah. Prošnje sprejema 
tržaško šolsko skrbništvo, ul. 
Cumano, 2, do vključno 28. ju
nija 1999. Informacije nudimo 
v uradu SSŠ, ul. Carducci 8, tel./ 
fax 040 370301, ob torkih in če
trtkih od 16. do 1 7.30.

DRUŠTVO FINŽGARJEV' dom in 
založba Mladika vabita v petek,
4. junija, na predstavitev knjige 
Draga Štoke Po prehojeni poti. 
Predstavitev bo v dvorani Zadru
žne kraške banke, ul. Ricreato- 
rio 2, ob 18. uri. Poleg avtorja 
bosta sodelovala še časnikar Sa
ša Martelanc in Livij Valenčič.

DIJAKI LN profesorji klasične 
vzporednice liceja F. Prešeren va
bijo na Zgodovinsko razstavo ob 
50-letnici slovenske klasične gi
mnazije v Trstu. Ogled bo mo
žen do 5. junija, od 10.30 do 
12.30, v torek in petek tudi od 
17.30 do 19.30.

PRVO OBHAJILO bo v Nabrežini 
v nedeljo, 6. junija, ob 9.30, in 
sicer za dva dečka in tri deklice.

MESEČNA MAŠA za edi nost bo v 
pon., 7. t.m., ob 17.30, v Mariji
nem domuvul. Risorta. Vabi ACM.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izobra
žencev vabi v pon., 7. junija, na 
predavanje dr. Antona Beblerja 
Balkanska kriza - Kosovo, NATO, 
Slovenija. Peterlinova dvorana, 
Donizettijeva ul. 3, ob 20.30.

ŽE NAPOVEDANOsrečanje slo
venskih tržaških, goriških du
hovnikov, redovnikov in redov
nic, ki bi moralo biti 10. junija 
v nabrežinski cerkvi ob 16. uri, 
bo v četrtek, 17. junija, ob 10. 
uri v šempolajski župnijski cer
kvi. To zaradi katehetov, ki bo
do v četrtek, 10. junija, še za
posleni na šolah.

OTROCI, POZOR, pozor, pridite 
v edini poletni center ob morju. 
Čakajo vas tečaji jadranja, ribar
jenja, plavanja, izleti, veliko pri- 

: jateljev in zabave!!! Poletni cen
ter bo od 23. avgusta do 3. sep
tembra ha sedežu TPK Sirena, 
Miramarski drevored 32 v Bar- 
kovljah. Za informacije kličite na 
Zadružni center za socialno dejav- 

j nost, ul. Cicerone8,040360324.

DAROVI

ZA POMOČ prizadetim v vojni 
v Jugoslaviji: v spomin na po
kojno Lojzko Gorjup daruje 
Sergej Gorjup 200.000 lir.

NAMESTO CVETJA na grob po
kojne Valerije (Hrvatin, pokojne 
Milice Golob-Čok in pokojnega 

; Staneta Raztresena daruje Anton 
Koršič 150.000 lir za spomenik 
Ubaldu Vrabcu na rojstni hiši v 
Trstu (denar položen na hranilni 

; knjižici).
OB POLAGANJI vencev pri Sv. 

Ivanu na dan osvoboditve daruje 
Anton Koršič 100.000 lir.

ZA KI ITt 'RNO dejavnost v Ma
rijinem domu pri Sv. Ivanu da
ruje Anton Koršič 100.000 lir. 

ZA KVRITAS v Ajdovščini: V.F.
30.000 lir; N.N. 30.000 lir.

ZA CERKEV v Nabrežini: ob 
obletnici Karlota Pupisa daruje 
mama 500.000 lir; ob 20-letni- 
ci smrti drage mame Ljudmile 
Caharija darujejo 100.000 lir 
hčerke Sonja, Vera, Neva in sin 
Ivan; Kakeš 100.000 lir; bolniki
60.000 lir; Zari 30.000 lir; Verri 
1 5.000 lir; Rudež 20.000 lir;

: Caharija 35.000 lir; Grilanc 
i 35.000 lir; Rojc Tatjana 50.000 
lir; v spomin na Mirka Radoviča 
daruje žena Lidija 50.000 lir; Bor- 
to lo tti 30.000 lir ; Z idarič
150.000 lir; Širca 45.000 lir.

KROŽEK ZA D R U Ž B E N A  VPRAŠANJA V IR G IL  SCEK

vabi v sredo, 9. junija, ob 20. uri v Vilfanovo 
dvorano, ul. Gallina 5 v Trstu, 

na okrog lo  m izo ob izidu knjige iz niza 
"belih priročnikov"

SLOVENIJA IN MANJŠINE
Pri njej bodo sodelovali časnikar Ivo Jevnikar, ki jo  je 
uredil, zgodovinar in javni delavec prof. Jože Pirjevec, 
vodja Urada za Slovence v zamejstvu in po svetu, d r
žavna sekretarka Mihaela Logar i n vodja U rada za na
rodnosti v Vladi Republike Slovenije Peter VVinkler.

ZAHVALA

Župnijsko občestvo iz Na
brežine se iskreno zahvaljuje 
prof. MIRJAM BRATINA - PA
HOR za globoko in doživeto 
mesečno predavanje, ki je bilo 
v sredo, 26. maja, o verskih 
vrednotah v današnji družini, 
in ji vošči za nadaljnje delo
vanje!

ČESTITKE

Cerkveni pevski zbor Sv. 
lernej z Opčin se pridru
žuje veselju Magde in 
Vinka ob rojstvu prvoro
jenke V E R O N IK E . 
Srečnim staršem iskreno 
čestita, mali Veroniki vo
šči pa veliko sreče in ve
selja v življenju.

V četrtek, 27. maja, je na fa
kulteti za statistične vede uni
verze La Sapienza v Rimu z od
liko in s pohvalo diplomirala 
M A RIJA  M A M O L O . 

Ob lepem uspehu ji čes tita 
jo mama, papko, M arta, no- 
na, teta  Vera in s tric  Pavel z 
družinami.

ZA MARIJO M AMOLO
Študentovsko obdobje se je 
končalo Iz  odličnim uspehom 
in pohvalo. /  Z njo vsi se ve
selimo, /  obenem pa srčno 
želimo, /  da ne premamil bije 
širni svet /  in da v Rojan se 
kmalu vrne spet!
Rojanski cerkveni pevski zbor

Dne 24. marca 1999 je 
diplomirala z odliko in 
pohvalo na fakulteti za 
arhitekturo univerze v 
Ferrari

T IN C A  CHERSI

in dne 27. maja 1999 je  
diplomirala z odliko in 
pohvalo na fakulteti za 
statistiko na rimski uni
verzi La Sapienza

M A RIJA  M A M O L O

Obema preljubima vnu
kinjama iskreno čestita 
in jima vošči obilo zado
ščenja v njunem bodo
čem poklicu in na živ
ljenjski poti nona Sonja.

P O B U D A  ZCPZ

S L O V E N S K IM  SKLADATELJEM  
V ZAMEJSTVU

ZCPZ namerava izdati jese
ni zb irko zborovskih duhov
nih pesmi zamejskih sklada
teljev. Obračamo se zato na 
omenjene skladatelje s pro
šnjo, da sodelujejo pri pobu
di. Vsak avtor lahko sodeluje 
s trem i skladbami, od kate
rih bo vodstvo Zveze izbra
lo dve za zbirko. Pesmi se 
lahko nanašajo na dobe cer
kvenega leta, na sveto mašo 
ali druge cerkvene obrede. 
Prednost imajo pesmi o Sv.

Duhu, za manjše cerkvene 
p razn ike , da rovan jske  in 
sklepne mašne pesmi. Pri pi
sanju in zbiranju pesmi u- 
poštevajte sedanje slovenske 
glasbene in literarne dose
žke. Skladbe za mešani, m o
ški, ženski ali mladinski zbor, 
za zbor ali solo in orgle po
šljite na naslov Zveze (ZCPZ, 
ul. Donizetti št. 3,34133 Tri- 
este-Trst) do 28. prihodnjega 
avgusta.

ČETRTEK 
3. JUNIJA 
1999

Čestitkam in voščilom se 
pridružuje tudi Novi glas.

V D S I O K R O G L A  M IZ A  
Z Z O R K O M  S IM Č IČ E M

V ponedeljek, 31. maja, je 
bil tedenski večer Društva 
slovenskih izobražencev v 
Peterlinovi dvorani, posve
čen okrogli mizi ob izidu po
natisa romana Zorka Sim či
ča Človek na obeh straneh 
stene, ki je  izšel pri Celjski 
M ohorjev i družbi v okviru 
zbirke Žerjavi. O b avtorjevi 
p riso tn o s ti in ob š tev iln i 
udeležbi je stekel zanimiv raz
govor, pri katerem so sode
lovali še literarni zgodovinarji 
prof. Jože Pogačnik, prof. 
France Pibernik in dr. Janez 
Dular. Več o lepem kulturnem 
večeru prihodnjič.
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V Sovodnjah bo na bližnjih 
občinskih volitvah nastopil 
kot prvi mož stranke Sloven
ska skupnost Julijan Ožbot. 
Slovenska skupnost se v So
vodnjah predstavlja s svojo li
sto, kandidat za župana pa je 
prav Julijan Ožbot, ki smoga 
povabili v naše uredništvo na 
razgovor.

Gospod Ožbot, 
kako  je  p r iš lo  do 

vaše kan d id a tu re?
Že štiri leta sem bil sveto

valec v sovodenjski občinski 
upravi. Kot veste, je bila Slo
venska skupnost zadnja štiri 
leta v Sovodnjah v opoziciji in 
je  imela štiri svetovalce. To 
smo bili Branko Černič, Benja
min Černič, Savo Klede in jaz. 
Vedno sem računal, da bo kot 
najstarejši svetovalec SSk 
Branko Černič tudi nastopil 
kot kandidat za župana v So
vodnjah, tudi zato, ker ima 
največ izkušenj, pa čeprav 
nam drugim jih tudi ne manj
ka. Imeli smo več sestankov 
in srečanj in končno je padla 
odločitev name; to tudi zato, 
ker sem najstarejši in imam 
precej časa na razpolago. Če
prav se na prvi pogled zdi, da 
je taka naloga nezahtevna, pa 
ni tako, saj je potrebno spre
jete naloge vestno in pošteno 
opravljati. Predlagali so me 
kolegi v stranki in jaz sem 
sprejel, ker mislim, daje prav, 
če se človek za kraj, v kate
rem živi, tudi angažira.

Do sedaj ste b ili 
kot č lan i Slovenske 

skupnosti v o p o zic iji. 
K ak o  ste d e la li?

Če se ozrem na minula šti
ri leta, bi najprej rad rekel, da 
smo delali pošteno, in čeprav 
mi izraz ni všeč, ga bom vse
eno uporabil: konstruktivni 
smo hoteli biti. Po domače bi 
temu rekel, da smo hoteli ve
dno dobro in pošteno delati. 
M islim , da smo dobro delali, 
saj ostrejših spopadov s tis ti
mi, ki so občino vodili, ni bilo. 
Kot opozicija smo dobro so
delovali z občinskim i upravi
telji. M orda bi rekel edino to, 
da so nas upravitelji včasih 
prepozno obveščali o neka
terih odločitvah, ki so jih spre
jemali, saj sem mnenja, da je  
v vasi potrebno iskati širše 
soglasje, ko gre za skupne 
probleme in n jihovo reševa
nje. Rad bi om enil problem  
odlagališča odpadkov v Mal- 
niščah. Tu smo se precej zav
zeli in zanimali za težave v 
zvezi z odlagališčem; tudi 
sam sem se zavzel za neke 
rešitve, a nas niso poslušali.

K akšen p ro g ra m  
p a  im a Slovenska 

skupnost? K a j boste 
storili, če boste 
p o s ta li ž u p a n ?

Jaz sem bil pomorščak in 
za mornarje se navadno reče, 
da veliko obljublja jo in zelo 
malo stvari potem izpolnijo. 
Z  mano ni tako, saj nerad ob
ljubljam, ker raje delam v tiši
ni, da se po delih vidi, kakšen 
človek sem. Tudi na ladji je bi
lo res potrebno predebatirati 
nekatere stvari, a predvsem

je bilo potrebno delati, tudi 
zato, ker je bila pod nami glo
boka voda... Tudi sovodenj- 
ska skupnost je  podobna la
dji in pomorščakom na njej, 
zato menim, da bi se morali 
vsi zavzemati za dobro svoje
ga kraja. Predvsem sem mne
nja, da je  v majhnih krajih po
trebno delati manjša dela, ta
ka, ki so najbolj po meri člo
veka, in to z ozirom na razpo
ložljiva denarna sredstva; pri 
vsem tem je potrebno upo
števati uradna določila, ki so 
večkrat zelo zahtevna in m u
kotrpna. Glavni cilj je  pred
vsem ohraniti to, kar v sovo
denjski občini imamo, in to v 
najlepšem stanju, zraven pa 
še opraviti manjše posege, ki 
bodo občanom, torej vsem 
nam, kakovostno izboljšali živ
ljenje. Z  velikimi posegi v vasi 
bi raje počakal, ker so manjše 
stvari nujnejše, bolj potrebne.

K ak o  b i ko m en tira li 
dejstvo, da se v Sovod
n jah  p re d s tav lja jo  k a r  

t r i  volilne liste?
Povedal sem že, da to mi 

ni všeč zlasti zato, ker nas je 
v  sovodensjki občini malo. 
M islim , da je prav, da smo si 
med seboj različni, ker je to 
bogastvo. Različnost pa je či
sto nekaj drugega kot cepitev 
sil. Vse bi nas moralazanima- 
ti skupna sovodenjska stvar
nost. M islim , da bi nas mora
le težave predvsem družiti in 
ne deliti. Mnenja sem, da je 
petdeset let, odkar so vedno 
isti na oblasti v Sovodnjah, 
dovolj, in bi bil čas, da bi ob
činske upravitelje zamenjali. 
Nisem pretirano kritičen do 
dosedanjih upraviteljev, kate- 

' rim  priznam, da so neketere 
j stvari dobro naredili, a sem
I mnenja, da bi bila menjava 
j  koristna za vso sovodenjsko 
občino. Zato upam, da bodo 
volivci oddali svoj glas listi 
Slovenske skupnosti, ki je s 
svojim konstruktivnim delom 
v opoziciji že dokazala, da je 
sposobna narediti za sovo- 

: denjsko skupnost veliko do- 
! brega. To pa je bistveno za
I vse nas, ki v sovodenjski ob- 
! čini živimo.

■ JUP
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Velika večina pokrajinske
ga sveta je odobrila pravilnik 
za slovensko konzulto. O do
britev pravilnika je prva faza 
za namestitev slovenske kon- 
zulte na goriški pokrajini, ki 
bi sicer morala biti izvoljena 
že v prejšnji mandatni dobi, 
saj to  predvideva člen 86 po
krajinskega statuta. Vemo, da 
prejšnja ligaška uprava" ni 
imela posebnega posluha za 
manjšinsko problematiko in 
ni imela za potrebno, da bi 
oblikovala ta manjšinski po
svetovalni organ.

Tudi v tem mandatu je  do 
pravilnika prišlo s precejšnjo 
zamudo, to pa predvsem za
radi dolgotrajnega postopka, 
ki ga je imel pravilnik v p ri
stojni komisiji. Usklajevanje 
različnih gledanj na manjšin

sko problematiko med politi
čnim i silami v komisiji je  ter
jalo dolga pogajanja. Po šte
vilnih sestankih komisije so 
vendar prišli do besedila, ki je 
uživalo širšo podporo. To be
sedilo seveda ni povsem za
dovoljevalo nobene strani ta
ko večine kakor tudi opozici
je, in vendar je  bilo sprejem
ljivo za veliko večino politi
čnih sil z izjemo predsednika 
komisije, pripadnika stranke 
Naprej Italija (Fl), ki je kljub 
vsemu vloženemu trudu pre
dstavil v pokrajinskem svetu 
svoj pravilnik. O b takem ob
našanju predstavnika Fl sta 
seveda reagirala tudi sloven
ska svetovalca David Grino- 
vero in Damjan Pimožič, ki 
sta izdelala izboljševalne a- 
mandmaje k pravilniku; te je

v pokrajinskem svetu med 
razpravo predložil svetovalec 
Prim ožič. V pokra jinskem  
svetu seje nato vnela zelo os
tra razprava z obojestranski
mi obtoževanji nekorektnosti 
in politične špekulacije na ra
čun manjšinske problemati
ke. Med sejo načelnikov sve
tovalskih skupin je Fl pristala 
na to, da umakne svoj pred
log, večina pa amandmaje, in 
da bo pokrajinski svet glaso
val o predlogu, ki ga je izde
lala komisija. Za odobritev te
ga teksta se je izrekla večina, 
zanj so glasovali svetovalci 
Nacionalnegazavežništva, e- 
den iz vrst Fl, Liga, mešana 
skupina, Oljka inSKP, medtem 
ko so se vzdržali druga dva 
svetovalca Fl in svetovalec 
CDU. Proti besedilu je glaso

val samo svetovalec Primo
žič, ki je  menil, da tekst ne 
jamči v zadostni meri delova
nja konzulte v primeru, da bi 
v prihodnje imeli nenaklonje
no upravo. Svetovalec Grino- 
vero, ki tudi ni bil povsem za
dovoljen s tekstom pravilnika, 
je  bil mnenja, da ima vseka
kor večjo važnost ši roka legi
timacija, ki jo  je  konzulta do
segla pri glasovanju pravilni
ka, ter da so vse stranke od 
skrajne desnice do skrajne 
levice priznale vlogo dveh 
krovnih organizacij SKGZ in 
SSO in posredno priznale tudi 
teritorij, na katerem živi slo
venska manjšina; praviln ik 
namreč navaja seznam deve
tih občin. Te bodo imenovale 
svoje predstavnike v konzul
to, ki jo  bodo sestavljali še dva 
predstavnika krovnih organi
zacij (SKGZin SSO), en pred
stavnik Sindikata slovenske 
šole ter trije  izvedenci, izvo
ljeni v pokrajinskem svetu. 
-----------------DAG

VRSTA SREČANJ TUDI  
NA GORI ŠKEM

SLOVENSKI  
SOCIALNI  
DEMOKRATI  
NA OBISKU 
V NAŠI DEŽELI

V torek, 1. t.m ., so bili na 
obisku pri slovenskih usta
novah in slovenskih pred
stavnikih Slovenski socialde
m okrati (SDS), ki so hoteli 
pobliže spoznati stvarnost 
slovenske manjšine v Italiji.

Do srečanja je priš lo na 
pobudo naše politične orga
nizacije Slovenske skupno
sti, ki je  delagacijo SDS tudi 
gostila na Tržaškem, na G o
riškem in tudi med beneški
mi Slovenci. V Trstu se je  de
legacija SDS, ki jo je vodil po
slanec Ivo Hvalica, v ju tra 
njih urah srečala z delega
c ijo  Slovenske skupnosti, ki 
jo  je  v o d il deže ln i ta jn ik  
odvetnik Andrej Berdon, pri
soten pa je bil tud i kandidat 
SSk na evropskih vo litvah 
prof. Jože Pirjevec. Predsed
nik SSO Sergij Pahor pa je 
slovenskim  po litikom  SDS 
predstavil kratek oris zgo
dovine Slovencev v Ita liji in 
njihov položaj danes. Časni
kar Ivo Jevnikar pa jim  je 
predstavil zadnje tri knjige, 
ki jih  je izdal krožek V irg il 
Šček. Na Goriškem  je  dele
gacijo SDS spremljal deželni 
podta jn ik  SSk Damijan Ter- 
pin, ki jih  je najprej vodil v 
Doberdob, kjer so si ogleda
li župnijsko dvorano, nato 
so odšli v Kulturni dom  in 
Kulturni center Lojze Bratuž, 
kjer so goste sprejeli predse
dnica KC Lojze Bratuž Franka 
Žgavec, predsednikZSKP Da
mjan Paulin, član SSO Janez 
Povše ter člani deželnega taj
ništva SSk. Iz Gorice so ugle
dni gostje odšli še v beneško 
Slovenijo, kjer so si ogledali 
dvojezični šolski center in se 
kasneje vrnili v  Štaverjan, kjer 
jim  je župan Hadrijan Corsi 
priredil sprejem.

O S N O V N A  Š O L A  J O S I P  A B R A M  /  P R A V L J I C A

ČAROBNA JUNIJSKA NOČ

Tak je bil naslov pravljice, 
ki so jo  šolarji ob pomoči u- 
čiteljev osnovne šole Josip A- 
bram iz Pevme pripravili za 
starše in prijatelje in nam jo 
prikazali na velikem odru na
bito polnega Kulturnega cen
tra Lojze Bratuž v torek, 1. 
t.m., letos.

Ko sm o prihajali v center 
Bratuž malce pred osmo uro 
zvečer, skorajda nismo našli 
mesta, kjer bi lahko parkirali 
avtomobile, saj seje pred Kul
turn im  centrom žegnetla ve
lika množica staršev, znan
cev in prijateljev osnovnošol
cev iz Pevme.

Predstava Čarobna ju n ij
ska noč je  bila svojevrsten 
užitek, saj je učiteljica Lidija 
Jarc, ki je znana po svojih pra
vljicah in po tem, da je  izjem
no aktivna kulturna delavka, 
pripravila tak tekst, da so v 
njem lahko nastopali prav vsi 
osnovnošolci iz Pevme, kar je 
lep dosežek, saj vemo, da ni
smo vsi enako nadarjeni za 
javne nastope. Osnovnošolci 
iz Pevme so v torek dokazali, 
da so dobro pripravljeni, da 
lepo obvladajo slovenski jezik, 
dasevšoli veliko naučijo. Prav
ljica govori o skupinici učen
cev, ki jih vodi učitelj v nara
vo, kjer so dogaja vse m ogo
če, predvsem pa se sklepajo 
prava prijateljstva, kar smo vi- 
deli na koncu, ko je tudi uči

telj postal pravi prijatelj otrok. 
Pogovarjajo se o vsem mogo
čem in že v začetku nam šo
larji povejo, zakaj neradi o- 
pravljajo naloge in zakaj jih 

; večkrat ne delajo. Jarčevi je 
uspelo v pravljici Čarobna ju 
nijska noč presneto živo zade- 

{ti vse glavne težave, ki jih ima 
vsaka mlada družina doma in 
zato tudi vsak osnovnošolec 
v šoli, ki se mu zdi vse pre
večkrat tuja in moreča. Seve
da smo se starši počutili kar 
malce osmešene, ko smo vi
deli na odru, kakšni smo: pre
malo časa posvečao o tro 
kom, premalo časa se druži
mo z njim i in tudi pri doma
čih nalogah jim  ne pomaga
mo; premalo smo pozorni na 
njihove težave, ker nas vsak
danje življenje vse preveč za
posluje.

Lidija Jarc je napisala prav
ljico, v kateri nastopajo tako 
živalice kot rastilne, tako šo
larji kot sonce in luna, dejan
sko ves Božji svet, ki nam je 
tako blizu in ga vsak dan živi- 

s mo, le da ga vid im o prema
lokrat. O troci so lepo igrali, 
še lepše peli; najbolj pomem
bno pa je to, da so vsi skupaj 
pokazali, kako skupina za
gnanih šolnikov lahko v naši 
sredi doseže veliko. Torkova 
predstava v Kulturnem cen
tru Lojze Bratuž je namreč iz
jemnega pomena, če vemo,

da otrokom  služi pri učenju 
slovenščine in to tako pisne 
kot govorne; služi jim  kot e- 
den prvih javnih nastopov, ki 
sojih kdajkoli imeli v življenju; 
služi jim  tudi zato, da vsi šo
larji zberejo na isti večer sko
raj vse starše skupaj, da se 
med seboj pogovorijo, se za
bavajo in se spoznavajo, mor
da tudi zapojejo z otroki.

Za osnovno šolo Josip A- 
bram iz Pevme smo že vede
li, da ima izjemno uglašen, 
pripravljen in dober učni ko
lektiv; tokrat pa so nam uči
telji in učenci OŠJosip Abram 
spet dokazali, kako prav so 
imeli stari Rimljani, ko so tr
dili, daje majhno lepo. Gre za 
majhno osnovno šolo, ki do
sega velike stvari, saj niso ma
čje solze pripraviti vse osnov
nošolce za uro dolgo pred
stavo, v kateri lahko pokažejo 
svoje znanje, pa naj gre za 
petje, govorjenje ali igro, pred
vsem pa za predanost sloven
ski besedi, ki je lepo zvenela 
iz njihovih mladih grl.

Seveda smo učiteljem hva
ležni za ves napor, ki so ga 
v ložili v odrsko predstavo, 
učencem pa za lep večer, za 
kar seenim  in drugim  iz srca 
zahvaljujemo in to tudi v ime
nu staršev OŠJosip Abram iz 
Pevme, ki so nas izrecno pro
sili za to.

■ ZUT
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T R A D I C I O N A L N I  P R A Z N I K  S P A R GL J EV V S T A N D R E Z U

VEDRO RAZPOLOŽENJE POD  
D O M A Č IM  Z V O N O M

IVA KORŠIČ

Ko v maju zadehti v kroš
njah lip omamen vonj nešte
tih cvetov, se člani PD Štan- 
drež in vsi tisti, ki se rade volje 
zbirajo v zavetju farnega zvo
na, kot marljive čebele zbe
rejo, pripravijo program in 
vse, kar je potrebno, da brez
hibno steče že ustaljeni Praz
nik špargljev, brez katerega si 
ne moremo zamišljati prvih to
plih večerov pozne pomladi. 
Tako seje tudi letos v soboto, 
29. maja, v senčnatem žup
nijskem parku med lipami za
čel vaški praznik, ki ponuja res 
raznolik spored za mlajše in 
"starejše" obiskovalce.

Prve praznične urice so 
oblikovali sproščeni otroci, ki 
so s svojo neizčrpno domišlji
jo  obarvali bele pole na na
gradnem slikarskem nateča
ju ex tempore, namenjenem 
malčkom iz vrtca, osnovno
šolcem in nižješolcem. Nanj 
seje prijavilo okrog štirideset 
malih "slikarjev"; največje bilo 
šolarjev. Prosta tema jim  je 
dovoljevala, da so v različnih 
tehnikah narisali prikupneži- 
valice-junake iz risank, pa tu 
di druge živali; navdahnili so 
jih celo daljni Egipt, seveda 
praznik sam in težko pričako
vane bližajoče se počitnice. V 
nedeljo, 6. jun ija , na zadnji 
dan praznovanja, bo slavnos
tno nagrajevanje malih us
tvarjalcev, njihove risbe pa 
bodo vsem na ogled na pri-

drugimi pesmicami zapeli tu
di hudomušno priredbo pe
smi Lenčke Kupper An, dva, 
tri p' Štandrži, s katero smo v 
smešnem ključu odkrili, kaj

f V

9

reditvenem prostoru. Ko so 
v soboto o troc i pospravili 
svoje risarske pripomočke, so 
se oglasili zvoki ansambla 
Souvenir, ki so prisotne vabi
li, da zasučejo pete; prazni že
lodci in suha usta pa so se o- 
krepčali ob znanih pečenih 
dobrotah, vabljivih beluših in 
osvežujočih pijačah.

Nedeljski poznopopoldan
ski program - povezovala ga 
je Martina Nanut - je bil ves v 
znamenju cvetočih otroških 
obrazkov. Čeprav je rosilo, jih 
nagajivi dež ni prav nič zm o
til: veselo so izvedli svoje gla
sbene točke; med te so učen
ci domače OŠ F. Erjavec vple

tli smešnice, ki so prešerno 
pozabavale vse prisotne. Te 
skoro že gledališke utrinke je 
pripravila učiteljica in spret
na amaterska igralka Majda 
Zavadlav. Najprej so malčki, 
tečajniki Do-mi-sol iz Štan- 
dreža, pod vodstvom Marje 
Feinigzapeli in zaigrali naOrfi 
instrumente; spremljala jih je 
Darja Pavio. Za njimi je nasto
pil Mladinski pevski zbor z Vr
ha pod vodstvom in v sprem
ljavi Sare in Tatjane Devetak 
ter Marje Feinig. Ljubke glas
bene trenutke je sklenil zbor
ček OŠ F. Erjavec ob sprem
ljavi in taktirki učiteljice Ketty 
Tabaj. Zvonki glasovi so med

delajo domačini v raznih naj
bolj obiskanih vaških kotičkih.

Izvajanju je, sicer nekoliko 
raztreseno, sledil tudi senator 
D im itrij Volčič s spremljeval
ci, ki se je tudi ustavil ob ko
zarčku domače kapljice, med
tem  ko so člani ansambla 
Kvintet mi že "ogrevali" svoja 
glasbila za ples.

Praznik špargljev se bo na
daljeval v soboto, 5. junija, ko 
bo plesna zabava, in v nede
ljo, 6. junija, ko se bodo po
merili pritrkovalci; nastopila 
bosta dva zbora in, kot je  že 
navada, dom ača dram ska 
skupina z novo enodejanko.

SOVODNJE  
SKOZI ČAS

To je naslov knjige o zgo
dovini in dogajanju naSovo- 
denjskem, ki jo  je na pobu
do in po naročilu občinske 
uprave napisal goriški čas
nikar in zgodovinar M arko 
VValtritsch.

Na 224 straneh velikega 
formata je  avtor zbral veliko 
vesti o dogajanju v teh krajih 
ob sotočju Soče in Vipave od 
rim skih časov do današnjih 
dni. Le nekaj je  povzetega iz 
drugih knjig. Največ teksta je 
prvič objvaljenega, kajti av
to r je pobrskal po raznih d r

žavnih, pokrajinskih in ob
činskih arhivih in časopisih, 
ki so izhajali pred sto leti. V 
knjigi je  veliko napisanega o 
dogajanju v vseh krajih v ob
čini. Sovodnje so v drugi po
lovici prejšnjega stoletja po
stale samostojna občina, ne
kateri kraji so do leta 1947 
bili v drugih občinah.

Opisani so delovanje ob
činske uprave, razvoj gospo
darstva, kulture, šolstva itd.
V knjigi je več kot sto barv
nih in črnobelih slik. Knjigo 
bo VValtritsch predstavil v 
Kulturnem domu v Sovod- 
njah v petek, 4. junija, ob 20. 
uri. Vabljeni!

F IL M S K I V E Č E R , 
P O S V E Č E N  K U S T U R IC I

Tradicionalna in priljublje
na sezona K inoate lje jevih  
filmskih večerovGorica-Kine
ma se bo nadaljevala v četr
tek, 10. junija, ob 20.45 v Kul
turnem domu v Gorici s po
sebnim večerom, posveče
nim bosanskemu izvrstnemu 
režiserju Emirju Kusturici. 
Predstavljena bosta dva filma, 
in sicer krajši Neveste priha
ja jo  in celovečerni Se spomi
njaš DollyBell?

Vstop je dovoljen s član
sko izkaznico Kinoateljeja za 
leto 1999 (7.000 lir). Vstop
nica stane 8.000 lir. Kinoa- 
te lje ponuja gledalcem tudi 
ugoden abonma za dvanajst 
film ov za 48.000 lir.

B R A N D O L IN  O B IS K A L  
K U L T U R N I D O M

Predsednik goriške pokra
jine Giorgio Brandolin je 27. 
maja uradno obiskal Kultur
ni dom v Gorici. Predstavniki 
doma so predstavniku pokra
jine predstavili v prijateljskem 
vzdušju široko paleto dejav
nosti, ki redno potekajo v pro
storih doma. V tej zvezi so bili 
še posebej poudarjeni name
ni in vloga, ki jo opravlja Kul
turni dom v samem goriškem 
mestu kot izraz kulturnega 
stičišča ter sožitja med tu ž i
večima narodoma. Predsed
nik pokrajine Brandolin je  ob 
slovesu pohvalil poslanstvo, 
ki ga na kulturnem področju 
goriški Kulturni dom uspešno 
opravlja že vrsto let.

SLOVENSKI CENTER ZA  GLASBENO V Z G O j O  
EMIL KOMEL G O R IC A

G LA SB EN I P O K L O N  OB K O N C U  
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- NAJMLAJŠI UČENCI POJEJO, PLEŠEJO IN IGRAJO 
Kulturni center Lojze Bratuž, torek, 8. junija, ob 18. uri

- V  GALERIJI ZV O K O V  IN GLASOV
Kulturni center Lojze Bratuž, ponedeljek, 14. junija, ob 
20. uri

- ŠTUDENTJE PODIPLOMSKEGA TEČAJA PROF. S. GADŽIJEVA 
Dvorana pokrajinskega muzeja na goriškem gradu, sre
da, 16. junija, ob 20. uri

- POD CERKVENIM O B O K O M
Cerkev sv. Ivana v Goric i, četrtek, 24. junija, ob 20. uri.

PASTIRČKOV VEČER
Sreda, 9. junija 1999 , ob 20.30, v župnijskem  parku 
med lipam i v Standrežu predstavitev zbirke pesmi

SODELUJEJO: 
vrtec Štandrež,
OŠ F. Erjavec 
Štandrež,
prof. Lučana Budal, 
avtorica Ivanka 
Zavadlav,
PD Štandrež

MALI  IN VELIKI ,  V L J U D N O  VABLJENI !

OBVESTILA

PROSVETNO DRUŠTVOŠtan- 
drež prireja v sodelovanju z 
župnijo sv. Andreja v okviru 
vaškega praznovanja Sedmo 
srečanje pritrkovalcev, ki bo v 
Štandrežu v nedeljo, 6. junija, 
z začetkom ob 17. uri. Sku
pine, ki naj jih po možnosti 
sestavljajo vsaj tri osebe, bo
do izva ja le  d e se tm in u tn i 
program. Nastopajoči naj se 
jav ijo  v dvorani pri cerkvi 
vsaj pol ure pred začetkom 
srečanja. Prijave sprejemata 
Danilo Paulin, ul. Trivigiano
5, in župnik Karel Bolčina tel. 
0481 21849.

PREDSTAVITEV KANDIDATOV 
Slovenske skupnosti za ob
činske volitve v Sovodnjah 
bo v petek, 4. t.m ., ob 20.30 
v občinski dvorani.

SLOVENSKO KULTURNO špor- 
tno  rekreacijsko društvo Tr
žič vabi v sklopu revije AJon- 
falconestate na celovečerni 
koncert Partizanskega pev
skega zbora Pinko Tomažič 
v soboto, 5. junija, ob 21. uri 
na Trgu Republike v Tržiču.
V prim eru slabega vremena 
bo koncert odpadel.

ACM GORICA vabi k maši za 
cerkveno edinost, ki bo v po
nedeljek, 7. junija, ob 16.30 
v Zavodu sv. Družine.

KANDIDAT NA skorajšnjih 
evropskih volitvah prof. Jože 
Pirjevec bo gost kulturnega 
srečanja v ponedeljek, 7. ju 
nija, ob 18. uri v konferenčni 
dvorani na posvetu v Držav
ni knjižnici v Gorici, ul. Ma- 
meli 12, na tem o Kosovo in 
zgodovina Balkanov. Toplo 
vabljeni!

OTROŠKI VRTEC i n OŠ Alojz 
Gradnik iz Števerjana vabita 
na sklepno prireditev, ki bo 
na šoli Gradnik v sredo, 9. 
t.m ., ob 14.15.

ŠPORTNO ZDRUŽENJE Olym- 
pia vabi na okroglo m izo na 
tem o Posvet o pom enu špor
ta za psihično in fizično rast

mladega človeka v četrtek, 
10. junija, ob 20.30 v mali dvo
rani Kulturnega centra Lojze 
Bratuž. Predavala bosta dr. 
Bernard Špacapan in trener 
prve moške ekipe Boris Klo
kočovnik.

MePZ HRAST iz Doberdoba
v sodelovanju z MePZJ. Gal
lus iz Trsta vabi na pevski ve
čer D ober večer, Bog daj. 
Koncert bo v Doberdobu v 
petek, 11. junija, z začetkom 
ob 21.15 na Borjaču pri Jele
novih.

KULTURNO DRI!ŠTVOSkala iz 
Gabrij vabi na tradicionalni 
koncert Na borjaču v sobo
to, 12. junija, ob 20.45. O b li
kovala ga bosta moški zbor 
Skala iz Gabrij in mešani zbor 
Rdeča zvezda iz Saleža.

ŽUPNIJA SV. Andreja v Štan- 
d režu  pr i re j a ro m a n je  v 
Chiampo pri Vicenzi (votlina 
lurške Matere Božje) v pone
deljek, 14. junija. Informacije 
p ri Emi Lupin (te l. 0481 
21361).

ŠZ OLYPMPIA skl icuje redni 
občni zbor v petek, 18. t.m ., 
ob 20.30 v mali dvorani Kul
turnega centra Lojze Bratuž.

D A R O V I

ZANOVIglas: Emilio Lenchi
90.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa: N.N. 
Vrh 200.000 lir.

ZA ALBANSKE begunce: N.N. 
Vrh 50.000 lir.

ZA CERKEV’ v Dolu: druž. 
Donda v spomin na pok. Eli
zabeto 100.000; Ema Bagon 
in pevke 100 .000 ; Judita 
Koršič 50.000 lir.

ZA CERKEV v Jamljah: Er
nest in Danila Konjc-Quinzi 
200.000; Marija Radetič por. 
G ergole t 300.000; M arija  
Soban 150.000; Dom inika 
Radetič 150.000 lir.

ZA CERKEV v Gabrjah: N.N. 
Vrh 300.000; Anica in Fran
co ob rojstvu Tine 200.000 lir.

P R O S V E T N O  D R U Š T V O  STAN DR EZ

organizira v župnijskem  parku med lipami

PRAZNIK ŠPARGLJEV
SOBOTA, 5. JUNIJA: 

ob 20.30 plesna zabava

NEDELJA, 6. JUNIJA:

ob 17. uri srečanje pritrkovalcev, 
ob 19. uri MPZ M irko  Filej in MePZ Vrtojba, nagra
jevanja, veseloigra štandreške skupine Selitev, sledi 
plesna zabava

Igrala bosta ansambla Oasi in Kraški kvintet. Na voljo  
bodo odličn i šparglji, domača jedača in pijača, bogat 
srečolov, fotografska razstava.

Ž U P N IJA  SV. FLORIJANA IN  MARIJE P O M O Č N IC E  
TER D R U Š T V O  F.B. SEDEJ IZ  ŠTEVERJANA

vabita na

SLAVJE OB PO D ELITV I PRIZNANJ 
ORGANISTOM IN  PEVOVODJEM  

OB 70-LETN IC I ORGEL
Večer bosta oblikovala Mešani pevski zbor F. B. Sedej
pod vodstvom  prof. Bogdana Kralja s koncertom  cer
kvenih in narodnih pesmi te r organist Andrej Pegan z 
orgelskim  koncertom.
Župnijska cerkev sv. Florijana v petek, 11. junija, ob 20.30.
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA

O S M A  P R I R E D B A  S R E Č A N J A  S R E D N J E E V R O P S K I H  N A R O D O V

MITTELFEST VABI NA 
JANTARJEVO POT

ERIKA JAZBAR

Prve dni meseca junija nas 
navadno razne kulturne usta
nove vabijo na predstavitve 
kulturnih ali družabnih pobud, 
ki jih nameravajo izpeljati v 
poletnih mesecih. V teh dneh 
se torej piše in razpravlja o 
vsem, kar nas čaka čez me
sec dni. Tokrat bom o v glav
nih obrisih spregovorili o M it- 
telfestu, srečanju srednjeev
ropskih narodov, najbolj od
mevni inicativi, ki privablja 
vsako leto v Čedad številne 
kulturnike in gosti hospitaci- 
je, ki so za naše kraje precej 
neobičajne.

M itte lfest bo torej oboga
til srednjeevropsko poletje že 
osmič. V tako kratkem času

se je prireditev razvila in del
no spreminjala svojo podobo 
iz leta v leto, v iskanju identi
tete, kar pomeni primernega 
oziroma specifičnega in obe
nem vsem dostopnega pro
stora med kulturnim i pobu
dami srednje Evrope.

Lanska izvedba Mittelfesta 
je vzbudila veliko zanimanje 
publike in številnih tujih me
dijev. Glasba, ples, film , gle
dališče, proza, poezija in lu t
ke so bili protagonisti najpo
membnejšega poletnega kul
turnega dogodka.

O POCITNICAH
Šolsko le to se bo  v krat

kem končalo, poč itn ice  so 
p red  vrati. O troc i že nestrp
no pričakujejo dan, ko se bo 
do za n jim i zaprla šolska vra
ta za dobra dva meseca. Ti
sti, ki im am o šoloobvezne o- 
troke, vemo, da postajajo iz 
dneva v dan bo lj nestrpni; 
šo ln ik i pa nam vedo pove
dati, da je  z o trok i iz jem no  
težko delati dobro v razredu, 
ko prihaja poletje. Jasno je, 
da so za otroke počitn ice ne
ko pričakovanje in predvsem  
pa obdobje, ko za nekaj časa 
od lož ijo  skrb za šolo in j im  
ni potrebno opravljati dom a
čih nalog. O trok tudi pričaku
je, da se m u bodo starši do 
sti bo lj posvetili, ko t se m u  
sicer m ed šolskim letom . O- 
bičajno je  tako, da m ed p o 
č itn icam i tud i mam a in tata 
vzameta nekaj časa prosto, 
da lahko cela družina nekaj 
časa preživi skupaj. Če se da, 
gredo po tem  vsi skupaj tud i 
na dopust.

V naši družb i je  postalo  
skorajda obvezno, da gredo  
vsi kam na počitn ice, pa če
prav še do p red  nekaj leti, 
m orda p red  dob rim  deset
letjem , n i b ilo  tako. Tudi to  
je  eden o d  pokazateljev, da 
ž iv im o v blagostanju, kakr
šnega si večina prebivalstva 
na svetu ne m ore n iti sanja
ti. Če sm o pre j povedali, da 
je  prav in tud i lepo, da se 
družina m ed dopustom  star
šev in počitn icam i o trok zbe
re skupaj in lahko tud i odide  
na m orje  ali v hribe, m orda  
samo do starih staršev, k i ž i
v ijo drugod, pa b i sedaj radi 
opozorili tud i na dejstvo, da 
je  sredi naše družbe skorajda 
bela vrana vsakdo, k i ne gre 
na počitn ice, ki se ne odpra
vi na potovanje  in ne gre ne 
na m orje  in ne v hribe. Ne
verjetno je, da koga sodim o  
in ocenjujem o p o  tem, kam  
gre na počitn ice, in še bo lj 
p o  tem, če sploh ne gre! Kot

JURIJ PALJK

da b i b ilo  vsem dano, da si 
poč itn ice  lahko privoščijo ! 
Vsi vemo, da n i tako, saj je  
sredi nas tud i veliko takih, ki 
si poč itn ic  na m orju  in n iti 
ne v hrib ih, kaj šele potovanj 
v tujino, ne morejo privoščiti 
in to iz različnih razlogov: ne
kateri zato, ker pač n im ajo  
za počitn ice  denarja, drugi

i zato, ker s o "vedno na p oč it
nicah", ko t m i je  p red  časom 
rekel brezposelni m ož sred
n jih  let, k i m u ne uspe dob i
ti več redne zaposlitve in za
to "maši luknje" v hišni b la
gajni s priložnostn im i deli, ki 
so slabo in neredno plačana, 
če so sploh plačana. Ko se v 
naši družb i na veliko govori
o počitn icah, k i so p red  vra
ti, n iti ne pom is lim o  več na 
ostarele in bolne, na invali
de in m anj srečne ljud i, ka
terim  sta narava in naša dru- 

' žba tud i odvzeli vsako m o 
žnost normalnega življenja. 
Sredi nas pa živ ijo  tud i šte
vilnejše družine, ki si n iti spo
dobnega življenja ne m orejo  
privoščiti, kaj šele, da b i m i
slili na letovanje na m orju  ali 
v hrib ih ; potovanja so zanje 

| lahko zares samo “sanje, ki 
nihče ne verje vanje".

Prav b i bilo, da bi pred p o 
čitn icam i razm islili, če je  za
res tako nu jno  potrebno, da 
od idem o tud i sami na m o r
je, v hribe a li na potovanje. 
Včasih grem o namreč samo 
zato, “ker tako delajo tud i 
drugi", in ne zaradi dejanske 
potrebe, ker b i se tam  bo lj 
odpočili, kot pa b i se odpočili 
recim o doma, v družb i svoj
cev, staršev, so rodn ikov in 
prijateljev, za katere nikdar 
n im am o dovolj časa. Absurd 
je  tudi ta, da grem o na poč it
nice, kjer naj b i se odpočili, 
a se po tem  vrnem o dom ov  
b o lj u tru jen i in nezadovolj
ni, ko t pa sm o b ili, preden  
smo se poda li na pot.

Čez nekaj časa nas bodo  
sredstva javnega obveščanja 
začela bom bardirati s podat
ki, koliko ljud i je  odšlo na po t 
na m orje in  v hribe, kakšne 
kolone avtom obilov so na tej 
cesti in koliko kilometrov dol
ga vrsta avtov je  na drugi. 
Spet se bodo na naših televi
zijskih zaslonih pojavili ljudje  
v admiralskih uniform ah, ki 
bodo na dolgo in široko govo-

1 rili, kako bo letos vroče, "kot 
že stoletje in p o l ni bilo", spet 
bodo govorili o dežju, ki da 
ga po le ti skorajda n ikdar ni, 
spet bodo govorili o  tem, kako 
se je  potrebno zavarovati pred  
soncem, ker da je v  zraku, ne
kje visoko nad nam i “ozon- 

\ ska luknja", spet bodo govo
rili o m odnih krikih letošnjega 
poletja in naložili nam bodo  
še vrsto podatkov o tem, kako 
so mesta prazna, kako so “vsi, 
zares skoraj vsi" odšli na p o 
čitnice. N ič novega ne bo le
tos, ker je  po le ti vedno top lo  
in poz im i mrzlo, po le ti manj 
dežuje kot pozim i; to so vede
li že naši stari, da ne govori
m o o kmetih, ki so o vreme
nu imeli več pregovorov: med  
n jim i m i je  posebno všeč ti
sti, ki so ga im e li še do pred  
kratkim  dalmatinski km etiči 
in rib ič i: "Poleti sta na soncu 

j čez dan samo dva: osel in tu 
rist. Osel pa je  na soncu samo 
takrat, ko ne najde sence."

Včasih b i b ilo  prav, da b i 
se vprašali, zakaj sploh hodi-

i m o na počitnice, če pa še do
ma ne znam o b iti dovolj z 
družino. Odhajanje na počit- 

| nice za vsako ceno je  gotovo  
eden od  nesmislov naše dru- 

\ žbe, ki je  tako nemirna in ve-
I dno hlasta za nečim novim , 
da je  še iz počitn ic  napravila 
čas, ko človek nima dovolj ča
sa zase in za svoje. Počitnice 

! pa so gotovo čas, ko b i se 
m orali najbolj posvetiti sami 
sebi in svojim, nabrati dovolj 

' m oči za prihodnje mesece, ki 
so si m ed seboj zelo p o dob 
ni, označujeta pa jih  predv- 

' sem delo in še enkrat preve
lika zaposlenost, ki je  že stal- 

j nica v našem življenju.

Ko smo prvič vzeli v roke 
letošnji program Mittelfesta, 
smo lahko na številnih stra
neh prebrali marsikaj zanim i
vega. Na programu so nam
reč koprodukcije, hospitacije, 
koncerti ter predstavitve bo
gatih kulturnih tradicij raznih 
držav, ki oblikujejo nadnacio
nalno M ittelevropo ozirom a 
Evropo.

Osma izvedbačedajskega 
Mittelfesta je v marisičem po
dobna lanskoletni; na progra
mu je kot običajno meseca ju 
lija, in sicer od sobote, 17., 
do nedelje, 25., tudi imena 
nekaterih idejnih organiza
torjev se ponavljajo, vendar 

| slično ogrodje bo letos pove
zovala nova rdeča nit: "Obha
jati in vračati se, jantarjeva 
pot, svilena pot, solna pot."

Drzni ustvarjalci, zloglasni 
umetniki besede, glasbe, gle
dališča ter tenkočutni poslu
šalci časa, v katerem nam je 
dano živeti, bodo v osmih 
dneh raziskali geografske, 
zgodovinske in metaforične 
razsežnosti omenjenih zgo
dovinskih poti v iskanju sti
čišč med vzhodno, slovansko 
Evropo, Bližnjim vzhodom ter 
Sredozemljem. Letošnja iz
vedba Mittelfesta se bo usme
rila predvsem na prvo zgodo
vinsko postajo, in sicer na jan- 
tarsko pot. Omenjeni idejni 
projekt se bo namreč vil do 
leta 2001. Pri razčlenjevanju 
tematike pa bodo pomagali 
gledališče, glasba, film , poe
zija, okrogle mize.

UBRIKE

"DOM" BO 
PRENEHAL 
IZHAJATI

Duhovniki skupine Dom, 
ki izdajajo v Slovenski Bene
č iji isto im enski časnik, so v 
zadnji številki štirinajstdnev
nika (31. maja) objavili daljše 
sporočilo , v katerem napo
vedujejo, da bo časnik ko
nec leta nehal izhajati. Usta
novili so ga pred 32 leti. Za 
svoj sklep navajajo notranje 
in zunanje razloge. M ed p r
ve sodi izguba nekaterih po
membnih sodelavcev, kot so 
b ili pokojni duhovnik i Lav
renčič, B irtič in Kračina ter 
v zadnjem času tud i laik Lu- 
ciano C hiabudini. M ed zu
nanjim i razlogi pa navajajo 
vprašanje avtonom ije, ki je 
ne m orejo več "uresničevati 
na primeren način". "Naš ča
sopis Dom , ki so ga usta
novili slovenski duhovniki iz 
Benečije," beremo v sporo
čilu, "si je  vedno prizadeval, 
da potrdi, ohrani in utrdi svo
jo  avtonom ijo , neodvisnost 
in svobodo."

Izginotje vsakega sloven
skega glasila, zlasti pa takšne
ga, kot je Dom, pom eni po 
našem mnenju vsekakor obu- 
božanje naše slovenske za
mejske stvarnosti. Zato zgor
nje sporočilo povzroča v nas 
grenak priokus.

ZAČETEK 
POLETNE 
SEZONE NA 
VIŠARJAH

V četrtek in petek, 3. in 4. 
junija, se bo uradno odprla 
poletna sezona na Svetih Vi- 
šarjah. Na praznik Svetega 
Rešnjega Telesa bo kabinska 
žičnica sprejela goste s pose
bno ponudbo (povratna vo
žnja s kabino samo 10.000 
lir na osebo). Tudi lastniki go
stiln in počivališč na vrhu bo
do sprejeli goste s posebnim 
presenečenjem. Nadalje bo 
kabinska žičnica obratovala 
ob sobotah in nedeljah še 5. 
in 6. junija ter 12. in 13. jun i
ja. Od sobote, 19. junija, pa 
do 5. septembra bo obratova
nje vsakodnevno. Urnik obra
tovanja žičnice bo v letošnji 
sezoni nekoliko daljši, in si
cer od 9. do 17.15 ob delav
nikih ter od 8.30 do 18.15 ob 
nedeljah in praznikih.

Svetišče na višini 1850 m, 
za katerega skrbi msgr. D io
nizij Mateučič, žabniški žup
nik, ki je z veseljem sprejel to 
delovno mesto, ponuja m o
žnost svete spovedi ter sveto 
mašo vsak dan ob 12. u ri; ob 
nedeljah pa se sveta maša da
ruje tudi ob 10., 11. in 15. 
uri. Za duhovnike, ki sprem
ljajo romarje, je seveda pred
videna tudi možnost daro
vanja maše.

KABIN SKA ZICN IC A obratuje 
oh p razn iku  Sv. Rešnjega Telesa (3. in 4. 

ju n ija  ) po po lovični ceni (samo 10.000 l i r  /a  
povratno karto). Žičnica obratuje nato 
ob vikendih 5./6. ju n ija  te r 12./13. ju n ija .

Sv. maša: de lavn ik i oh 12. u r i;  nedelje in  p razn ik i oh 10., I I . ,  12. in  15. u ri.

Z ZICNICO DO SVETIH VIS ARIJ, 
KJER SE SREČUJEJO 

VERNIKI TREH NARODOV

Od 19. ju n ija  pa ho obratovanje vsakodnevno.

U R N IK : de lavn ik i 9.00 - 17.15; nedelje in p razn ik i 8.30 - 18.15.
Posebne ugodnosti za organizirane skupine (m in. 25 oseb): povratna karta 
14.000 lir .

t e I e c a b i n a

MONTE
SANTO
D E jš k . L

LUSSARI
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S L O V E S N O S T  V P O R T O R O Ž U

SE ZMERAJ V UPORABI ZAKONI  
RAZPADLE JUGOSLAVIJE

MARJAN DROBEŽ

V Sloveniji je  očitno čeda
lje večje neskladje v pravnem 
redu države. Državni zbor 
poskuša pospešiti sprejem 
novih zakonov, ki bodo skla
dni z normami oz. pravnim 
redom EU, ker bo tudi od tak
šne prilagoditve zakonodaje 
odvisen sprejem Slovenije v 
omenjeno evropsko poveza
vo. Naj obsežnost te naloge 
ponazorimo s podatki, da bo 
moral parlament do konca le
ta 2000 sprejeti kar 200 no
vih zakonov, štiri nacionalne 
programe in 871 drugih pod
zakonskih aktov. Spričo za
pletenosti postopkov pri spre
jemu novih zakonov se m no
gi sprašujejo, ali bo državni 
zbor v predvidenem  roku 
sploh lahko izpolnil omenjeni 
program prilagajanja sloven
skega pravnega reda zahte
vam EU. Da bi predstavniki 
političnih strank preprečili za
mude, so se dogovorili, da bo 
sprejemanje "evropskih" zako
nov imelo prednost na zase
danjih državnega zbora. Tako 
se bo parlament na novi red- 
ni seji v mesecu juniju  in na 
dveh izrednih zasedanjih v 
mesecu ju liju  ukvarjal pred
vsem z usklajevanjem sloven
ske zakonodaje z evropskim 
pravnim redom.

Slovenska javnost pa je ob 
programih in izjavah o prib li
ževanju Slovenije evro-atlant- 
skim organizacijam premalo 
seznanjena s tem, da v Slo
veniji še zmeraj velja, torej je

v uporabi, okoli petdeset za
konov nekdanje skupne drža
ve Jugoslavije. Morali bi jih  
odpraviti že zdavnaj, a se to 
ni zgodilo. Na to, da v novi 
suvereni in neodvisni državi 
še ved no uporabljajo zakone 
razpadle Jugoslavije, je v svo
jem  četrtem letnem poročilu 
(objavljeno je v posebni šte
vilki Poročevalca, glasila d r
žavnega zbora) opozoril tudi 
varuh človekovih pravic Ivan 
Bizjak. S svojimi ugotovitva
mi in stališči zdaj seznanja po
samezna ministrstva, aktual
na vprašanja s področja člo
vekovih pravic pa je Bizjak 
obravnaval tudi v pogovorih, 
ki jih je  imel s predsednikom 
države M ilanom Kučanom in 
predsednikom vladejanezom 
Drnovškom.

O  neprimernosti delov ob
stoječe zakonodaje za odno
se in razmere v novi državi je 
Ivan Bizjak zapisal naslednje: 
"Številni konkretni problemi, 
s katerimi se srečujejo posa
mezniki, imajo svoje koreni
ne in izvor v nepopolni in za
stareli zakonodaji, ki ni prila
gojena veljavnim pravnim te
meljem in dejanskemu stanju 
v slovenski družbi oziroma dr
žavi. Sprejemanje novih po
trebnih zakonov poteka pre
počasi. Niti uskladitev z usta
vo še ni izvedena. Uporaba 
predpisov nekdanje Jugosla
vije postaja čedalje bolj mo
teča, celo če predpis ni izrazi
to neustrezen. Zdaj pa se celo 
neustavnosti, ki jih ugotovi u- 
stavno sodišče, pogosto ne 
odp rav ijo  v postav ljenem

roku. Pri procesnih predpisih 
je  pomemben predvsem za
kon o splošnem upravnem 
postopku. Sedaj veljavni oz. 
uporabljeni zakon je še iz ob
dobja Jugoslavije."

Na podlagi omenjenega 
zakona o splošnem upravnem 
postopku dobivajo državljani 
večino odločb državnih orga
nov, od občin pa do posamez
nih ministrstev oz. centralnih 
upravnih organov. Vsaj neo
kusno je, denimo, ko človek 
bere odločbo ali sklep držav
nega organa, najprej prebe
re, da je  bil dokument izdan 
v skladu z jugoslovanskim za
konom. Taka "napaka" se je 
na primer zgodila, ko so lju
dje dobivali odločbe o sloven
skem državljanstvu. Slovenci 
so se razburjali s posamezni
ki z drugih območij nekdanje 
države, ki so prosili za slo
vensko državljanstvo, pa so 
se privoščljivo muzali, ko so 
v odločbah videli zapisano, da 
se to izdaja na podlagi zako
na SFRJ. Tisti, ki so odgovor
ni, očitno niso pomislili na psi
hološke posledice takega rav
nanja.

Pristojni funkcionarji v  slo
venski vladi zdaj zagotavljajo, 
da bodo do konca letošnjega 
leta zagotovo razveljavili vseh 
omenjenih petdeset zakonov, 
ki so bili sprejeti v obdobju 
prejšnje države. Kot odmev na 
ogorčena pisma posame-zni- 
kov javnim  občilom, v kate
rih protestirajo zoper upora
bo omenjenih zakonov, "ker 
je to sramotno in ponižujoče 
za samostojno državo", se je

oglasil Tone Dočič, direktor 
vladne službe za zakonodajo. 
Povedal je, da je v času osa
mosvojitve veljalo še tristo t.i. 
zveznih zakonov (sprejetih na 
ravni federacijeSFRJ), ki sojih 
postopno odpravljali. Ostalo 
je še, kot zapisano, okoli pet
deset zakonov, ki pa jih bodo, 
je  zagotovil, do konca leta 
1999 razveljavili.

VLO GA  SLOVENIJE
V PAKTU STABILNOSTI  
ZA J U G O V Z H O D N O  
EVROPO

Slovenija je  podprla pobu
do EU, da bi sklenili t.i. Pakt 
stabilnosti za-jugovzhodno 
Evropo. Po posvetovanju po
litičnih direktorjev iz tridese
tih evropskih držav, ki je bilo 
v četrtek, 27. maja, v Peters- 
burgu pri Berlinu, je postalo 
bolj jasno, katere države bi do
bivale pomoč na svojo gospo
darsko stabilizacijo in razvoj 
demokracije in katere bi sta
bilizacijo lahko finančno in 
gospodarsko podprle oz. za
njo kaj prispevale. M ed po
moči in stabilizacije potreb
ne države so uvrstili vse drža
ve naslednice nekdanjeSFRJ, 
razen Slovenije. S tem je bilo 
slovenski državi dano priz
nanje za njene uspehe pri sta
bilizaciji gospodarskih raz
mer, utrjevanju demokracije 
in ustvarjanju pogojev za spre
jem v EU.

Medtem je predstavnik E5e- 
le hiše Joe Lockhart potrdil, 
da se bo predsednikZDA Bill 
C linton 21. in 22. junija m u
dil na obisku v Sloveniji.

IZDATNA POMOČ BEGUNCEM 
S KOSOVA

Slovenija prizadevno sode
luje v mednarodni humanitar
ni akciji za pomoč beguncem 
s Kosova. V begunska taborišča 
v Makedoniji in Albaniji je do
slej poslala za nad 150 milijo
nov tolarjev pomoči v hrani, 
zdravilih, sredstvih za osebno 
higieno in v drugem blagu. Pri 
tem so dejavni vlada, človeko
ljubni organizatorji, Rdeči križ 
in Slovenska Karitas, kot tudi 
posamezniki. Namesto 1.600 
beguncev, kot je bilo najprej

predvideno, bo Slovenija, če bo 
to potrebno, sprejela 4.000 be
guncev s Kosova, pri čemer bo
do imeli prednost tisti, ki so sa
mi izrazili željo, da bi prišli v 
Slovenijo. Slovenska vojska pa 
sodeluje v humanitarni akciji 
NATA Zavezniški pristan (Allied 
Hargour) v Albaniji, in sicer z 
bataljonsko sanitetno postajo, 
imenovano Role 1. Enota je z 
ladjo iz Luke Koper odpotova
la 29. maja. V tem vojaškem 
kontingentu je petnajst voja

kov, osem podčastnikov in dva 
častnika. Razen njih je odpo
tovalo še šest častnikov, ki bo
do vključeni v poveljstvo NATA 
v Albaniji. Pomoč, ki jo bo za
gotavljala bataljonska sanitet
na postaja slovenske vojske, bo 
namenjena beguncem oz. ci
vilnemu prebivalstvu in pripa
dnikom mednarodnih sil v Al
baniji. Enota je usposobljena 
za vse potrebe zdravstva, tudi 
za pomoč pri porodih. 
------------ M.

P O D R A Ž I L  N E O S V I N Č E N I  
B E N C I N

V Sloveniji se je 29. maja 
podražil neosvinčeni bencin. 
Liter 95-oktanskega neosvin
čenega bencina je dražji za 
3/1 tolarja in stane 106,6 to 
larjev, liter 91 -oktanskega pa 
seje podražil za 5,8 tolarjev, 
jako da zdaj stane 106,2 to 
larja. Osvinčeni 98-oktanski 
'n osvinčeni 95-oktanski ben
cin pa se nista podražila.

Sklep o podražitvi nekate
rih vrst bencina je sprejela vla
da z utemeljitvijo, da je bilo 
to potrebno zaradi občutnega 
porasta cen naftnih derivatov 
na svetovnem trgu in rasti te
čaja ameriškega dolarja v pri
merjavi s slovenskim to lar
jem. Naftni družbi Petrol in 
OMV Istrabenz sta sporočili, 
da je bila podražitev premaj

hna. M inister za ekonomske 
odnose in razvoj Marjan Sen
j ur je odgovoril, da vlada vsaj 
do uvedbe davka na dodano 
vrednost, 1. julija, ne bo več 
dvignila nobene nadzorovane 
cene.

Zaradi maloprodajnih cen 
bencina in drugih goriv v Slo
veniji se prodaja na bencin
skih črpalkah na meji z Italijo 
zmanjšuje. Da bi om ejili kri
zo, sta družbi Petrol in OMV 
na črpalkah začeli prodajati tu
di drugo blago, celo živila. 
--------------M.

R E S O L U C IJ A  Z O P E R  
M IN IS T R A  

Z A  K M E T IJ S T V O
Združena lista socialnih 

demokratov je  vložila resolu
cijo zoper ministra za km etij
stvo, gozdarstvo in prehrano 
Cirila Smrkolja. Očitajo mu, 
daje zlorabil svoje pristojno
sti pri spremembi namemb
nosti km etijskih zem ljišč v 
občinah Reče - Fram in Luko
vica na Štajerskem, ki so po 
njegovi odločbi postale zazi
dalne površine. Resolucijo je 
podpisalo enajst poslancev. 
Predsednik Združene liste je 
na novinarski konferenci de
jal, da naj bi v parlamentu za
gotovili, kolikor je mogoče, 
nepristransko razpravo o rav
nanju ministra. Sicer pa, je o- 
pozoril, predlagatelji dvomijo, 
da je minister sposoben uspe
šno izvajati projekte na pod
ročju kmetijske politike pri 
vključevanju te dejavnosti v 
EU. Prevladuje mnenje, da bo
sta koalicijski stranki LDS in 
SLS podprli ministra, ker bi 
njegova razrešitev lahko ogro
zila vlado, česar eno leto pred 
parlamentarnimi volitvami ne 
moreta dopustiti. Ob predlo
ženi resoluciji o nezaupnici je 
vodja poslanske skupine SLS 
Zagožen izjavil, "da je ZLSD 
prezgodaj začela predvolilno 
kampanjo".

POL STOLETJA RADIA 
KOPER

V soboto, 29. maja, so zve
čer s slavnostno prireditvijo 
na prenovljenem zunanjem 
prizorišču portoroškega Avdi
torija zaključili slovesnosti ob 
50-letnici Radia Koper. Prvič 
seje oglasil 25. maja 1949, o- 
čitno v čast tedanjega dneva 
mladosti, ki je  sim bolizira l 
rojstni dan Josipa Broza-Tita. 
Najprej se je iz tedanje cone 
B Svobodnega tržaškega o- 
zemlja oglašal kot Radio Ju
goslovanske cone Trsta, leta 
1954 pa si je  nadel sedanje 
ime. Po dveh letih se je pove
zal z Radiom Ljubljana, sedaj 
pa je skupaj s TV Koper del 
zavoda RTV Slovenija.

Radio je nekaj let oddajal v 
slovenskem, italijanskem in 
hrvaškem jeziku. Tudi sedaj 
oddaja v slovenščini in italijan
ščini, od leta 1979 pa ima 
vsak jezik svojo radijsko fre
kvenco. Poslušalce pozdrav
lja z imenom Radio Koper- 
M odri val oz. Radio Koper-

Capodistria - Onda blu. Pro
gram sooblikuje tudi radijski 
Studio v Novi Gorici. O b jubi
leju so dobili nov reportažni 
avto, t.i. M odri dirkač, ki bo 
omogočal neposredne odda
je oz. prispevke s terena.

Na slavnostni prireditvi ob 
50-letnici Radia Koper je go
vo ril predsednik Slovenije 
M ilan Kučan. Zaradi celovi
tosti dogodka velja opozori
ti, da je ob ustanovitvi kopr
skega radia v Trstu že delo
vala radijska postaja v sloven
skem jeziku. Njeno posluša
nost pa so tedanje jugoslo
vanske oblasti poskušale čim 
bolj motiti oz. omejevati z raz
nim i tehničnim i ovirami. Ra
dio Koper je na Primorskem 
in tudi drugod v Sloveniji pre
cej poslušan, toda samo na 
Primorskem temu javnemu 
elektronskemu občilu uspe
šno konkurira vsaj deset za
sebnih radijskih postaj. 
--------------M.
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MLADINSKI PEVSKI ZBOR 
GIMNAZIJE TOLMIN

ADA KLINKON

V dvorani šolskega centra 
v Tolminu so se v četrtek, 20. 
maja, predstavili mladi pevci 
gimnazije Tolmin. Vodila jih je 
nadarjena in sposobna zbo
rovodkinja Erika Bizjak.

Res potrebno je bilo, daje 
na tolminski gimnaziji nastal 
pevski zbor. Delovati je začel
v šolskem letu 1997/98 in 
glej, že seje predstavil na kon
certu s sorazmeroma zahtev
nim programom. Peli so pe
smi v glasbeno sodobnem je
ziku, kot je prevladoval v 
Močnikovi skladbi Kdor jih  be
re, dalje Orffovi Odi et amo, 
kjer je prišla do izraza vsa gla
sovna uravnoteženost zbora, 
pa vse do pesmi iz naše zbo
rovske tradicije. Vsi elementi 
interpretacije od traziranja do 
agogike so se pokazali tudi v 
ostalih skladbah, med njimi 
ljudskih v priredbi naših in tu 
jih skladateljev. Tako je uspe
la Kumarjeva Magdalenca, 
posebno pa je publiko v dvo
rani ogrela La cucaracha iz 
mehiške folklore. Nekoliko 
sta se oddaljili od osnovnega 
koncepta dve popevski na 
koncu koncerta, vendar lahko 
razpišemo, da je bil ta nastop 
gimnazijcev iz Tolmina dobro 
pripravljen. Vse je potekalo s 
pravim mladostnim žarom. 
Mladi so pokazali, da jim  gre 
za čustveno poglabljanje, in 
dokazali, da jih moramo zgo
daj pritegniti k vsemu lepemu, 
ki ga ima zborovsko petje.

Naj še dodamo, da so tega 
dne na gimnaziji odprli raz
stavo seminarskih nalog z u- 
metnostno zgodovinsko te
matiko Cerkvena arhitektura v 
Posočju, ki sojo pripravili prvi 
letniki pod vodstvom Jurija 
Žagarja.

N O V A
K O M U N A  ZA 
ZDRAVLJENJE  
O D V I S N I K O V  
O D  M A M I L

V vasi Čadrg nad Tolmi
nom je začela delovati nova 
komuna Skupnosti srečanje, 
za zdravljenje odvisnikov od 
mamil. Svoje prostore ima v 
zgradbi nekdanje osnovne 
šole, ki pa jo preurejujejo. Pet 
odvisnikov je v Čadrg že pri
spelo in so takoj pričeli izvajati 
program zdravljenja. Pet odvi
snikov pa bo še prispelo.

Zamisel za ustanovitev ko
mune je dal domačin Ludvik 
Janež, z javnim glasovanjem 
pa so jo podprli vsi prebivalci 
vasi. Tudi krajevna skupnost 
je projekt takoj podprla in za 
komuno pripravila najemno 
pogodbo. To je zelo spodbu
den primer razumevanja za 
stanje in potrebe uživalcev 
mamil, katerih število je žal 
povsod v Sloveniji v porastu. 
Za terapevtski program zdra
vljenja odvisnikov od mamil, 
ki poteka v okviru Skupnosti 
srečanje, ki jo je ustanovil don 
Pierino Gelmini, skrbi Sloven
ska Karitas. Vselitev fantov v 
nekdanjo šolo v Čadrgu, ki 
naj bi postala zgled za druga 
območja v Sloveniji, je z bla
goslovom in bogoslužjem po
spremil župnik iz Portoroža 
Franc Prelc. Generalni tajnik 
Slovenske Karitas Imre Jere
bic pa je izrekel željo, da bi 
Karitas s podporo programu 
zdravljenja odvisnikov od ma
mil v slovenski prostor in dru
žbo vnašala novo kakovost. 
------------ M.
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P O D P I S A N  P O M E M B E N  D O G O V O R

NOVE BANČNE 
USLUGE

G O S P O D A R S K A  P R O M O C I J A

BLAGOVNA ZNAMKA 
GORIŠKIH BRD

V petek, 28. maja, sta 
Kmečka zveza in pokrajinska 
Zveza neposrednih obdelo
valcev podpisali pomemben 
dogovor z Zadružno kraško 
banko na Opčinah, ki ponuja 
članom obeh km etijskih o r
ganizacij določene ugodno
sti pri bančnem poslovanju. 
Listini sta ob predsedniku 
Zadružne kraške banke Dra
gotinu Danevu podpisala še 
oba predsednika km ečkih 
stanovskih organizacij, se 
pravi Lojze Debeliš in D im i
tr ij Žbogar.

Kot je poudaril ravnatelj 
denarnega zavoda Klavdij 
Brajnik, gre za dogovor, ki 
kmetom, članom ene ali dru
ge organizacije, določa po
sebno ugodne obrestne me
re in možnosti najemanja kre
ditov. D ogovor je  še poseb
no namenjen m ladim  kme
tijskim  podjetnikom, ki želijo 
kakorkoli izboljšati svojo po
sest ali možnost dela na njej.

Zato nudi openska Zadružna 
kraška banka veliko m ožno
sti ugodnih investicij. Kot po
sebno uslugo med drugim  
ponuja km etom  - kot tudi o- 
stalim prostim poklicem - do
datni pokojninski zavaroval
ni sklad. Glede na nejasno 
socialno skrbstveno stanje v 
italijanski državi gre za po
mem bno storitev, ki bo mar
sikom u olajšala skrb za p ri
hodnost.

Zadružna kraška banka se 
zaveda pom em bne vloge, ki 
jo  ima km etijstvo v gospo
darstvu tržaške pokrajine in 
želi omogočiti vsem, ki zače
njajo z novim i pobudami in 
investicijami, da bi svojo de
javnost postavili na dovolj 
trdne in inovativne temelje. 
Pozitivno pa je, da se km etij
ske stanovske organizacije o- 
brnejo na domače denarne 
zavode, da pomagajo svoje
mu članstvu.

D e ž e l a  o p o j n i h  t r e n u t k o v

V Goriških Brdih so 27. 
maja začeli uporabljati enot
no blagovno znamko tega ob
močja. Uporabljali jo bodo vi
nogradniki, vinarji, Zadružna 
vinska klet na Dobrovem, go
stišča in vse druge dejavno
sti, ki lahko prispevajo k pro
mociji Brd. Namen je doseči 
večjo turistično in gospodar
sko učinkovitost dejavnosti, 
ki so specifično in razvojno 
najpomembnejše za briško 
pokrajino. Zlasti bi radi pove
čali trženje in prodajo najpo
membnejših pridelkov, to je 
grozdja oz. vina, pa češenj, 
breskev in drugega sadja.

Skupna blagovna znam ka 
Goriških Brd je upodobljena 
kot simbol v rumeno-zeleni 
barvi (sonce in ozelenjena ze
mlja) s sloganom Brda, dežela 
opojnih trenutkov. Predstavili 
jo bodo na raznih prireditvah, 
ki bodo poleti in jeseni na 
Dobrovem in drugod v Brdih. 
Na ogled je tudi na mednaro
dnem vinskem sejmu, ki so 
ga odprli 31. maja na gospo
darskem razstavišču v Lju
bljani, kjer razstavljajo vina 
skupaj vsi pridelovalci iz Brd, 
to  je Zadružna klet z Dobro- 
vega in zasebni vinarji.
—  M.

PRI M L A D I N S K I  K N J I G I

DVE KNJIGI  O  SLOVENIJI  
V ITAL IJA NŠČ IN I

Pred poletjem je prav, če v 
grobih obrisih predstavimo 
dve knjigi, ki sta natisnjeni v 
italijanskem jeziku in sta na
menjeni italijanskemu občin
stvu, obe pa predstavljata Slo
venijo in ju  je pred kratkim 
izdala Založba Mladinska knji
ga v Ljubljani in ju tudi ustrez
no p redstavila  sredstvom  
obveščanja, pri nas pa o njiju 
še nismo pisali.

Gre za imeniten Turistični 
vodnik Slovenije in za tanjšo 
knjigo večjega formata, ki no

si zgovoren naslovSaluti dal- 
la Slovenia (Pozdravi iz Slove
nije) in podnaslovCuriosita e 
bellezze (zanimivosti in lepo
te). Uvod k bogato ilustrirani 
knjigi je napisal Nemo Canet- 
ta, svoje poglede na lepote 
slovenske pokrajine sta napi
sala Karel Natek in Drago Per
ko, medtem ko sta strnjene 
zapise o posameznih sloven
skih pokrajinah napisala Sta
ne Peterlin in Davorin Vuga. 
V sodobno italijanščino so be
sedila prelili Boris Bajželj, Elia- 
na in Nemo Canetta. Knjiga 
je imeniten pregled lepot Slo
venije in bo kot nalašč za naše 
italijanske prijatelje, ki Slove
nije še ne poznajo, saj Slove
nijo predstavlja tudi s krasni
mi barvnimi fotografijami.

S O D O B E N  P R I R O Č N I K

M A N A G E M E N T  STORITEV
GABRIJEL DEVETAK

Pri nadaljnjem razvoju slo
venskega gospodarstva in 
hitrejšem vključevanju v med
narodne tokove znanosti in 
tehnike postajajo storitve vse 
bolj pomembne. Problema
tika storitev postaja iz dneva 
vdan zanimivejša in priteguje 
m arsikaterega pod je tn ika , 
managerja, obrtnika in tudi 
mlajše strokovne kadre ter 
študente k proučevanju novih 
programov. Sicer pa so lahko 
storitve specifičen kazalec v 
gospodarski rasti in medna
rodni menjavi. Na spremem
bo statusa storitev v družbi 
vplivajo številni dejavniki.

Pri oblikovanju razvoja in 
ponudbe storitev imata mar
ketinška filozofija in praksa 
posebno vlogo. Tu se sreču
jemo z željami in povpraševa
njem oz. storitvami, s kateri
mi je možno zadovoljiti zlasti

plačilno sposobno povpraše- 
| vanje. Vsekakor pa se mora- 
| mo zavedati in poznati osnov
ne značilnosti storitev, n jiho
vo procesnost, obstojnost, so- 

| časnost izvajanja in uporabe.
Da bi zlasti mlajši strokov

njaki, študentje, sedanji in bo
doči managerji lažje obvlado- 

! vali problematiko storitev, jim  
| bo v veliko pomoč strokovna 
knjiga z naslovom Manage
m ent storitev, ki jo  je  napisal 
Boris Snoj. Knjigo, ki obsega 
186 strani, je lani jeseni izda
la in založila Visoka šola za 
management v Kopru.

V tem delu nas avtor pope
lje od obrazložitve statusa sto
ritev v družbi, koncepta sto
ritev v organizacijah do števi
lnih novih spoznanj in poseb
nih tem, ki so sedaj in bodo 
tudi v bodoče izrednega po
mena za narodno in svetov
no gospodarstvo. A vto r je 
poseben poudarek namenil

razvijanju novih storitev, spre
minjanju in opuščanju obsto
ječih. Pri tem so pomembni 
vidiki razvijanja storitvene or
ganizacije, razvoj novih stori
tev, stopnje v procesu razvija
nja novih storitev in niz dru
gih aktivnosti, od katerih je 
odvisen končni uspeh stori
tev. Kakor pri izdelkih, tako 
je potrebno tudi pri storitvah 
sproti uvajati nove in opuščati 
zastarele oziroma nerentabil
ne storitve. V ta namen lahko 
uporabimo model odločanja 
pri spreminjanju in opuščanju 
storitev organizacije, ki ga je 
avtor tudi grafično ponazoril.

Uspeh storitev je odvisen 
tudi od kulture storitvene or
ganizacije. Zato se srečujemo 
tudi z odpori proti spreminja
nju kulture organizacije. Vse
kakor pa velja posebej podčr
tati področje marketinškega 
managementa kakovosti, kar 
je v tej knjigi izredno pregled
no podano, vključno z dimen
zijami kakovosti storitev ter 
merjenjem le-teh.

Za vse tiste Italijane, ki pa 
bi radi Slovenijo bolje spoz
nali, so pri Mladinski knjigi 
pripravili prevod lepega Turi
stičnega vodnika Slovenije, ki 
je zares dober vodnik, sodob
no opremljen in pregleden, 
bogat z najvažnejšimi podat
ki in opisi krajev; ne zanemar
ja ne zgodovine ne umetno
sti ne običajev in navad in ne 
pozablja tudi na čisto sloven
ske, tipične kulinarične užit
ke, da o sladkem slovenskem 
vincu niti ne govorimo. Izjem
no zahteven projekt Turisti
čnega vodnika Slovenije, ki je 
v slovenščini postal že uspe
šnica, je vodil Marjan Krušič,

! medtem ko sta besedilo napi
sala Anton Gosar in Matjaž 

I Jeršič. Seveda jim a je poma
gala cela ekipa strokovnjakov. 
V njem bo bralec našel izjem- 

! no veliko podatkov o umet- 
I nosti, pokrajini, ljudeh in na
vadah in še kaj. Dejansko je 
to najboljši vodnik o Sloveniji, 
kar jih  je kdajkoli v sloven
skem jeziku izšlo! Opremljen 

i je tako z zemljevidi posamez
nih delov Slovenije kot tudi s 
planimetrijami mest, krasi ga 
nešteto barvnih fo togra fij, 
skorajda pa ni niti zaselka, v 
katerem bi se v Sloveniji dalo 
kaj lepega videti, da ni om e
njen! Za lep italijanski prevod 
sta se potrudila Boris Bajželj 

\ in Savina M ilič, prevod pa je 
] pregledal MarcoTamborini.

Om enjeni knjigi sta od li
čen prikaz slovenskega člo
veka in njegove dom ovine 

i italijanskemu bralcu, gotovo 
pa sta tudi kot nalašč za da
rilo italijanskemu prijatelju, ki 
bi nas rad bolje spoznal. Če 
pa knjig že ne moremo poda
riti, pa vsaj naše prijatelje opo
zorim o nanju, ker nam bodo 
hvaležni za to. Po uporabi 
om enjenih kn jig  nas bodo 

j  gotovo tudi bolj cenili in to 
! predvsem zato, ker nas bodo 
bolj poznali!

I T A L I J A N S K O  P R A V O

EVROPSKA ZAŠČITA 
ZA POGODBE 
NA RAZDALJO

DAMJAN HLEDE

M inistrski svet je  v prej
šnjih dneh sprejel zakon, s 
katerim se prilagaja evrop
ski direktivi št. 97/7 o var
stvu potrošnikov na področju 
pogodb na razdaljo. Zakon 
še čaka na objavo v uradnem 
listu. V veljavo pa bo stopil 
stodvajset dni po tej objavi. 
Novi zakon bo urejeval vse 
pogodbe, ki bodo sklenjene 
s pom očjo sredstev za ko
municiranje na razdaljo med 
profesionalno stranko, ki bo 
ponujala odstop stvari ali nu
denje uslug, in neprofesional
no stranko, ki jo  lahko defi
niram o kot potrošnika. Za
kon vsebuje posebno prilo 
go, v kateri so navedeni p ri
meri sredstev komuniciranja 
na razdaljo, za katera bodo 
veljala nova pravila: prepro
sta korespondenca, katalogi, 
telefon, videotelefon, radio, 
teletekst, faks, elektronska 
pošta, televizija (televizijske 
prodaje) itd. Gre seveda za 
navajanje, ki naj velja kot pri
mer, saj vsebuje prvi člen pod 
črko d) zelo odprto definicijo 
sredstev kom uniciranja na 
razdaljo: "katerokoli sredstvo, 
ki ga je možno uporabiti za 
sklenitev pogodbe brez fiz i
čne in istočasne prisotnosti 
dobavitelja in potrošnika".

Z območja veljavnosti no
vega zakona so izrecno iz
ključene nekatere pogodbe: 
tiste, ki se tičejo finančnih u- 
slug (investicijske usluge, za- 
varovalninske operacije, ban
čne usluge ipd.), tiste, ki so 
sklenjene s pomočjo avtoma
tskih razdeljevalcev ali avto
matiziranih trgovinskih ura
dov, tiste, ki so sklenjene z

operaterji te lekom unikacij 
preko javnih telefonov, ne
premičninske pogodbe razen 
najema, pogodbe v sklopu 
dražbenih prodaj.

Sistem zaščite, ki ga zari
suje zakon, tem elji na pred
hodni komunikaciji potrošni
ku vrste podatkov, ki se tičejo 
značilnosti dobavitelja, oblju
bljene usluge in drugih po
godbenih pogojev. Poleg tega 
pa bo imel potrošnik v vsa
kem primeru možnost brez
plačnega in nemotiviranega 
odstopa od pogodbe, ki ga 
bo lahko izvedel v roku, raz
ličnem za različne pogodbe 
(roki gredo od desetih dni do 
treh mesecev). V primeru od
stopa bo dobavitelj moral po
trošniku povrniti katerokoli 
vsoto, ki mu jo  je bil v zvezi 
z razvezano pogodbo slednji 
že nakazal. Pravica odstopa 
pa ne bo veljala za nekatere 
pogodbe, in sicer za tiste, ki 
zadevajo dobavo stvari, kate
rih cena je vezana na finančne 
fluktuacije, ali dobavo stva
ri, ki so naročene po meri ali 
poosebljene, dobavo avdio
vizualnih ali informatskih sred
stev, katerih embalažo je po
trošnik že odprl, dobavo ča
sopisov in revij.

Pravice, ki jih  novi zakon 
priznava potrošniku, so abso
lutno neodpovedljive, vsak 
naspro ten  do g o vo r pa je 
ničen. Katerakoli pogodba na 
razdaljo bo morala vsebova
ti izrecno om em bo tega za
kona. V primeru nenaročene 
dobave potrošnik ne bo pri
moran k nobenemu protipla- 
čilu. Pomanjkanje njegovega 
odgovora ne bo nikdar po
menilo soglasja.

D O D A T E K  U S T A V N E G A S O D I Š Č A

NOVA PRISILNA 
SLUŽNOST

Z razsodbo št. 167/99 je 
italijansko ustavno sodišče 
poskrbelo za pomemben do
datek k členu 1052 civilnega 
zakonika. Slučaj, ki je bil po
vod za razsodbo, je bil nasled
nji: prizadeta oseba je imela 
samo dve možnosti, da bi iz 
svoje hiše prišla do javne ce
ste: prehoditi petinsedemde
set stopnic ali pa iti skozi sose
dov vrt. Dejansko pa je od teh 
dveh bila pravno možna sa
mo tista po stopnicah, saj je 
doslej zakon prepovedoval 
pot skozi sosedovo zemljišče 
v primeru, ko že obstaja en 
dostop na cesto. Edino izrec
no predvideno izjemo je pred
stavljal slučaj, ko je bilo treba 
ščititi kmetijske ali industrij
ske potrebe. V tem primeru 
je zakon nudil prisilno slu
žnost poti skozi sosedovo ze
mljišče. Naj samo spomnimo, 
da prisilna služnost ne velja 
za prehod skozi hiše, dvori
šča, parke in skednje.

Ustavno sodišče jez  om e
njeno razsodbo razglasilo 
protiustavnost drugega od
stavka člena 1052, kolikor ne 
predvideva, da sodna oblast 
lahko dodeli prisilno služnost 
poti v primeru, ko je prošnja 
v skladu s potrebami dosto
pa v stanovanjske hiše, ki jih 
predvideva obstoječa zakono
daja o prizadetih osebah. V 
primerih, ko že obstaja en do
stop do ceste, ki pa je nepri
meren ali nezadosten in ki ga 
ni mogoče razširiti ali prila
goditi, razen s prevelikimi te
žavami ali bremeni, bo lahko 
sodnik odslej priznal pris il
no služnost poti preko tujega 
zemljišča ne samo takrat, ko 
bo ugotovil prisotnost kme
tijsk ih  ali industrijsk ih  po
treb, ampak tudi ko bo ugo
tovil prisotnost stanovanjskih 
potreb z ozirom  na osebe z 
omejeno sposobnostjo pre
mikanja.
----------------  D H

JURIJ PALJK
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OSVOJITEV OLIMPIJSKEGA ZLATA
IGORCOTIC

V sobi pod stensko sliko 
Kiralyja (nekdanjega najmoč
nejšega svetovnega odbo j
karja) je Matej večkrat sanjal 
oZorziju, Gianiju, Lucchetti... 
Prišel je  dan, ko pa je plavo
lasi Matej pustil sliko in skrite 
sanje v sobi, vzel športne co
pate in odšel v Bologno, v pro
fesionalni odbojkarski svet.

Enaindvajsetletni M atej 
Černič je  začel svojo izredno 
uspešno odbojkarsko pot pri 
SZ Soča, nato je prestopil k 
OK Val, s katerim je dve sezo
ni nastopal v B-2 ligi. O  tem, 
da j e  bil obetaven odbojkar, 
ni bilo nobenega dvoma; da 
pa bo tako hitro prodrl v sam 
vrh odbojkarskega gibanja, je 
bilo res veliko presenečenje. 
Pri osemnajstih letih ga je ita
lijanski državni selektor mla
dinske reprezentance Loren- 
zetti vključil v dvanajsterico 
najboljših italijanskih mladin
cev, naslednje leto je postal 
član bolonjskega prvoligaške
ga moštva, kjer si je  že v prvi 
sezoni priboril mesto v prvi 
šesterki, nedvomno pa pred
stavlja višek njegove doseda
nje odbojkarske kariere dej
stvo, daje bil izbran za... člana 
državne reprezentance, ki je 
trenutno najmočnejša na sve
tu. Tednik Supervolley je Ma
teju nadel vzdevek "plavolasi 
Papi" (ta velja za najboljšega 
italijanskega igralca). V letoš
njem prvenstvu, ki se je  za
ključilo pred kratkim, je bra
nil barve moštva Conad Fer
rara in z njim  dosegel zelo 
dobro deveto mesto v najvišji 
italijanski ligi.

K do t i j e  d a l 
vzdevek "Bimbo"?
(Nasmeh) Lorenzetti, tre

ner mladinske državne repre
zentance, mi je dal ta vzde
vek, ker sem bil v njej naj
mlajši. Prav on nosi nedvom
no veliko zaslug za to, da sem 
prestopil iz B-2 lige v mladin
sko državno reprezentanco in 
kasneje v najvišjo italijansko 
'igo.

Si zadovoljen z  
letošnjo končno  

uvrstitvijo  svoje ekipe?
Pred začetkom prvenstva 

so bila pričakovanja večja, saj 
si je lani moštvo, ki je bilo slab
še v primerjavi z letošnjim, 
priborilo uvrstitev v play-off. 
Treba pa je povedati, da so se 
ostale ekipe v letošnji sezoni 
močno okrepile, tako da smo 
s končno uvrstitvijo lahko za
dovoljni. K temu je treba še 
dodati dejstvo, da sem letos 
služil vojaški rok, kar je brez 
dvoma vplivalo na moj dopri
nos prvenstvenim nastopom.

K akšn i so n ačrti 
d ru štva  z a  

P rih o d n jo  sezono? 
Načrti športnega direktor

ja so ambiciozni, saj že pote
kajo pogovori za nakup no
vih igralcev; govori se, da bo 
prihodnjo sezono z nami igral 
tudi sam Bovolenta. Nasled
k e  leto bo bolonjsko društvo 
Preselilo svoj sedež v Ferra- 
r° / kjer bomo igrali prven-

JEANS

stvene tekme kot tudi treni
rali. Za to potezo se je vod
stvo društva odločilo  zato, 
ker je v Ferrari zanimanje za 
odbo jko  s strani navijačev 
večje kot v Bologni, kjer imajo 
ljubitelji športa sicer možnost 
s led iti p rvo ligašk im  m oš
tvom tako v nogometu kot v 
košarki.

K a te r i p a  so 
tvo ji kon jičk i?

Rad poslušam glasbo, naj
raje U2, Nirvana in Doors.

K a te r i  so n a jle p š i 
tre n u tk i, k i  s i j i h  

d o ž iv e l v o d b o jk a r 
skem  svetu?

Osvojitev2. mesta na mla
dinskem evropskem prven
stvu je bil nedvomno moj do
sedanji največji uspeh, škoda 
le, daje imel ta nepozabni tre
nutek grenak priokus, saj veš, 
da se je s srebrom težko za
dovoljiti, predvsem če kloniš 
proti samemu zmagovalcu 
svetovnega prvenstva (Poljski).

O d b o jk a rs k i 
stro ko vn jaki in 
tre n e rji ra z n ih  

d rža v n ih  re p reze n 
tanc ( lo b ie tt i, Loren
zetti, Paolin i...) p o 

hvalno govorijo  o tebi. 
Zvezni selektor Bebeto 

te je  lansko leto p o 
k lica l v n a jo ž ji izb o r  
osem najstih k an d i
datov z a  d ržavno  

reprezentanco, seda
n ji tren er državne  

reprezen tance  Anas- 
tas i p a  nekoliko

okleva...
Ožji sodelavci državnega 

selektorja so mi zaupali, da 
me Anastasi zelo ceni. Jasno 
je, da bi me njegov klic v re
prezentanco zelo razveselil. 

V k a terih  odboj
k a rs k ih  osnovah  

izstopaš in k a te ra  je  
tvoja šibka točka? 
Z elo  m i gresta od rok 

sprejem in napad, izboljšati 
pa bom moral blok.

K a j po trebu je  
m lad odbojkar, da  
p ro d re  v sam vrh  

ita lijanske  odbojke? 
Nujne so tri sestavine: na

darjenost, vztrajnost in... sreča.
K atera  je  tvoja  

s k rita  želja?  
(Odločen odgovor) Klic v 

državno reprezentanco in os
vojitev olimpijskega zlata pri
hodnje leto.

N asm ejanem u  
M ateju  želimo, da bi 

se mu skrite  želje  
uresničile in da b i ga  

vsi njegovi nav ijač i 
č im p re j lahko  
sp rem lja li p o  

te lev iz ijsk ih  e k ra n ih  
v dresu državne  
rep rezen tan ce .
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ŠE ENA PREDSTAVITEV  
K A N D ID A TU R E  BREZ MEJA

Organizacijski odbor kan
didature treh dežel za zimske 
olimpijske igre leta 2006 je v 
petek, 28. maja, v Celovcu 
vnovič predstavil prednosti 
skupne kadidature.

Predstavitve seje udeležilo 
več kot 50 časnikarjev z vse
ga sveta. Župan Celovca Ha- 
rald Scheucher je poudaril 
pravšnjo velikost Celovca kot 
nosilca kandidature, ki je po 
njegovem mnenju dovolj ve
lik, da se ne bo izgubil v ano
nim nosti, prav tako pa bo 
zmogel izpolniti vse naloge,

ki jih zahteva tovrstna prire
ditev. Manager Dieter Kalt in 
predsednik organizacijskega 
kom ite ja  M ichael Ausser- 
vvinkler pa sta vnovič opozo
rila na izjemno ozadje kandi
dature, ki v miru združuje tri 
narode, države in kulture.

Časnikarji, ki so pripotova
li celo iz Kitajske, Rusije in Af
rike, so naslednjega dne obis
kali še nekatere kraje, ki naj 
bi gostili tekmovanje, nasta
njeni pa so bili v olimpijski vasi 
v Vrbi ob Vrbskem jezeru.

JADRANJE

14. REGATA TRST-BRIONI

Konec prejšnjega tedna je 
potekala 14. regata Trst-Brio- 
ni, ki sta jo  priredila Tržaški 
pomorski klub Sirena in Ja
dralni klub Vega iz Pulja. Prva 
regata je bila v noči od petka, 
28., na soboto, 29. maja. V 
nedeljo, 30. maja, pa je bila v 
jutranjih urah še druga rega
ta okoli Brionov. Kot najboljša 
se je  izkazala jadrnica Gero-

nimo iz M ilj, ki je prehitela Be- 
atrix in YRay. O d zamejskih 
jadralcev se je  najbolje uvr
stil Franco Rebula od Jadral
nega kluba Čupa, ki je zase
del peto mesto z jadrn ico  
Brovvn Sugar. Čupini jadral
ci so zasedli še deseto, osem
najsto, enaindvajseto in dva
indvajseto mesto.

S MUČANJE

JURE KOŠIR NAJBOLJŠI  
SMUČAR SLOVENIJE 
V PREJŠNJI SEZONI

Na redni letni skupščini 
Smučarske zveze Slovenije 
(SZS), Združenja športnih pa
nog v Ljubljani, so soglasno 
sprejeli statut SZS in obenem 
poudarili, da bodo novo sezo
no začeli brez negativnih fi
nančnih bremen.

Podelili so tudi 39 priznanj 
za uspehe in delo v prejšnji 
sezoni. Najboljši med vsemi 
tekmovalci SZS je bil alpski 
smučar Jure Košir (na s lik i), 
Adi Kozinc pa je dobil poseb
no priznanje za dolgoletno 
delo v smučarskem športu 
(oba sta dobila kip Bloškega 
smučarja). Spela Pretnarje bi
la najboljša alpska smučarka, 
M iha Gale akrobatski smučar 
(skoki), Petra Skrabar in De
jan Košir sta bila prva deskarja 
na snegu, Andreja M ali in 
Matej Soklič sta bila najboljša 
v smučarskih tekih, Andreja 
Grašič in Janez O žbolt prva

b ia tlonca, Gorazd Robnik 
nordijski kombinatorec, Peter 
Zonta in Tanja Volčjak pa ska
kalca. M itja  Dragšič in de
monstracijska vrsta Zveze u- 
čiteljev in vaditeljev Slovenije 
sta prejela plaketo Bloškega 
smučarja, to priznanje pa so 
prejeli tudi najboljši klubi po
sameznih disciplin ter radijski 
poročevalec Franci Pavšar za 
dolgoletno spremljanje slo
venskega smučanja.

Nov statutSZS ureja večjo 
sam osto jnost posameznih 
disciplin, ki so organizirane 
v zbore. SZS zastopa vse v 
M ednarodni smučarski zve
zi (FIS), v odnosih do držav
nih organov in organizacij v 
Sloveniji, enotni so pravilniki 
o pravicah in obveznostih 
tekmovalcev ter prodaja pra
vic in ž iro račun, skupaj pa 
usklajujejo tudi tekmovalne 
koledarje.

š; e lte * *

Direktor alpskih reprezen
tanc Tone Vogrinec je kot ci
lje za prihodnjo sezono, ko ni 
olim pijskih iger ali svetovne
ga prvenstva, navedel čimveč 
zmag in drugih visokih mest 
v svetovnem pokalu; zaželel 
pa si je tudi, da ne bi presegli 
300 milijonovtolarjev predvi
denega proračuna. Podobno 
je dejal tudi njegov nordijski 
kolega Ljubo Jasnič ("čimveč 
medalj v svetovnem pokalu"), 
ki ima sicer polmanjši prora
čun. D irektor SZS Jaro Kalan 
je pojasnil, da so v zadnjem 
obdobju tisto razliko, ki so jo

izkazali v zaključnem računu 
za lansko sezono, pokrili. "S 
tem se bo sezona 1999/2000 
prvič po dolgih letih začela 
brez negativnih bremen iz 
preteklosti. To je bilo mogoče 
zaradi racionalnega poslova
nja in zelo dobrega dela direk
torjev posameznih disciplin." 
"Sezona, ki se je končala, je 
bila za nas uspešna, v pov
prečju ena uspešnejših v zad
njem desetletju. V nekaterih 
disciplinah sicer ni bilo takih 
uspehov kot v prejšnjih sezo
nah, vendar pa je bilo v dru
gih bolje in nam vsem v po
nos. Rezultati Jureta (Koširja), 
Špele (Pretnar), Urške (H ro
vat), Andrej (Mali in Grašič) 
ter ostalih so nam vsem v po
nos. Dokazali so, da se v klu
bih in reprezentancah dobro 
dela in da bo na uspehe naših 
smučarjev moč računati tudi 
v prihodnje, "je v poročilu o 
sezoni 1998/99 dejal predsed
nik SZS Stane Valant. Pri tem 
je izpostavil tudi tri tradicio
nalne organizatorje svetovnih 
pokalov v Sloveniji: Zlato lisi
co, pokal Vitranc v Kranjski 
Gori in skoke v Planici.

. ALPIN

V  P O R T O R O Ž U  
Z A S E D A N JE  D E L O V N E  

S K U P IN E  Z A  ŠPO RT  
A L P E -JA D R A N

Slovenija je 26. maja gosti
la v Portorožu zasedanje de
lovne skupine za šport Delo
vne skupnosti Alpe-Jadran. 
Med drug im je bil tam govor 
o organiziranosti športa v de
želah omenjenega območja. 
Delovna skupina, ki ji trenut
no predseduje slovenski dr
žavni sekretar za šport Janko 
Stel, je obravnavala tudi poro
čila o zimskih mladinskih ig
rah Alpe-Jadran, ki so bile ja
nuarja v Predazzu, priprave 
na poletne mladinske igre Al
pe Jadran, ki bodo leta 2000 
v Gorici, ter na konferenco Al
pe Jadran o šolskem športu v 
Rovinju od 23. do 26. junija. 
Govorili so tudi o Forumu Al
pe Jadran za šolo in šolski 
šport ter o Mednarodni šport
ni zvezi Alpe Jadran. Prisotne 
so bile delegacije iz teh dežel: 
Baranje, Bavarske, Gradiščan
ske, Emilije Romanije, F-Jk, 
Gyora, Hrvaške, Koroške, 
Lombardije, Gornje Avstrijske, 
Salzburga, Somogyja, Štajer
ske, Ticina, Tridentinske-Južne 
Tirolske, Vasi, Veneta in Zale.
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V ponedeljek, 17. maja, so 
se učenci z učitelji M irko Bric, 
Franko Padovan, Silvanom 
Bevčarjem, Darijem Lebanom 
in Valentino M artinuč z avto
busom odpeljali na petdnev
no poučno bivanje v moder
no opremljeni dom  Rak v Ra
kov Škocjan. Tako so še sami 
doživeli to, kar so izkusili lan
skoletni petošolci v istem kra
ju. Lani so namreč goriški u- 
čenci prvič spoznali 'šolo v na
ravi", ki jo  njihovi vrstniki v 
Sloveniji poznajo že vrsto let. 
Zanjo skrbi Center šolskih in 
obšolskih dejavnosti v Ljublja
ni. O  letošnji izkušnji nam je 
pripovedovala učiteljica Mirka 
Bric s svojim iučenci, "matu
ranti" OŠ O. Župančič.

Povedala nam je, da je rav
natelj oz. pedagoški vodja do
ma dipl. inž. gozd. Arne Ko
zina prisrčno sprejel učence, 
pobliže sledil njihovemu delu 
in ob koncu bivanja pohvalil 
n jihovo prizadevnost, vse
stransko zanimanje za dejav
nosti, ki so se zvrstile v sla
bem tednu dni, in tudi n jiho
vo marljivost pri pospravljanju 
sob in pri pažnji na čistočo.

Program vsakega dne je 
bil skrbno pripravljen; učenci

Pred dvem a tednom a je bil za  trideset 
petošolcev osnovnih šol O . Župančič  iz G orice ,
F. Erjavec iz Štandreža, L. A bram  iz Pevme in 
L. Z o rzu t s Plešivega poln nepozabnih , enkratn ih  
doživetij v osrčju prem alo poznanih  kraških lepot.

so bili porazdeljeni v dve sku
pini, ki sta pod mentorstvom 
naravoslovca Slavka, b io lo
ginje Andreje in športnika Pol
deta, ob prisotnosti naših uči
teljev in krepkih oporečnikov
- ti so budno skrbeli za var
nost otrok, še posebno pri 
nočnem pohodu in ob ogle
du jame -, marljivo opravljali 
vsakdanje študijsko delo.

Že prvi dan so se oprem 
ljeni s karbidovkami kot pra
vi jamarji podali v jam o Zmaj 
in pri tem videli naravni most, 
visok 45 metrov. Med hojo so

radovedno poslušali legende: 
vsaka jama ima zgodbo. Naj
bolj jim  je bila všeč tista o tkal
cu, ki je okamenel v jami Tkal
ca, ker je  iz pohlepa po za
služku delal tudi ob nedeljah.

Naslednji dan so "zajahali" 
gorska kolesa in prevozili 
osemnajst kilom etrov do za
nimivega presihajočega Cerk
niškega jezera, ki je spomla
di res vredno tega imena, 
poleti pa se izsuši, tako da se 
po njem lahko vozijo. Voda 
iz jezera ponikne, teče podtal
no in napolni studence Str-

žen, Rak, M očiln ik in ob kon
cu še Ljubljanico.

Otroci so zvedeli, da živi v 
njem kar pet vrst rib. Ogleda
li pa so si tudi zanimivo ma
keto jezera, na kateri je jasen 
prikaz, kako voda naraste, ob 
suši pa izgine v požiralnikih. 
Spoznali so, kako uporabljati 
kompas, topografske karte; 
brez teh pa so odkrili orien
tacijo po soncu in drugih ne
besnih telesih ter po senci.

Pozorno so stopali po go
zdu in razpoznavali je lke, 
smreke, gabre, bukve, boga
to podrast in se zaustavili pri 
zapletenem ravnotežju ekosi
stema. Naučili so se izračuna
ti višino dreves, njihovo sta
rost, pa tudi to, kako ugoto
viti, kakšna je sestava tal. V 
naravoslovnem kabinetu so 
se "srečali" z žuželkam i in 
značilnimi živalmi s Cerknične 
planote in Javornika. Govor 
je bil seveda tudi o gadu in 
njegovem nevarnem piku, pa 
tudi o klopu. Očarljiv je bil 
ogled panja, zanimivo pa go
jenje gob v deblu.

O trokom  bodo ostali go
tovo neizbrisno v spominu 
premagani strah pri plezanju, 
razburljiv i spust po vrv i z 
vrha visoke skale čez reko,

varno veslanje s kanuji z iz
kušenimi veslači po potoku 
Rak, merjenje moči v loko
strelstvu, učenje raznovrstnih 
vozlov in opis nenavadnega 
lova na polhe, ki je  še zmeraj 
razširjen med domačini.

Jutra in popoldnevi so bili 
res prijetno nasičeni z razno
likim i dejavnostmi, a tudi ve
čerov učenci niso preživeli v 
brezdelju; skrbno so si beležili 
vsa spoznanja in podvige, ob 
koncu pa so odgovorili na an
ketna vprašanja in dodali pri
pombe, ki bodo skupaj s po
ročili učiteljev romale v Lju
bljano na Zavod za šolstvo.

Utrinke prelepe "dogodiv
ščine" je kot ponavadi ujel v 
kamero za trajen spomin Sil
van Bevčar (glej sliko).

Učitelji so bili zelo zadovolj
ni s šolarji, ker so pokazali ve
liko zrelost in odgovornost. 
Bivanje sredi prirode jim  je 
vsestransko koristilo; nepo
sreden stik s čisto slovenskim 
osebjem pa jim  je nedvomno 
obogatil jezik, ki je v zamej
stvu še posebno med m ladi
mi zmeraj bolj siromašen.

Po nasvetu mentorjev so 
naši učitelji izrazili željo, da bi 
isti učenci ponovili čudovito 
izkušnjo v drugem razredu 
srednje šole. Morda se bodo 
tudi srednješolski profesorji 
ogreli za to nedvomno pozi
tivno pobudo in jo skušali iz
vesti v prihodnjih letih.

PODGORSKI  
AKORD 
PEL V 
ČERVINJANU

Na povabilo moškega zbo
ra La clape iz Červinjana v 
Furlaniji, ki letos praznuje 35- 
letnico delovanja, so pevci 
moške skupine iz Podgore, 
ki jo  vodi M irko  Špacapan, 
peli na prije tnem  koncertu v 
Červinjanu dne 15. maja.

Na oder so najprej stopili 
domačini in zapeli pet pesmi, 
nakar je  občinstvo prisluhni
lo oktetu Akord, ki seje pred
stavil s petim i slovenskimi 
narodnimi skladbami, od ka
terih  je  med pub liko  najbolj 
vžgala Vodopivčeva Zabe. Na 
željo občinstva so dodali še 
p riljub ljeno ia  Montanara.

Spored je zaključil mešani 
zbor Renato Portelli iz Ma- 
riana, ki so ga ob tej priložno
sti spremljali tudi razni god
beni sestavi.

Gostitelji so svojemu ob
činstvu v Červinjanu ponudili 
pester program lepih pesmi, 
v veliko veselje pa jim  je bilo 
slovensko petje, ki je iz osmih 
moških grl zazvenelo odločno 
in barvito. Nastop skupine 
Akord je bil tudi za ostale pev
ce, ki so nastopili na večeru, 
lepa novost; le-ti so izrazili 
podgorskim pevcem tudi la
skave pohvale.

 H  I  . J i

V  Z B I R K I  K O L A Č K I

ETKO 
MUŽETKO

V rb o vška  l ju d s k a  p r a v l j i c a
O d k riv a n je  še neraziskovanega 
bogastva ljudskega p r ip o v e d n i
štva je tu d i za sku p in o  učencev 
osnovne šole na V rh u  sv. 
M ih a e la  p re ds tav lja l tre n u te k  
izrednega soočanja z dom ač im  
vašk im  iz ro č ilo m .
Z g o d b ica  o m alem  E tku  M u - 
že tku  s svo jo h u dom ušn os tjo  
razgrne bogat svet ljudske  
d o m iš ljije , k a te r i so na jvečk ra t 
b o tro va le  ne vedno  rožnate  
ž iv lje n js ke  razm ere.
P rav ljica  je izšla v z b irk i 
K o la čk i in  je nem enjena vsem, 
k i lju b ijo  in  cen ijo  na ro d n o  
bogastvo . Pot naj b i našla 
predvsem  med o tro k e , da bi 
tu d i on i spozna li čas, k i ga 
danes več n i.

l / h t z ^ l k u
vrhovsk« ljudska pravljica  '
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